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Uvodnik

Danijel Devetak

Cerkev, kaj praviš, 
kdo si?

Cerkev v italijanskem severovzhodu 
potrebuje tem eljito prenovo. Zato je 
pred nekaj leti tudi stopila na pot 

drugega oglejskega cerkvenega zborovanja. 
Na tej poti je že prejela nekaj velikih darov: 
najprej obisk papeža Bendikta XVI. m aja 
2011, lani pa gotovo tudi p rihod  novega 
nadškofa msgr. Redaellija v Gorico. Ta je 
prejšnji teden povabil v našo deželo 
kardinala Dionigija Tettamanzija, 
upokojenega milanskega nadškofa, velikega 
duhovnega človeka, ki je izrisal podobo 
Cerkve danes in  s preprostim i besedam i 
spregovoril o sržu naše vere. Ob prazniku 
svetih M ohorja in  Fortunata, zavetnikov 
goriške in  videmske nadškofije ter dežele 
Furlanije-Julijske krajine, je navzoče 
spodbudil k tem u, da bi pogum neje hodili 
za Kristusom. Spregovoril je o tem, kaj sploh 
je Cerkev oz. kaj Cerkev sama pravi, da je. 
Najprej je poudaril, da Cerkev je del tega 
sveta, živi v njem  in  zanj. Prisotna je kot dar, 
ki spodbuja po lno  in  pristno hum anizacijo 
sveta. Verniki naj se navdihujejo pri Jezusu, 
ki je živel m ed ljudmi, bil občutljiv in  
sočuten, ponižen in  iskren, velikodušen in  
potrpežljiv, globoko čuteč, m il in  hkrati 
m očan. Za Cerkev je pom em bno, da je 
resnicoljubna, iskrena, transparentna; da 
im a vedno pred sabo svetost, h  kateri je 
klicana, da pa zna tud i ponižno priznati 
svoje šibkosti. Veliki izziv Cerkve danes je 
postati dom  in  šola občestva, kovnica 
duhovn ih  poklicev, družin  in  skupnosti. 
Vsak vernik je lahko tud i prerok.
"Vsakdanja preroškost" je tista, ki se 
"uteleša" in  uresničuje v vsakdanjih 
dejanjih; razodeva pristnost in  m oč 
življenja, ki se navdihuje v evangeljskih 
blagrih. Tako preroškost lahko živimo laiki 
na delovnem  m estu, v družini, v krajih 
trpljenja in  veselja... Preroki in  
evangelizatorji pa smo lahko, le če smo 
dovolj pogum ni in  drzni, le če hod im o proti 
toku, le če nas je tako prevzela ljubezen za 
Jezusa Kristusa, da sm o pripravljeni tudi 
sprejeti večje ali m anjše oblike mučeništva. 
"Zato nam  n i dovoljeno živeti krščansko 
življenje v znam enju m inim alizm a, lenobe, 
utrujenosti, repetitivnosti, kompromisa, 
pom anjkanja pogum a in  drznosti pred 
težavami, vezanim i na visokost idealov in  
zahtev hoje za Kristusom", je dejal kardinal 
Tettamanzi. Samo tisti, ki jih  je osvojil živi 
in  živeči Kristus, lahko z navdušenjem  in 
zanosom  "nalezejo" druge in  jih 
zaznamujejo z enako življenjsko izkušnjo. 
"Verodostojni so samo resnični in  pristni 
verniki", taki, ki jih  zaznam uje "stil 
upanja". Z lahkoto bi nam reč zapadali 
brezupu, če bi sam o s človeškega vidika 
gledali npr. na cerkve, ki se praznijo, na 
pom anjkanje duhovn ih  poklicev in  
krščanskih družin, na vedno m anjše število 
vernikov (in še zlasti Slovencev!) tudi pri 
slavjih z osebnostm i, ki im ajo resnično kaj 
povedati. A naučiti se m oram o od 
gorčičnega zrna, ki je "m anjše od vseh 
sem en na zemlji", iz njega pa - ob pravem 
času - zrase veliko drevo.
Veliko sem en pada v teh  časih: priče smo 
epohaln im  sprem em bam , od um ika papeža 
Benedikta XVI. do prihoda Frančiška, ki iz 
dneva v dan sprem inja poteze obraza 
Cerkve in  bo na bližnjem  Svetovnem dnevu 
m lad ih  gotovo spet presenetil. "Zgodovina 
se ne konča z nam i, am pak se nadaljuje", je 
dejal kard. Tettamanzi. Zato, kot pravi papež 
Frančišek, ne dovolim o, da nam  ukradejo 
upanje!

Ob prvem obisku predsednice FJk Debore Serracchiani v slovenski prestolnici

Infrastruktura, zdravstvo, manjšina: 
poglobiti že zelo dobre odnose!

p;počaščena sem, da so me sprejele sloven
ske oblasti na najvišjem nivoju", je ob 
sklepu obiska v Ljubljani v sredo, 10. 

julija, dejala predsednica Furlanije -  Julijske kraji
ne Debora Serracchiani. Iskreno navdušenje Ser- 
racchianijeve ima svoj utemelje
ni razlog: v slovenski prestolni
ci se je nam reč srečala z institu
cionalnim  vrhom  slovenske po
litike. Sprejela sta jo nam reč 
tako predsednik republike Borut 
Pahor kot premierka Alenka Bra
tušek, glavni gostitelj srečanja je 
bil zunanji m inister Karl Erja
vec, pom em bne čezmejne teme 
pa je Serracchijanijeva načela 
tud i z m inistrom  za zdravstvo 
Tomažem Gantarjem. Pogovori 
s Pahorjem in Bratuškovo so bi
li nekoliko bolj form alnega 
značaja, vsebinskih točk se je 
Serracchianijeva dotaknila 
predvsem z dvema ministroma.
Na tapeti so bile čezmejne teme, 
skupni projekti za črpanje evropskih sredstev 
predvsem preko t. i. makroregij. Serracchianijeva 
vidi m očno sredstvo sodelovanja tudi v čezmejnem 
organu EZTS (Evropsko združenje za teritorialno

O biskali sm o 
nek d a n je  

fašistično  tabo rišče  
v Viscu, ki ga 

oblasti še vedno  
niso pravilno  

ovredno tile

sodelovanje). Če nekoliko poenostavim o, bi Ser
racchianijeva želela prem ostiti krizo, ko si države 
ne morejo privoščiti pretirane javne porabe, s po
seganjem na širšo evropsko raven.
Z Erjavcem o gospodarstvu in infrastrukturah

Kratek povzetek ljubljanskega dne prve dame FJk je 
bilo mogoče slišati na tiskovni konferenci v Vili 
Podrožnik, kjer sta slovenski zunanji m inister in 
ugledna gostja predstavila glavne točke delovnega

Tržaški občinski 
svetn ik  Igor Švab 

je spregovoril o 
novem  p ro m etn em  

nač rtu  in 
o u rav n o težen em  

pro računu

dne. V ospredju srečanja so bili pogovori o 
infrastrukturnih projektih, gospodarsko so
delovanje in  vprašanje manjšin. Erjavec je v 
ospredje postavil bogato trgovsko sodelo
vanje m ed Furlanijo-Julijsko krajino in  Slo
venijo, ki presega deset odstotkov blagovne 
izmenjave na relaciji Italija-Slovenija. Med 
državama gre nam reč zabeležiti transakcije 

v približni vrednosti 6,5 milijarde evrov, od tega je 
730 m ilijonov evrov vredna izmenjava med deže
lo in  slovensko državo. Erjavec je, tako kot tudi nje
gova sogovornica, om enil dobre odnose m ed drža
vama, ki so v zadnjem obdobju vidni v številnih 

obiskih na najvišji ravni. Pred kratkim 
je premierka Alenka Bratušek obiska
la italijanskega predsednika republike 
Giorgia N apolitana in  predsednika 
vlade Enrica Letto. Obisk Serracchia- 
nijeve v Ljubljani je bil drugi del bila
teralnih stikov m ed sosednima drža
va, že septembra pa bo v Benetkah na 
sporedu nov vrh, na katerem bo poleg 
Slovenije in  Italije sodelovala tudi Hr
vaška. Besedo je nato prevzela Serrac
chianijeva, ki je svoje načrte predsta
vila še bolj stvarno. Govorila je o mož
nosti sodelovanja po dveh makro re
gijah, Jadransko-jonski in  Alpski. Pri 
tem  je om enila tudi dejstvo, da sta se 
FJk in  Slovenija, odkar je sama prevze
la vodstvo dežele, precej približali v 
nekaterih  ključnih tem ah. Posebej 

tukaj izstopa skupni NE plinskim term inalom . Taka 
skupna drža pri pom em bnem  infrastrukturnem  
vprašanju lahko nam reč po m nenju sogovornikov 
še dodatno olajša sodelovanje. Vzporedno z odloč
n im  NE plinskim  term inalom  gre tudi zabeležiti 
pobudo k skupnem u delovanju pristanišč v Kopru 
in  Trstu. Po m nenju Serracchianijeve bi bilo po
trebno poiskati na tem  področju skupni jezik, ki bi 
omogočil povečanje prom eta in  tranzitn ih  poti v 
Tržaškem zalivu. Pod črto lahko sicer pripom nim o, 
da so se podobnega sodelovanja obe pristanišči šli 
že v obdobju 2001 - 2004: pustolovščine Luke Ko
per v tržaškem pristanišču, natančneje na sedmem 
pom olu, pa niso trajale prav veliko. Luka Koper se 
je po treh letih poslovila in  zapustila Trst z grenkim 
priokusom.
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Ob 70. obletnici padca fašizma -25. julija 2013
/ / Naj se spoštujejo

zakonitosti!"

Seja Sveta Vlade RS za Slovence po svetu

Slovenija naj omogoči vračanje 
mladih raziskovalcev

Dn e  2. m arca  2013 je 
d ru ž b e n o  p o lit ič n o  
d ru štv o  E d inost sp o 

ročilo  Rudiji Pavšiču, D ragu 
Štoki, Iztoku Furlaniču, Igorju 
Švabu in  Stefanu U km arju, da 
od  n jih  pričakuje zavzeto p ri
zadevanje za spoštovanje zako
n ito s ti v nasledn ji zadevi: Se
d em d ese ta  o b le tn ic a  padca 
fašizm a - P riložnost za župana 
o b č in e  Trst, da dokaže, da je 
zvest p risegi, da bo  lo ja ln o  
spoštoval italijansko ustavo, s 
spoštovan jem  6. č len a  dežel
n eg a  zakona  št. 27 z d n e  27. 
novem bra 2001. D ne 25. julija 
2013 b o m o  obhajali 70. o b le t
n ico  padca fašizm a in  objektiv
n i zgodovinarji priznavajo, da 
sm o  S lovenci v z n a tn i m eri 
prispevali k osvoboditv i Italije 
od  fašizma. Zato sm o prepriča
n i, da je ta  o b le tn ica  izredna 
p riložnost, da o b č in a  Trst po  
skoraj dvanajstih  le tih  p reneha 
kršiti 6. člen  deželnega zakona 
št. 27 z d n e  27. n o v em b ra  
2001, ki določa, da v skladu s 3. 
č len o m  posebnega sta tu ta  av
to n o m n e  dežele Furlanije Ju-

Vseeno pa naj bi po bese
dah sogovornikov sode
lovanje na pristaniškem  

področju danes lahko ponovno 
zaživelo: opustitev načrta p lin 
skih term inalov naj ne bi bila 
tako sam o naravovarstvenega 
značaja, ampak tudi strateškega. 
Serracchianijeva je bila pri tem  
zelo jasna: "Plinski term inali n i
so strateškega značaja, ker bi ovi
rali prom et v pristaniščih. Storili 
smo, kar je bilo v naših močeh, 
da bi gradnjo zavili, čeprav mi 
nim am o pri tem  zadnje besede. 
Za pom oč smo tako prosili tudi 
Slovenijo". Novinarje je zanim a
lo tudi, kako sogovornika gleda
ta na gradnjo plinskega term ina
la, ki bi m oral zrasti na Krku, in

kako bosta reagirala pri hrvaških 
oblasteh. Erjavec in  Serracchia
nijeva sta dejala, da se o tem  pro
blem u nista pogovarjala, da pa bi 
bilo  um estno  sklicati o tem  
omizje in  nanj povabiti tudi Hr
vaško.
Čezmejno zdravstvo z m ini
strom Tomažem Gantarjem
Pomembno poglavje ljubljanske
ga obiska Serracchianijeve je bi
lo tudi čezmejno zdravstvo. Slo
venski minister Tomaž Gantar in 
predsednica FJk Debora Serrac- 
chiani sta se zaustavila pri neka
te rih  ključnih tem ah, ki bi jih 
državi lahko reševali skupaj: tudi 
tukaj so bile v ospredju možnosti

lijske krajine občine, v  katerih  
so p riso tn e  jezikovne m an jši
ne, ki jih  p riznavata zakona št. 
482 z dn e  15. decem bra 1999 
in  št. 38 z d n e  23. feb ruarja  
2001, izobešajo  skupaj z ita 
lijansko, evropsko in  deželno  
zastavo tu d i zastavo, v kateri se 
p repoznavajo  v občin i p riso t
n e  jezikovne m an jšin e . Izo- 
bešen je  slovenske zastave n a  
občinski palači v Trstu dn e  25. 
ju lija  2013 bo  sam o  d o lžn o  
spoštovanje veljavnega dežel
n eg a  zakona  in  av to n o m ije  
naše dežele. O benem  pa se bo 
lah k o  štelo  za p rizn a n je  slo 
venski m an jšin i za izreden p ri
spevek k p ad cu  fašizm a. Iz 
knjige "Pericolosi nelle contin- 
genze b e llic h e"  Gli in te rn a ti  
dal 1940 al 1943, Rom a 1987, 
je d ru štv o  c itira lo  n as led n je  
besede Alfreda Borellija: "Lun- 
go tu tta  la d itta tu ra , nelle  car- 
ceri e nei luogh i di co n fin o  il 
m aggior co n trib u to  di v ittim e 
in  ra p p o rto  alla p o p o laz io n e  
fu sem pre quello  dato  dalla Ve- 
nezia G iulia, e so p ra ttu tto  dal
la co m p o n en te  slava dei suoi

sodelovanja v sklopu finančnega 
okvira 2014-2020. Konkretna po
buda na tem  področju naj bi bi
la uveljavitev direktive za "prost 
pretok" bolnikov, pogovori bodo 
tekli tudi o projektu čezmejnega 
porodniškega oddelka na relaciji 
Gorica-Šempeter. Tudi pri zago
nu teh projektov bi po m nenju 
Serracchianijeve veljalo posluži- 
ti se infrastrukture in  mreže, ki 
jo nudi EZTS, posebej pa pri po
glavju porodniškega oddelka bi 
bilo  po trebno  projekt zastaviti 
širše in  vanj vključiti na prim er 
tudi postojnsko in  izolsko porod
nišnico. Serracchianijeva je oce
nila, da je čezmejno sodelovanje 
ne samo dobrodošlo, ampak tu 
di potrebno: "Slovensko zdravst

vo ima svoje odlike in  zdravstvo 
v naši deželi im a prav tako svoje 
odlike. Drži pa tudi, da na obeh 
straneh meje obstajajo potrebe 
po racionalizaciji storitev zaradi 
vse globlje ekonomske krize. So
delovanje je idealna rešitev za te 
težave: odlike enega in  drugega 
zdravstvenega sistema se 
združijo, stroški pa se porazde
lijo".
O manjšinah z Bratuškovo in  
Pahorjem
Med tem am i srečanja so bile tu 
di razmere slovenske m anjšine v 
Italiji, ki se jih je Serracchianije
va dotaknila v Ljubljani s pre
mierko Alenko Bratušek in  pred-

ab itan ti. A nche d u ran te  il p e
rio d o  bellico , co n  1 'in te rna- 
m en to , il m assim o  co n trib u to  
di v ittim e ven n e  dagli slavi; e 
si deve ad essi se nei soli tre an- 
n i di guerra il to ta le  degli in 
te rn a ti  h a  su p e ra to  d i parec- 
ch ie volte il to ta le  dei carcera- 
ti e dei co n fin a ti ne i corso di 
tu tti i 17 a n n i in  cui rim asero 
in  vigore le leggi eccezionali. 
Gli in te rn a ti slavi fu ro n o  a n 
che quelli che p iu ’ soffersero e 
che ebbero  il m aggior n u m ero  
di decedu ti a causa delle con- 
d iz io n i d i in te rn a m e n to " . V 
upan ju , da sta si p redsedn ika 
k ro v n ih  organizacij zavzeto 
prizadevala za p red lagano  m a
nifestacijo spoštovanja zakoni
tosti in  da so občinski svetniki 
prispevali za uspešnost p red la
ganega prizadevanja, d ru žb e
n o p o lit ič n o  d ru štv o  E d inost 
opozarja, da je čas za prig lasi
tev zborovanja n a  javnem  p ro 
sto ru  27. julija 2013 do 23. ju 
lija 2013.

za družbeno politično 
društvo Edinost 

Samo Pahor

sednikom  republike Borutom  
Pahorjem. Pogovori na to temo 
so stekli že v Ljubljani. Bratuško- 
va je izrazila željo, da bi čim prej 
sklicali delovno omizje za slo
vensko m anjšino pri italijanskem 
notran jem  m inistrstvu. Po 
m nenju  Serracchianijeve sta 
m anjšini lahko pom em bna 
dejavnika za nadaljnje sodelo
vanje m ed državama. Konkret
n ih  tem, povezanih z manjšino, 
se sicer Serracchianijeva in  Bra- 
tuškova nista dotikali: o tem  naj 
bi tekla beseda na srečanju med 
ministrico za Slovence v zamejst
vu in  po svetu Tino Komel in  Ser- 
racchianijevo, ki bo v kratkem v 
Furlaniji- Julijski krajini.
Znak pozornosti s strani sloven

ske države do 
slovenske 
m anjšine v Italiji 
je bilo vljudnost
no srečanje 
predsednika Bo
ru ta  Pahorja s 
predstavniki slo
venske manjšine 
v Italiji v petek, 
12. julija, ob ro
bu uvodnega 
večera v Mittel- 
fest v Čedadu: 
Slovence v Italiji 
so zastopali po
slanka Tamara 
Blažina, pod 
predsednik deže- 

lenega sveta Igor Gabrovec, 
deželni svetnik Stefano Ukmar, 
pokrajinska predsednika krovnih 
organizacij na Videmskem Lui- 
gia Negro (SKGZ) in  Giorgio Ban- 
chig (SSO) ter deželna predsed
nika krovnih organizacij Drago 
Štoka (SSO) in  Rudi Pavšič 
(SKGZ). Odprtje Mittelfesta pa je 
bila za predsednika republike Bo
ru ta  Pahorja tud i priložnost za 
nadaljevanje dvostranskih pogo
vorov s predsednico FJK Deboro 
Serracchiani: sogovornika sta po
trdila nam ere o izboljšanju od
nosov m ed deželo FJk in  sloven
sko državo, ki da so že danes na 
zelo visoki ravni.

M in is trica  za 
S lovence v 
zam ejstv u  in  po 
svetu  T ina  K om el je v  sredo, 

10. ju lija  2013, sodelovala  
n a  seji Sveta V lade RS za 
S lovence p o  svetu , ki jo  je 
sk licala p red se d n ica  v lade 
m ag. A lenka B ratušek. Seja 
je sk licana vsako le to  e n k ra t

in  je n a m e n je n a  izm en jav i 
in fo rm ac ij o d e jav n o stih  
organ izac ij S lovencev  po  
svetu  te r  razprav i o m o ž n ih  
izbo ljšavah  n a  raz ličn ih  
p o d ro č jih  - tak o  n a  s tran i 
slo v en sk ih  v la d n ih  in  
n e v la d n ih  k o t tu d i 
iz se ljensk ih  ustanov .
Seje so se u d e lež ili izvo ljen i 
p red s ta v n ik i S lovencev  iz 
A rgen tine , Brazilije, ZDA, 
K anade, A vstralije, Kitajske, 
N em čije , Srbije in  BiH te r 
p re d se d n ik  Svetovnega 
slovenskega kongresa , s 
s tran i v lade  pa so ro jakom  
po leg  p red se d n ice  v lade  in  
m in is tr ice  K om elove 
p r is lu h n il i  tu d i m in is tr i Karl 
Erjavec (MZZ), m ag . S tanko  
S tep išn ik  (MGRT), dr. Je rn e j 
P ikalo  (MIZŠ), m ag. D ejan  
Ž idan  (MKO) in  d ržav n i 
sek re tarji Je rn e j Pavlič

(k ab in e t p red se d n ice  v lade), 
B oštjan  Šefic (MNZ) in  dr. 
Boris Jesih  (U rad za 
S lovence v zam ejstv u  in  po 
svetu).
P rem ierka je p o u d a rila , da 
n aša  v lad a  slo v en stv u  po 
svetu  n a m e n ja  p o se b n o  
p o z o rn o s t, o čem er p riča  
tu d i o h ra n ite v  u rad a  z

m in is tr ic o  n a  čelu . Pozvala 
je k razprav i o p ro b lem a tik i 
m la d ih  in  izrazila  u p an je , da 
b o d o  ro jak i po  svetu  k m a lu  
lah k o  v  sv e to v n ih  m e d ijih  
slišali tu d i p o z itiv n e  nov ice  
o d o m o v in i. P red stav n ik o m  
ro jakov  iz sveta se je 
zahvalila  za so d e lo v an je  s 
S lovenijo  in  za n jih o v o  delo  
v  slo v en sk ih  sk u p n o stih . 
M in is trica  K om elova je 
povzela  p ro g ra m  d ela  sveta 
V lade za S lovence po  svetu, 
ki v velik i m eri sovpada  s 
p ro g ra m o m  d ela  U rada. Ta 
si p rizadeva  za d e lo  z 
m lad im i, za o h ra n ja n je  
slovenskega jezika zunaj 
S lovenije, za p ospeševan je  
gospodarskega, 
zn a n s tv e n eg a  in  d ru g ih  
o b lik  so d e lo v an ja  s S lovenci 
zunaj države idr. P oudarila  
je te sn o  so d e lo v an je  z v sem i

m in is trs tv i, k a te rih  d e lo  se 
tiče  S lovencev  p o  svetu. 
S ogovorn ik i iz tu jin e  so  m e d  
d ru g im  po zd rav ili o h ra n ite v  
U rada in  funkcije  m in is tra , 
n ek a te ri so pozva li k uv ed b i 
p red s ta v n ik a  iz izseljenstva 
v D ržav n em  zb o ru , g lede 
o h ra n ja n ja  slovenstva  m e d  
m la d im i p a  so s ituac ije  v

raz ličn ih  d e lih  sveta zelo 
raz lične . Ne g lede n a  to  so 
p rip ra v lje n i sode lovati s 
p r is to jn im  u ra d o m  tako  n a  
g o sp o d a rsk em  ko t n a  d ru g ih  
p o d ro č jih .
Izrazita  p o b u d a  je b ila  
p o d a n a  S loveniji, naj 
o m o g o č i pogo je  za 
p o slo v an je  slovensk ih  
p o d je tn ik o v  iz tu jin e  s 
S lovenijo  in  pogo je  za 
v račan je  m la d ih  
raziskovalcev.
Z an im iv a  je p o b u d a , naj 
S lovenija o b lik u je  k u ltu rn o -  
go sp o d arsk o -in fo rm ac ij ska 
središča, ki b i povezovala 
p o to m c e  "s ta r ih "  slo v en sk ih  
izseljencev  in  nove 
p rise ljen ce  iz S lovenije. 
Rojaki so razo čaran i n a d  
n e p o z n a v a n je m  te m atik e  
slovenstva  zuna j m e ja  m ed  
p reb iva lc i v d o m o v in i.

Povejmo na glas

Pribežniki so naši bratje in sestre
Obisk papeža Frančiška v  Lam peduzi 

je  dogodek, k i nam  je  pokazal pravo  
p o t, istočasno  pa vzn em iril javno  
m n en je  in  vsakogar od nas. Papež je  obiskal 

“tiste poslednje", k i so zares poslednji in  bo
do takšni ostali, dokler se v  sodobnem  člo
veku razvitega sveta nekaj prelom nega ne  
zgodi, se pravi, da se bom o  za revne zares 
zavzeli in  jim  pom agali iz  stiske. Za revne, 
k i prihajajo k  nam , in  tiste, k i so od  nekdaj 
m ed  nam i. "Izobilje nas dela ravnodušne", 
postajam o brezčutni, drugi ljudje nas ne  za
nim ajo, oseb v  težavah n e  vid im o  in  sploh  
n e  vem o, da ž iv im o  v  prim eri z  n jim i v  izo 
bilju. Ž iv im o  v  izobilju  in  sm o  nejevoljni, 
če nam  kdo  to reče, zd i se nam  žaljivo, da 
nas kd o  vidi v  tej luči. Sedaj, ko  je  besedo  
izobilje izrekel papež, jo  bo nemara težje za
vrniti k o t  neprim erno, pa naj gre za verne in 
tudi neverne. "M rtvi pribežn iki?  Trn v  sr
cu". Kdo m isli tako, kdo  čuti tako, kd o  m ed  
n a m i je  g lob lje  p o m is lil  na vse tiste  - p o  
neuradnih  poda tk ih  naj bi jih  bilo na tisoče 
in  tisoče -, k i n iso  v  Lam peduzo n iko li pri
speli, ker jih  je  pogo ltn ilo  m orje? "Kdo je  
jokal zaradi sm rti teh bratov in  sester"? Pa
peževe besede so k o t  m eč, k i loči usm iljene  
od neusm iljen ih , čuteče od  brezčutnih, in  
tu, prizna jm o si, se m a lokdo  reši. Vendar n i  
usodno, da nas je  tako m a lo  na strani 
usm iljenih, osvetlitev  našega stanja je  spod
buda, da se za m is lim o  in  v  svo je  dobro  
preusm erim o  pot, p o  kateri hod im o . In še 
naprej: "Prosimo Boga m ilosti, da bi se m o 
gli z joka ti nad  našo ravnodušnostjo , nad

krutostjo, ki je  v  svetu in  v  nas". Besede, ki 
udarjajo, kakor udarjata čista etika, čista do
brota, kadar nagovarjata svet, kakršen ta še 
vedno je. Besede, ki burijo duhove, sprožajo 
razdražene ugovore in  jih  bodo še sprožale. 
Politiki, k i so u tem eljili sedanji odnos do  
pribežn ikov, im ajo  papeževe besede za p ri
digo in  n e  za m o ž n o s t drugačnega  
upravljanja. Govorijo, da gre za vero, k i ne  
m ore im eti vpliva na resničnost, drugi spet 
zm anjšujejo  sm isel besed z  opozorilom , da 
papeževega nagovora n e  bi sm eli strum en- 
talizirati. So pa tud i takšni, k o t  je  deželn i 
predsednik  Lombardije, k i sarkastično pred
laga, naj si p a p ež vzam e p rib ežn ike  v  Va
tikan. In takšna oseba je  na čelu m orda  
najug lednejše  dežele v  državi - kam  sm o  
prišli. "Globalizacija ravnodušnosti"  - torej 
nezan im anje  za sočloveka - vse bolj razteza 
svoje lovke, pri čem er daje prostor velikem u  
kapitalu, k i v  svetu  in  m ed  na m i proizvaja  
vse večje bogastvo in  vse več revnih. In prav  
v  tej ravnodušnosti je  naša resnična nevar
nost, k i se je  p rem a lo  zavedam o, saj želi 
razčlovečiti prav  naš razviti svet, k i je  prvi 
poklican, da kaže pravo p o t  - ta pa je  go to 
vo etika in  še enkrat etika, se pravi dobro za 
drugega, dobro za vse, k i so v  stiski, dobro  
za revne in  zavržene. Brez navedene usm e
ritve  n im a m o  prave p r ih o d n o sti, saj do 
puščam o krivice, ki prizadevajo odrinjene  
in  gradim o svet, ki se sam spodkopava. Sm o  
vedno  bolj neusm iljen i, s tem  pa vse bolj 
izgubljen i v  razjedajoči prazn in i srca.

Janez Povše
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Nekdanje fašistično taborišče v vasici blizu Palmanove

Visco, zgodba o pozabljenem
taborišču

Prof. Ferruccio Tassin I
Prizadevanja za oh ran itev  

fašističnega tab o rišča  v 
Viscu (v slovenščini tud i 

Višek) so b ila  za zgodovinarja 
Ferruccia Tassina, vodjo d ru št
va "Terre sul confine", zelo p o 
gosto pravo Sizifovo delo. V Ita
liji, ki je vedno  rada obsojala 
grozote nacističnega režim a, je 
b ilo  sp o m in jan je  n a  zločine  
fašističnih oblasti najpogosteje

zelo težko delo. To se žal iz dn e
va v d an  dokazuje tu d i n a  p ri
m e ru  taborišča v vasici n ed a 
leč od  Palm anove. Tassin se z 
vprašan jem  taborišča  ukvarja 
sicer že 12 let, od k ar je n e k 
danje taborišče prešlo iz držav
n e  v občin sko  last. Kljub 
svojim  sta ln im  prizadevanjem  
za valorizacijo tega obm očja je 
Tassin pri o bč in sk ih  ob lasteh  
vselej nalete l n a  g luha  ušesa. 
N am esto taborišča, trgovski 
center
Novejša zgodovina nekdanjega 
koncentracijskega taborišča je 
pravzaprav zgodba počasnega 
propadanja. Do leta 1996 je b i
lo  ta m  vojaško obm očje , n a 
m enjeno  hangarjem , m enzam , 
k u h in ja m  te r  u ra d o m  za o fi
cirje. Vojska se je po  padcu  ber
linskega z idu  u m a k n ila , o b 
m očje  je b ilo  p ren e sen o  na 
občino  leta 2001. "Takrat sem  
bil član  občinske uprave. Zani
m ali sm o  se za p revzem  o b 
m očja", n am  je pojasnil Tassin. 
N ekdan je  tabo rišče  je s spo
m insko  slovesnostjo  p rv ič  
ovrednotilo  združenje Concor- 
dia e t pax leta 2000. "Na slove
snosti je spregovorila tu d i nek 
d an ja  in te rn ira n k a  Slavenka 
U jdur", n am  je še pojasnil Tas
sin. Sedanja občinska uprava, 
ki je n a  ob lasti vse od  leta

2004, pa im a p o p o ln o m a d ru 
gačen načrt: zem ljišče, kjer je 
nekoč stalo taborišče, želi v  ce
lo ti prodati. To je postalo  jasno 
s pred logom  variante regulacij
skega načrta  iz leta 2007, ki je 
želel ce lo tno  obm očje sprem e
n iti v  ob rtno-poslovno  cono. 
N am ero občine je zaustavil p o 
seg državne uprave za spom e
niško varstvo, ki je 29. januarja

2010 zavarovala 68 tisoč kva
d ra tn ih  m etrov  (od 144 tisoč 
kvadratov, n a  katerih  se je raz
prostiralo  p rv o tn o  obm očje ta 
borišča). M ed razlogi za zava
rovanje ob m o čja  p o roč ilo  
državne uprave navaja arh itek 
tonske las tn o sti zgradbe -  
upravnega sedeža nekdanjega 
taborišča in  pred  tem  carine na 
italijansko-avstro-ogrski m eji,

ki pou d arja jo  fu n k c io n a ln o st 
gradnje, n a  katero je b ilo  veza
n o  načrtovan je  s truk tu re . O b 
tem  je o m en jena  n ep rem ičn i
na, po  o cen i po ročila , p o 
m em b n a  tu d i zaradi zgodovin
ske v rednosti, ker gre za živo 
pričevanje dogodkov, ljudi in  
narodov, ki so b ili na tem  o b 

m očju . Podčrtati n am reč  velja, 
da je b ilo  obm očje Visca, kjer 
so fašisti postav ili svoje k o n 
cen tracijsko  taborišče , kar 5 
stoletij m ejno  področje m ed la
tin sk im , slovansk im  in  
nem šk im  svetom .
Občinska uprava z novo  spre
m em bo regulacijskega načrta 
Po odločbi, ki jo je izdala držav
na  uprava za spom eniško varst
vo, zavarovanega obm očja  
občin i n i b ilo  več m ogoče p ro 
dati. Kljub tem u  pa se občinske 
oblasti n iso  n iko li lotile resne 
prenove. Vprašanje, zakaj takš
n o  zadržanje, seveda n im a  
u rad n eg a  odgovora. M oram o 
pa se zavedati, da so ukrep i v 
korist taborišča v  Viscu nu jn i: 
če b i se nadaljevala po litika ne- 
poseganja v obm očje, b i od  in 
frastruk ture nekdanjega ta b o 
rišča, ki še stoji, ne ostalo p o 
p o ln o m a  nič. Čas b i n am reč  
opravil svoje. Tudi spom eniško 
varstvo bi v  tem  p rim eru  b ilo  
brez vsakega pom ena.
To pa še n i vse. Leta 2011 je 
nam reč občinska uprava obči
ne  Visco presenetila  še z d ru 
gim  pred logom , n am en jen im  
državni uprav i za spom eniško 
varstvo. Ta naj bi predvideval 
sp rem em bo  n a m em b n o s ti za 
več kot 50 odstotkov obm očja, 
ki ga je zaščitila državna u p ra
va za spom eniško  varstvo. Po 
besedah  županje Elene Ceccot- 
ti gre za varianto  k regulacijske
m u  načrtu , objavljeno 26. ok 
tobra 2011: 28 tisoč kvadratn ih  
m etrov  b i b ilo  po  tem  načrtu  
n am en jen ih  Parku spom ina, ki 
naj b i povezal zgodovinsko- 
k u ltu rn o  p o t z zg radbo  n e k 

danje carine. P reostalih  40 ti
soč k v ad ra tn ih  m etrov  naj bi 
b ilo  n am e n je n ih  gradnji u ra 
dov in  p isa rn  ter zgradb za šol
ske in  fo rm a tiv n e  n am en e . S 
takim  načrtom , sporoča Cecot- 
tijeva, naj b i se strinjal tu d i slo
venski konzulat. O b taki posta
v itv i b i se dejansko  izgubila

vsaka sled p rvo tnega k o n cen 
tracijskega taborišča , n jegova 
s tru k tu riran o st, tipo log ija  in  
cestn i sistem . Skratka, n e m o 
goče b i b ilo  iz novega obm očja 
razpoznati nekdan je taborišče. 
Žal bi se tako tu d i razvrednotil 
spom in  n a  tragedije, ki ga je to 
obm očje doživelo.

Ob tem  je Cecottijeva dejala, da 
občinska uprava išče n ač in  raz
voja tega obm očja, a da zaradi 
ekonom ske krize obnovitvena 
dela n iso  m ogoča in  da 
je to  razlog zaprtja  o b 
m očja za javnost. D anes 
je ob  nekdan jem  v ho d u  
v taborišče sedež civilne 
zaščite. Kar je nazadnje 
vprašljivo, je n a m e m b 
no st m anjšega dela o b 
m očja  tik  ob  v h o d u : 
tam  so nam reč  postavili 
p o lig o n  za vadbo  psov 
za reševanje. Postavlja se 
seveda vprašanje, ali 
m ora  b iti vadben i po li
go n  za pse ravno  ob 
vho d u  nekdanjega tabo 

rišča? Širša javost 
je b ila ob  tem  vprašanju 
dokaj rav n o d u šn a . Ne 
gre za vprašan je  sam ih  
vadben ih  stez: tam  n am 
reč urijo  pse, ki ob  n a 
rav n ih  k a tastro fah  p o 
m agajo reševati življenja 
ponesrečencev . In to  je 
seveda p lem en it nam en . 
Vprašanje o um estnosti 
teh  stez se postavlja za
rad i tragične preteklosti 
obm očja , kjer se 
nahajajo. V okolici je p o 
leg tega veliko zapušče
n ih  kasarn  in  p o d o b n ih  

objektov: zakaj bi torej vadbeni 
p o ligon  n e  preselili v  kak d rug  
objekt, ki je m anj trag ično  zaz
n a m o v an  in  za te dejavnosti 
bolj p rim eren?
Boris Pahor, Giorgio Napolita- 
n o in  veleposlanik Mirošič
Kako p a  si o v red n o ten je  o b 
m očja nekdanjega taborišča za
m išlja Ferruccio  Tassin, p rv i 
m ož organizacije Terre sul con
fine, čigar zasluga je, da se je 
ob jek t o h ran il v taki obliki do 
danes? Vedno je poudarjal, da 
m ora obm očje o h ran iti zgodo
v insk i sp o m in : "O h ra n iti je 
treba tipologijo  tega kraja, kar 
p o m e n i, da se m o ra  n a  
zem ljišču o h ran iti enak  n ač in  
gradnje, o h ran iti je treba obseg 
in  cestn i sistem  taborišča . Če 
se s tem  strin jam o , lahko  tja 
postav im o tu d i kakšne trgovi
ne, ki pa m orajo  b iti v  skladu z 
d u h o m  kraja”. Tudi Tassin to 
rej n i a priori naspro ten  prodaji 
dela zemljišča, a pod  zelo jasni
m i pogoji. Nam ere, ki jih  je do 
slej pokazala o bčina Visco, gre
do seveda v  d rugo  smer. Tassin 
n a m  je tako  p rizna l, da se v 
svojem  boju  pogosto  ču ti zelo 
osam ljen, predvsem  ko gre za 
"boj" z javn im i instituc ijam i. 
Podporo m u  sicer že od začetka 
n u d i tržašk i p istatelj Boris 
Pahor, ki je p roblem atiko  tab o 

rišča v Viscu izpostavil v širši 
javnosti in  v m edijih . To pa n i 
bil edin i pozitiven odziv na pri

zadevanja za oh ran itev  fašistič
nega taborišča v Viscu: na to te
m atiko se je julija 2010 nam reč 
odzval tud i predsednik  italijan

ske republike G iorgio Napoli- 
tano . Slo je za odgovor n a  p i
sm o, ki ga je na Kvirinal naslo 
vil prof. Tassin. O dgovor je p ri
pravila videm ska prefektura, ki 
je sporočila, da je predsedstvo 
repub like  o p ozo rilo  deželo  
FJK, naj p reu č i m o žn o sti in  
kom petence za m o reb itn e  p o 
sege, ki bodo  om ogočili o h ra 
n itev  in  p renovo  zgodovinsko- 
ku ltu rnega objekta. V bistvu je 
šlo za N apo litanovo  p o d p o ro  
Tassinu, ki sicer n im a nob en e  
zavezujoče "m oči" , a vseeno  
p o m e n i izrazito  "m o ra ln o

p o d p o ro " . K ronološko zadnji 
izraz podpore  prof. Tassinu je 
izrekel slovenski am basador v 
Rim u Iztok M irošič z u rad n im  
p ism om . Z anim alo  nas je, kaj 
lahko Ljubljana stori v tem  p ri
m eru . Z m inistrstva za zunanje 
zadeve so n am  pojasnili, da p o 
leg nedavnega M irošičevega p i
sm a gre p oudariti tu d i prizade
vanja G eneralnega konzulata  v 
Trstu, ki je že vrsto let v stikih 
z o b č in o  Visco za izpeljavo 
projekta, za katerega naj b i se 
p ozitivno  izrekli slovenska in  
italijanska stran  in  po  katerem  
b i u red ili park  spom ina n a  ob 
m očju  nekdanjega taborišča. 
Tassina kljub tem  izrazom  p od
po re  iz najvišjih  in stituc ional
n ih  krogov še v ed n o  skrbi 
dejansko stanje n a  terenu: "Si
tuacija je danes vse prej kot rož
nata. Z izjem o o m en jen ih  p ri

m erov m o čno  obču tim  odso t
n o s t p o litik e  n a  d ržavn i in  
m ed n aro d n i ravni. Jasno  m o 
ra nam reč biti, da je Visco sim 
b o lič n o  ob m o čje  za ce lo tn o  
Evropo. Pet stoletij je nam reč 
tukaj b ilo  so točje m ed  
n em šk im , la tin sk im , slovan 
sk im  in  m adžarsk im  svetom . 
In ravno  tukaj je svoje m esto  
našla tu d i najbolj s trah o tn a  iz
najdba človeštva: koncentracij
sko taborišče. To bi m oralo  za
n im a ti tu d i širšo in stituc ional
n o  raven".

Andrej Čemic

Igor Gabrovec, SSk, podpredsednik deželnega sveta FJk
'Nekdanje taborišče nai postane

>a<ne le muzej, ampak moderno 
didaktično-vzgojno središče"!
Nekdanje fašistično taborišče v Viscu ima vse 

z g o d o v in sk e , in 
rekel bi, politične  
pogoje, da postane 
spomenik
državnega pomena, 
k akršna je  na 
primer Rižarna pri 
Sv. Soboti v Trstu. 
Ograjen kompleks s  
štev iln im i d a n e s  
razpadajočimi 
“barakami" je  bil v 
zim sk ih  m e se c ih  

1942-1943  spremenjen v fašistično taborišče 
za civilne ujetnike z območij od Slovenije do 
Črne gore. V njem je bilo stlačenih preko tri 
tisoč ljudi, od teh preko sto otrok in žena. 
Petindvajset jih je tam umrlo. Zaradi spleta  
okoliščin  s e  je  to ob m očje v se  do d a n es

ohranilo skoraj neokrnjeno, s e  pravi kot 
u n ik a tn o  živo p r ičev a n je  g r o z o d e js te v  
fašističnega režima, katerega odgovornosti so  
takoj po vojni na hitro pometli pod preprogo. 
D ežela  FJK lah ko od igra  pri n jegovem  
ovrednotenju ključno vlogo. N ekdanjega  
predsednika Renza Tonda sem  že pred leti 
zam an pozval, naj s e  aktivira v to sm er. 
Prepričan pa sem , da sm o z novo predsednico 
Deboro Serracchiani in s  sedanjo politično 
večino na pravi poti. Sama Serracchianijeva si 
je že kot evropska poslanka ogledala območje, 
bil sem  z njo, in se  jasno zavzela za ohranitev 
in ovrednotenje tega  pomnika dvajsetega  
stoletja. S prof. Borisom Pahorjem in s  prof. 
Ferrucciom Tassinom zagovarjamo predlog, naj 
taborišče v Viscu postane ne le muzej, temveč 
moderno didaktično-vzgojno središče, kakršna 
v Evropi že  im am o, ki naj z la s t i m lad e  
nagovarja, opominja in svari pred človeškimi 
zablodami. Te se  v zgodovini žal znova in znova 
ponavljajo. Za tak načrt bi lahko pridobili tudi 
državna in evropska finančna sredstva.

Kako je delovalo taborišče v Viscu?
Vojašnica Borgo Piave je bila preurejena v taborišče januarja 
1943 . Najprej je bilo načrtovano, da naj bi taborišče sprejelo 
10 tisoč internirancev. Zaradi logističnih težav so  to številko 
znižali za polovico, čeprav je bila dejanska kapaciteta še

manjša. Taborišče 
je bilo postavljeno 
ob načrtu italijan- 
sko-nem ško-usta- 
škega napada, ki 
naj bi p o te k a l 
januarja 1 9 4 3  in 
naj bi od stran il 
vse civilne prebi
v a lc e  ter  č la n e  
slovenskega in hr
vašk ega  odpora. 

Tja (in na Rab) naj bi torej šli vsi interniranci po ofenzivah na 
slovensko-hrvašk i meji. D ejansko pa je  v V isco prišlo  
predvsem veliko transportov: z Raba, iz Gonarsa, Moniga in 
iz b e lg ijsk e  k asarn e  v Ljubljani. V k on cen tracijsk em  
ta b o r išču  je  v š e s t ih  m e se c ih  d e lo v a n ja  (februar -  
septem ber 1943) umrlo 2 5  ljudi. Vzrok za relativno nizko 
umrljivost v taborišču ni bila boljša preskrba z živili, ampak 
predvsem boljši življenjski pogoji. Po italijanski kapitulaciji 
je prišlo do evakuacije taborišča. Pred Nemci je  zbežalo  
skoraj 3 tisoč internirancev, ki so  Visco zapustili v smeri 
R om an sa , G radišča in Mirna ter o sv o b o je n e g a  parti
zanskega ozemlja, (vir: Ferruccio Tasssin -  Od mita na
cion a lističn ega  sovraga do kulta evropskega bratstva. 
Koncentracijsko taborišče Visco; v: Deportacije slovenskih  
in hrvaških civilistov v italijanska taborišča 1 9 4 2 -4 3 , ur: 
Boris M. G om abč in Dario M attiussi, založnik: Centro 
Gasparini, Gorica, 2 0 0 4

Namembnost območja
1915 -  območje postane največja bolnišnica s šotorišči v 
Italiji s  10 0 0  ležišči. Tukaj je umrlo več stotin italijanskih in 
avstro-ogrskih vojakov ter civilistov
1917 in  p o tem  -  po porazu pri Kobaridu s e  bolnišnica  
spremeni v sprejemni center za pribežnike.
1923 (približno) -  območje se  spremeni v skladišče za 
orožje.
1941 -  skladišča italijanske vojske
19 42-1943  -  italijanska vojska postavi koncentracijsko 
taborišče, ki je delovalo približno 6 m esecev in v katerem je 
umrlo 25  ljudi.
1945 -  Zavezniki so tukaj razorožili 15 -  20  tisoč četnikov 
1947 -  v nekdanjem koncentracijskem taborišču so namestili 
italijanske finančnike in orožnike po odhodu zaveznikov z 
Goriškega.
1947-1996 -  nekdanje taborišče so  spremenili v vojašnico 
2001 -  območje nekdanjega taborišča je prešlo v roke občine 
Visco
(vir: Messaggero Veneto, 10. marec 2010)

Obisk evroposlanke Debore Serracchiani v Viscu 1.2010 (foto DPD)

Poligon za vadbo reševalnih psov na območju taborišča (foto AC)
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POGOVOR Ijanez Zupet

Na prevajanje gledam 
kot na svojo karizmo

Janez Zupet, dolgoletni pro
fesor tujih  jezikov na Škofij
ski gimnaziji v Vipavi in  pre
vajalec, prevaja zlasti dela s 

filozofsko-teološko vsebino, za 
kar je, kljub "svinčenim časom", 
leta 1982 prejel Sovretovo nagra
do. Očitno so upoštevali le kako
vost prevoda, je dejal v pogovo
ru za STA.

Čeprav se niste rodili na Vi
pavskem, ste, kot sami pravi
te, po 40 letih življenja in de
la v Vipavi postali pravi Vipa
vec. Zdaj ste postali še častni 
meščan.

Drži. Po vsem tem času življenja 
in dela v  Vipavi so se m i ljudje in 
kraj tako priljubili, da je Vipava 
postala m oj drugi dom. Po bese
dah mojega prijatelja, profesorja 
Franca Kralja, sem postal natu
raliziran Vipavec. Vipavci so od
prti in prijazni ljudje; tudi v kul
turnem pogledu lepo napre
dujejo, saj je čedalje večkultur
nih prireditev in predavanj. Mir 
in spokojnost, ki ovijata ta kraj, 
pa m e navdihujeta za ustvarjal
no  delo.

Za prevajalsko delo ste dobili 
že številne nagrade in priz
nanja, med drugim tudi So
vretovo nagrado, s cerkvene 
strani pa leta 2000 papeško 
odlikovanje - častni naslov  
m onsinjor kot priznanje za 
svoje prevode. Menite, da je 
prevajanje vaše življenjsko 
poslanstvo, bi se zanj ponov

no odločili?
Na prevajanje resnično gledam  
ko t na svoje poslanstvo, ko t na 
svojo karizmo. Zlasti m e priv
lačuje in zanima filozof- 
sko-teološka razsežnost 
in s tega področja sem  
prevedel že veliko te
m eljnih vsebin, od Pa
scala, Kierkegaarda, Bu- 
bra, Gilsona, Pieperja in 
drugih znanih religioz
nih filozofov. Mislim, da 
prav ti filozofi lahko da
našnjemu človeku, ki je 
tako površen, vendarle 
dajo neko globino in 
neki pravi in globlji 
življenjski smisel.

Vendar pa je Sovreto
va nagrada dokaz, da 
znajo tudi drugi ceniti 
vaše delo.

Moram reči, da se še se
daj čudim, da sem takrat, 
sredi t. i. svinčenih let, le
ta 1982 dobil to nagrado 
ko t duhovnik. No, očit
no so upoštevali pač le kakovo
st prevoda.

Verjetno pa je vaše življenjsko 
delo prevajanje Svetega pi
sma, saj ste bili eden izmed 
ekipe prevajalcev, ki so se spo
padli s tem obsežnim in zah
tevnim delom?!

Tukaj v Vipavi smo imeli, ko t je 
rekel profesor Mirko Mahnič, 
kar vipavski "ureški zavod, bi
blični zavod" - ko t ga je imel Pri

m ož Trubar zgoraj v Urachu. Se
danji koprski ško f Juri j  Bizjak in 
Otmar Crnilogar sm o se neneh
no  sestajali, razpravljali in iskali

i

prevodne rešitve. Naše delo, da 
sm o končali prevod celotnega 
Svetega pisma, je trajalo 15 let. 

Bi danes še sprejeli tako ob
sežno in zahtevno delo? 

Zanimivo je, da je pred tremi le
ti profesor Jože Kraševec ponov
no prišel na idejo, da bi se lotili 
prevajanja Svetega pisma. Izšla 
je Nova zaveza skupaj s Psalmi, 
prav v teh dneh pa bo izšel prvi 
del Stare zaveze Modrostne in

preroške knjige, za katere sem  
prevedel preroka Jeremija, 
Ezekira in Visoko pesem.

Koliko jezikov govorite ali ra
zumete, iz kolikih prevajate? 

Dejansko lahko prevajam iz de
setih jezikov. Kateri m i je m ed  
njim i najljubši, bi težko pove
dal; mogoče sta to francoščina 
in angleščina. Zlasti so m i pri sr
cu stari jeziki, ko t so latinščina, 
grščina in hebrejščina.

Ljubezen do drugih jezikov 
ste na Škofijski gimnaziji v  Vi

pavi prenašali tudi na 
mlajšo generacijo. Mar
sikdo med njimi vam je 
za znanje še danes hva
ležen. Kako gledate na 
ta učiteljska leta? 
Pedagoško delo je m oj 
hobi, če m u lahko tako 
rečem. Prav res imam ta 
pedagoški eros, veselje 
do poučevanja, ki ga 
gojim že 40 let. Zadnjih 
deset let naše maturan te 
poučujem  latinščino, 

J torej tiste, ki izberejo la- 
F r  M tinščino za izbirni ma- 

■ V  ■  turitetni predm et Z  nji
m i m i je resnično užitek de- 

lati, saj so, ker se sami 
odločijo za ta predmet, 
zainteresirani in motivi
rani za pridobivanje no
vega znanja.
Nikoli ne mirujete, zato 

sem prepričana, da tudi sedaj 
kaj prevajate. Kaj lahko v  
prihodnje pričakujemo nove
ga izpod vašega peresa?

V prvi vrsti je tukaj ta novi, že 
omenjeni prevod Svetega pisma 
t. i. Jeruzalemska biblija. Pred 
nami je še prevod drugega dela 
Stare zaveze, sam sem zadolžen 
za prevod obeh Knjig kraljev in 
za peto Mojzesovo knjigo Deute- 
ronomy.

Apostolsko pismo papeža Frančiška

V obliki motu proprio 
o kazenskem področju

V vatikanskem tiskovnem 
uradu so v četrtek, 11. ju
lija 2013, predstavili n o 

ve zakone in  spre
m em be v kazen
skem zakoniku ter 
kazenskem po 
stopku in  tudi adm i
nistrativne sankcije 
za Državo mesto Va
tikan in  Sveti sedež.
Novosti je papež 
Frančišek odobril z 
apostolskim  p i
sm om  v obliki m otu 
proprio. Gre za n a
daljevanje dela, ki ga 
je začel že zaslužni 
papež Benedikt XVI. 
leta 2010, povezanega s prepreče
vanjem pranja denarja in  finan
ciranja terorizma. Med drugim

sedanje novosti pom enijo razširi
tev vsebine zakonov v skladu z 
m ednarodnim i konvencijami,

kot so štiri Ženevske konvencije 
glede vojnih zločinov, podpisa
ne leta 1949; M ednarodna kon

vencija o odpravi vseh oblik ra
sne diskriminacije iz leta 1965; 
Konvencija proti m učenju in  

drugim  krutim , 
nečloveškim  ali 
poniževalnim  
kaznim  ali rav
nanju, sprejeta 
leta 1984; in  
Konvencija o 
otrokovih pravi
cah iz leta 1989, 
skupaj z njenim i 
Izbirnim i p ro
tokoli, sprejetimi 
leta 2000.
V tiskovnem ura
du Svetega se
deža so posebej 

opozorili na natančneje opre
deljene nove vsebine, ki zadevajo 
zločine proti m ladoletnikom .

Ob nenapovedanem obisku

Mimogrede o problemu 
srbskega nižjega šolstva

Ko najmanj pričakuješ in 
imaš včasih celo največ 
dela, se najavi obisk. Vsaj 
jaz imam to srečo. Beograjski zna

nec, ki m i občasno kaj pobrska 
po kakšnem zaprašenem gradivu, 
se m i pojavi na dvorišču. Po poz
dravu m u povem, da sem imel 
štrbunk z Mošo Pijadejem in da 
tistega mojega zapisa nekateri ni
so razumeli. On pa v elegantni 
srbščini: “Ja, ti si pa res pameten! 
Kaj vi Slovenci ne razumete, da 
če je nekaj v  arhivu registrirano, 
je to dokument, ki ga lahko vsak
do objavi, dokler se ne dokaže, da 
je to ponaredek"! Bil sem tiho, 
ker vem, da nekateri tu v  našem 
zamejstvu še niso prišli do tega 
spoznanja. Če kje kak zapis ob
staja in je registriran, je to zgodo
vinski dokument, pa če je to ko
mu všeč ali ne!
Pogovor s svojim znancem se je 
tokrat sukal okoli srbskega 
osnovnošolskega pouka. Mene je 
zanimal zlasti verouk. Povedal je, 
da v Srbiji verski pouk kot izbirni 
predmet poteka na osnovni in 
srednji (naši višji) šoli že enajsto 
leto. Zanj se povprečno odloča 55 
% učencev in dijakov. Učni kader 
za ta predm et pa je vedno bolj 
usposobljen, saj jih je veliko, ki 
poučujejo verouk na osnovni šo

li, končalo teološko fakulteto. S 
tega vidika Srbija doživlja tudi 
verski preporod, saj pravijo, da so 
prej posredovali vero vnukom  
stari starši, sedaj pa je situacija 
obrnjena in vnuki uvajajo v vero 
starše in stare starše.
V novem šolskem letu 2012/13 
bo Srbija imela velik šolski pro
blem. Njihova redna osnovna šo
la ima osem razredov in obvezno 
malo maturo, ki je iz maternega 
jezika in matematike. Sveži poda
tek kaže, da je letos na mali ma
turi padlo kar 2.000 učencev in 
jo bodo morali ponavljati jeseni. 
Za novo šolsko leto 2013/14 
imajo na srednji šoli prostora za 
80.859 dijakov, v osmem razre
du osnovne šole pa je bilo v le
tošnjem šolskem letu samo 
70.285 učencev. Iz tega vidimo, 
da se bodo srednje šole (pri nas so 
to višje) potegovale za vsakega 
dijaka, drugače sploh ne bodo 
imele dovolj razredov. Do tega 
osipa je prišlo predvsem zaradi 
zadnje vojne, ki je pobrala kar le
po število mladih, pa tudi, ker se 
Srbi iz ekonomskih razlogov zelo 
izseljujejo v tujino. Vsekakor to 
ni majhen problem za tako po
memben slovanski narod, kot so 
Srbi.

Ambrož Kodelja

Uvedene so bile tudi novosti gle
de zločinov proti človeštvu. Med 
drugim  je bilo odločeno, da se 
odpravi kazen dosm rtne ječe in 
se nadom esti s kaznijo odvzema 
prostosti m ed 30 in  35 let. V sam 
kazenski postopek so bila vpelja
na splošna načela pravičnega 
procesa z upoštevanjem  dom 
nevne nedolžnosti obtoženca. 
Pom em bno področje reform e 
zadeva ponovno formulacijo do
ločil glede m ednarodnega sod
nega sodelovanja. Kar zadeva ad
m inistrativne sankcije, gre za 
spremembe značaja splošnih do
ločil, ki predvidevajo sankcije, 
usm erjene k učinkovitosti ter 
spoštovanju norm , določenih za 
zaščito javnega interesa. Vse te 
norm ativne sprem em be skupaj 
se umeščajo na pot v smeri ažu- 
riranja, nam enjenega večji siste
m atičnosti in  popolnosti va
tikanskega norm ativnega siste
ma.
Na začetku apostolskega pisma v 
obliki m otu  propria papeža 
Frančiška lahko preberemo, da je 
"v današnjem  času skupno do-

Gloria Polo v Logu pri Vipavi
Prenova v Duhu organizira 19. julija 2013 ob 
16.30 V Logu pri Vipavi duhovni seminar z 
Glorio Polo Ortiz, kolumbijsko zobozdravnico, 
ki je med klinično smrtjo smela za trenutek 
pogledati v svojo "Knjigo življenja”.
Gospa dr. Gloria Polo je Kolumbijka.
Zobozdravnica, ki je leta 1995 pri nesereči 
(zadela jo je strela) “umrla”. Bila je tako 
težko poškodovana, daje nekaj dni ležala v 
“komi” in so jo ohranjali pri življenju le 
medicinski aparati. Če bi aparate izključili, bi 
takoj umrla. Zdravniki so že popolnoma obupali nad njo in so že hoteli 
odklopiti aparate. Le njena sestra, ki je prav tako zdravnica, je 
vztrajala, naj jih še pustijo delovati. Med svojo komo je stala na 
drugi strani resničnosti, v onstranstvu, in se je  smela spet vrniti, da 
bi bila pričevalka tistim, ki ne morejo verovati.

bro vedno bolj ogroženo zaradi 
mednarodnega in  organizirane
ga krim inala, neprim erne rabe 
trga in  ekonomije ter tudi tero
rizma". Kot pojasnjuje papež, je 
zato "nujno, da m ednarodna 
skupnost sprejme prim erna prav
na orodja, ki om ogočajo pre
prečevanje in  nasprotovanje kri
minalu, podpirajoč m ednarodno 
sodno sodelovanje na kazen
skem področju". Sveti sedež je 
vedno potrjeval, da m ednarodne 
konvencije v teh  okvirih pred
stavljajo učinkovita sredstva v 
boju proti krim inalnim  dejavno
stim, ki ogrožajo človekovo do
stojanstvo, skupno dobro in  mir.

Da bi poudarili prizadevanje Sve
tega sedeža pri sodelovanju za 
dosego teh ciljev, so bile sprejete 
tudi naštete novosti.
Besedilo je predstavil tudi tajnik 
Svetega sedeža za odnose z drža
vami msgr. Dominique Mamber- 
ti. Pojasnil je, da je Država mesto 
Vatikan po Lateranskih sporazu
m ih  leta 1929 v celoti sprejela 
pravno, civilno in  kazensko ure
ditev tedanje Kraljevine Italije. 
Danes sprejeti zakoni do sedaj 
obstoječi sistem v nekaterih vi
dikih dopolnjujejo z nam enom , 
da bi zadostili pluralnosti potreb. 
Besedilo je povzeto po objavi na 
spletni strani Radia Vatikan.

Na jasi nad vasjo Vrhpolje

Opasilo ob ruševinah

N a jasi nad vasjo Vrhpolje 
so se v nedeljo, 7. julija, 
zbrali domačini in  verni
ki s širšega območja, da bi po 

častili zavetnika nekdanje pra- 
farne cerkve sv. Tomaža. Pred da
ritvijo nas je zanesel korak na 
bližnje pokopališče, na katerem 
sta vidna urejenost in  spoštljiv 
odnos do kraja večnega počitka. 
Oko se zaustavi še na lični m rt
vaški vežici, ki je pravi antipod 
razpadajočem u zidovju nekdaj 
pom em bne cerkve za širše kra
jevno območje. Zgrajena je bila 
leta 1644, leto kasneje je bila os
novana kuracija Gročana, ki je za
objemala vasi tistega območja. L. 
1817 je bila povzdignjena v vi
kariat, leta 1873 pa v župnijo. Po 
drugi svetovni vojni se je cerkev

znašla tik ob meji, odrezana od 
vasi, ki so spadale v njeno pristoj
nost. Ko je zadnji župnik g. Janez 
Zalokar leta 1949 moral zapustiti 
župnijo, se je v župnišče in  osta
le zgradbe vselila obmejna enota 
JLA in s tem  oskrunila ta sakralni 
objekt. Od takrat se je pričelo 
postopno hiranje in  sčasoma 
propadanje tega nekdaj pom em 
bnega božjega hrama. Komaj leta 
1989 so lahko dom ačini 
ponovno stopili do razpadajočih 
objektov in  obnovili čaščenje za
vetnika sv. Tomaža. Od tedaj dal
je se ob tem  praznovanju verniki 
radi zbirajo ob teh ruševinah, ki 
jih obenem  spominjajo na drage 
pokojne, ki počivajo na bližnjem 
pokopališču; ti so lahko še hodili 
v to cerkev in  s prošnjam i ter z

eta. Berili iz knjige preroka Izaija 
in  iz pisma apostola Pavla Gala-

čanom  je prebrala Jana Barba. V 
pridigi se je župnik navezal na

pogovor med materjo in 
hčerko na počitnicah v tu
jini. Kljub tem u da nista 
razum eli jezika, sta de
javno prisostvovali sv. 
maši. Spomnil se je tudi 
na nedavno posvečene 
duhovnike in  zaželel, da 
bi jih bilo čim več, "kajti 
dela je neizm erno ve
liko"... "Današnja nedelja 
je tudi nedelja Slovencev 
po svetu. Spom nim o se 
vseh Slovencev po svetu, 
posebej tistih, ki so se 
m orali izseliti po drugi 
svetovni vojni, ker so bili 
tu  nezaželeni".
Še zmeraj je nagajiv veter 
raznašal prtičke kot prej 
notne liste, ko sta bila po 
maši družabno srečanje 
in  sproščen pogovor med 
prisotnim i verniki, ki so 

prisostvovali tej slovesni daritvi.
Pavel Vidau

cerkve
molitvijo pristopali k dar
itvi sv. maše.
Ko se iz leta v leto vračamo 
v ta kraj, opažamo nezadr
žno razpadanje tega zidov
ja; zdi se, kot da ne bo več 
dolgo kljubovalo zobu ča
sa, a kljub tem u domačini 
vztrajajo.
Tudi letos se je pri slovesni 
sv. maši, ki jo je daroval ro- 
diški župnik Iztok Mozetič 
ob ruševinah te cerkve, 
zbralo lepo število verni
kov. S petjem  Slovenske 
maše Franca Blažiča in  Sla
vo Zafošnika ter z drugimi 
liturgičnimi pesmimi je da
ritev spremljal zbor ZCPZ iz 
Trsta pod vodstvom in  orgelski 
spremljavi zborovodje Edija Rac-
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Msgr. Carlo Redaelli in kard. Dionigi Tettamanzi

F. Bisconti, G. Cuscito in M. Ungaro

t im i Praznovanje svetih Mohorja in Fortunata s kardinalom Tettamanzijem

"Zgodovina se ne konča z nami, 
am pak se nadaljuje"

N a letošnje svečano 
praznovanje 
svetih Mohorja in 
Fortunata, zavetnikov 

dežele Furlanije-Julijske 
krajine ter goriške in 
videmske nadškofije, ki so 
se ga 12. julija v Ogleju - 
poleg predstavnikov 
oblasti - udeležili tudi 
nekateri škofje iz Trivene- 
ta in  predstavniki iz 
Slovenije in  Avstrije, so 
prireditelji povabili kardinala 
Dionigija Tettamanzija. Gre za 
enega najbolj uglednih  visokih 
cerkvenih dostojanstvenikov na 
Apeninskem polotoku, takega, ki 
je kljub pom em bnim  zadolžit
vam ostal vedno zvest Kristusu in 
njegovemu nauku.
23-letnega ga je leta 1957 posvetil 
v duhovnika milanski škof Mon- 
tini (kasnejši papež Pavel VI.). Kot 
profesor m oralne teologije, izve
denec na področju zakona in  
bioetike, je sodeloval z Janezom 
Pavlom II. v pripravi nekaterih 
enciklik. Nato je bil nadškof v An
coni in  Genovi, vmes še tajnik 
Italijanske škofovske konference.
V letih 2002-11 je nasledil kard. 
Carla Mario Martinija 
na čelu milanske 
nadškofije, največje 
na svetu; s ponižnos
tjo in  odločnostjo se 
je postavil na stran 
priseljencev in  Ro
mov, zaradi česar so 
ga ligaški "veljaki"
Bossi, Calderoli, Salvi- 
ni in drugi večkrat na
padli. Poseben sklad 
je ustanovil za 
družine v finančni 
stiski. Vso svojo pre
hojeno pot je kardinal 
strnil v razmišljanje 
oz. lectio magistralis 
o tem, kaj pravi 
Cerkev danes pred 
svetom o sebi. To je 
prejšnji petek razdelil 
z navzočimi v župni
jski dvorani v Ogleju 
pred slovesnim so
maševanjem.
Cerkev je del tega sve
ta, je v svetu in  oben
em  živi za svet, v 
katerem ima posebno 
poslanstvo. Ne 
postavlja se proti sve
tu  in  od njega se ne 
m ore ločiti. Pravza
prav gre za neko "zavezo", saj se 
Cerkev in  svet m ed sabo dopol
njujeta in  vzajem no bogatita. 
Izraz "svet" uporablja kardinal 
kot sinonim  za "človeštvo", sku
pek različnih kultur in običajev, 
čustev in  mnenj, pojmov in  izbir. 
Prav tako kot svet, je tudi Cerkev 
neka "zgodovinska stvarnost", pa 
čeprav presega časovne 
razsežnosti sveta, in  vendar "m o
ra spoštovati, ljubiti in  živeti pre
pletanje časa m ed preteklostjo, 
sedanjostjo in  prihodnostjo" v 
znamenju spomina, navzočnosti 
in  preroštva. Cerkev je prisotna 
kot dar, znam enje in  sredstvo v 
Kristusovih rokah, ki želijo vzbu
diti novo in  odrešeno človeštvo. 
Svet je nam reč tudi sinonim  za 
stvarnost, ki jo je zasužnjilo zlo, 
torej stvarnost, ki se upira Bogu 
in  njegovemu milostnem u daru. 
Bolj je ta svet v sporu z odrešil
nim  Božjim načrtom, bolj je pod 
vprašajem polna in  pristna h u 
manizacija sveta.
"Evangeljski etos", način, kako 
Cerkev živi v svetu, naj se navdi
huje pri Jezusu: ta je živel sredi 
ljudi s svojo izredno bogato 
občutljivostjo in  sočutjem: 
ponižno in  iskreno je znal pris
luhniti, vedno je bil na razpola

go, velikodušen, potrpežljiv, mil 
in  obenem  m očan, globoko 
čuteč, vedno je razodeval svetlo 
in  radostno Božje obličje: obraz 
potrpežljive in  usmiljene 
ljubezni. Odnos m ed Cerkvijo in 
svetom je vedno izraz konkretne
ga vsakdanjega življenja, vezane
ga na konkretne ljudi, še zlasti na 
številne "zadnje". Znani uvod v 
konstitucijo Gaudium et spes 
(1965) namreč lepo pravi: "Vesel
je in upanje, žalost in tesnoba 
današnjih ljudi, posebno ubogih 
in kakorkoli trpečih, je hkrati 
vesele in upanje, žalost in tesno
ba Kristusovih učencev. In niče
sar resnično človeškega ni, kar bi 
ne našlo odmeva v njihovih sr

cih. Tudi njihovo občestvo je ses
tavljeno iz ljudi, ki jih, zedinjene 
v Kristusu, vodi Sveti Duh na nji
hovem  romanju Očetovemu 
kraljestvu naproti in ki so 
prejeli nalogo, da vsem pri
našajo oznanilo odrešenja".
Po obdobju sekularizacije in 
nihilizm a se zdaj sprašuje
m o o novi evangelizaciji. Na 
sintetičen način se lahko 
Cerkev danes označi kot 
skrivnost, skrivnost občest
va in  skrivnost občestva za 
poslanstvo. Zanjo je 
pom em bno, da pokaže svoj 
obraz, svoje srce in  svoje 
življenje; da je resnicoljub
na, iskrena, transparentna, 
v skladu s stvarnostjo 
Cerkve in  njenimi konkret
nim i vsebinam i. Govoriti 
m oram o o Cerkvi, ki je 
obenem  "ideal" in 
"stvarnost": idealna v smis
lu Cerkve, ki jo želimo, lju
bimo, hočemo; taka, kot jo 
je oblikoval Kristus; stvarna 
pa zato, ker jo na poti do 
Božjega kraljestva sestavl
jamo ljudje, ki smo krhki in 
ranjeni, nezvesti in  grešni. 
Cerkev po eni strani ne sme 
pozabiti na "očarljivi sen",

ki ga ima Kristus zanjo, in  na sve
tost, z druge strani pa m ora z 
globoko ponižnostjo in  pogu
m om  priznati svoje konkretne 
oblike nezvestobe. To je dragocen 
izraz služenja resnici, ki prispeva 
k verodostojnosti Cerkve v njeni 
ljubezni do Jezusa in  človeka. 
Skrivnost ni nekaj abstraktnega, 
oddaljenega, nedosegljivega, tu 
jega, irealnega, temveč nekaj zelo 
konkretnega, saj je del nas, živi v 
naši notranjosti, dotika se globin 
našega jaza, odloča o našem  živl
jenju, ko m u nalaga nove 
pomene, ko ga usmerja drugam. 
Občestvo je najprej sad Božje 
ljubezni, dar, ki vzbuja in  napaja 
vezi m ed člani Cerkve, ki želijo 

udejanjati 'novozapoved': 
"Ljubite drug drugega". Ak
tualne in  prodorne so 
besede Janeza Pavla II., ki je 
v pism u Novo millennio  
ineunte dejal, da je veliki 
izziv Cerkve v novem  ti
sočletju postati dom  in šo
la skupnosti oz. občestva, 
če hočem o biti zvesti Bož
jemu načrtu in  odgovoriti 
na najgloblje želje sveta. Za
to je pom em bno spodbu
jati duhovnost občestva, ki 
naj postane pravo vzgojno 
načelo povsod tam, kjer se 
oblikujeta človek in  krist
jan, kjer se vzgajajo mašni- 
ki in  redovniki, kjer se 
gradijo družine in  skupnos
ti. "D uhovnost občestva" 
pom em i dati prostor bratu, 
nositi bremena drug druge
ga, odvračati sebične težn
je, ki rojevajo tekm oval
nost, karierizem, nezau
panje in  ljubosumje. 
Cerkveno občestvo ni za
prto  vase in  statično, 
temveč stvarnost, ki jo žene 
notranji dinamizem: ta se 
odpira in  širi, da bi zajelo in 
objelo vedno nove člane. 
Cerkveno občestvo tako 

živi svojo misijonsko razsežnost. 
In tako tudi postane preroško. 
"Vsakdanja preroškost" je tista, ki 
se vsak dan "uteleša" in  uresniču

je v vsakdanjih de
janjih; razodeva prist
nost in  moč v "izred
ni norm alnosti" živl
jenja, ki se navdihuje 
v evangeljskih bla
grih: krotkost in
ponižnost, treznost 
in  solidarnost, celi
bat in  posvečena de
viškost, dar za ljubezen, 
sprejemanje Božje volje 
tudi v preizkušnjah in  

življenjskih skiskah. Tako "vsak
danjo preroškost" nujno potrebu
je Cerkev, je dejal kard. Tetta
manzi; prav vsem je darovana, 
prav vsakdo je lahko preroški, da 
bi bila Cerkev vedno bolj zna
menje Kristusa v svetu. Preroškost 
pom eni tudi govoriti ne v last
nem  imenu, temveč v imenu Nje
ga, ki nas je poslal. Preroškost 
lahko živimo laiki v vsakdanjem 
življenju na službenem mestu, v 
družini, v krajih trpljenja in  vesel
ja. "Evangelij oblikuje našo misel
nost in  našo duhovnost". Preroki 
smo lahko, samo če smo dovolj

pogum ni in  drzni, saj slediti 
evangeljski logiki tudi v malih de
janjih pom eni hoditi proti toku. 
Kdor živi po blagrih, je m očan in 
pogum en, saj se oddaljuje od 
obče posvetne miselnosti. Kot je 
zapisal kard. Ratzinger pred 13 
leti, se mora nova evangelizacija 
podvreči skrivnosti semena 
gorčičnega zrna in  ne more za
htevati, da bi takoj zraslo veliko 
drevo. "Zgodovina se ne konča z 
nami, ampak se nadaljuje"! Upati 
moramo, da bodo drugi nadalje
vali tam, kjer smo se mi ustavili. 
Razumno moram o uporabiti tudi 
sodobna sredstva, da nam  bodo 
ljudje prisluhnili; da bo Božji glas 
bolj razumljiv in  dostopen čim 
več ljudem. Kot je še zapisal 

Ratzinger, tako nočem o 
povečati moči naših insti
tucij, temveč želimo samo 
služiti dobrem u ljudi in  
človeštva, tako da dajemo 
mesto Njemu, ki je Življen
je-
Homilija
Nekaj pomenljivih misli je 
kardinal Tettamanzi 
poudaril tudi m ed homili- 
jo, ko je dejal, da sta sv. 
M ohor in  Fortunat sicer 
oddaljena v času, saj sta 
živela v 3. stol. po Kr., sta 
pa tudi blizu, ker sta zaz
namovala to zemljo in  za
metke krščanske vere v teh 
krajih. "Prisotna sta s svo
jim sporočilom življenja, z 
bogastvom svoje svetosti". 
Vernikom ju je priporočil 
kot priprošnjika, da bi nas 
podpirala in  bodrila k 
duhovni prenovi, h  krep
kejši veri, ki je usmerjena 
tudi navzven. Vedeti 
m oram o, da svet lahko 
preganja učence prav tako, 
kot je preganjal učitelja,

Kje smo verniki?
V Ogleju nas je bilo slovenskih vernikov na 
letošnji slovesnosti v čast zavetnikov goriške 
nadškofije in naše dežele Furlanije Julijske 
krajine za pest ene roke, nič več. Boleča je 
bila vidna odsotnost slovenskih duhovnikov 
med bogoslužjem, ki gaje daroval kardinal 
Tettamanzi s  somaševanjem škofov, med 
njimi tudi koprskega, saj dr. Jurij Bizjak vedno 
in redno hodi v Oglej. Iz leta v leto je slabša 
prisotnost slovenskih vernikov pri slovesni 
maši, letos je dosegla najnižjo raven. Še bolj 
pa boli dejstvo, da se  ni zdelo vredno niti 
enemu slovenskemu izobražencu priti v 
Oglej poslušat imenitnega predavanja, lectio 
m agistralis, čudovitega kardinala 
Tettamanzija, saj gre vendar za "prvo ligo” 
italijanske krajevne Cerkve, katere del smo 
tudi mi, mar ne? Samo vprašanje časa je 
torej, do trenutka, ko se v Ogleju ne bodo več 
slišale ne slovenske besede ne slovenske 
pesmi med bogoslužjem, a tega bomo tokrat 
krivi sami, saj tisti, ki je odsoten, tisti, ki ga 
ni, nima nobene pravice zahtevati ničesar, 
pa tudi nobenega opravičljivega izgovora ne 
za svojo odsotnost.

JUP

Tokrat knjiga o epigrafih
Na praznik sv. Mohorja in Fortunata je bilo tudi 
le to s  v Ogleju v dvorani Sala Romana v 
popoldanskem času slovesno ob dobro obiskani 
predstavitvi nove knjige iz zbirke o temeljnih 
avtorjih Ogleja. Gre za izjemno zbirko dokumentov, 
v kateri so zbrani, prevedeni in razloženi spisi, ki 
so nastali v Ogleju od prvih začetkov krščanstva 
pa vse do danes.
Tokrat so predstavili knjigo z naslovom “Epigrafi, 
voci cristiane del Patriarcato di Aquileia attraverso 
la testimonianza epigrafica (secoli IV-VII) - Napisi, 
krščanska m isel Oglejskega patriarhata v 
pričevanju epigrafov (od 4. do 7. stoletja) Knjigo, 
predvsem pa različne zapise iz tega obdobja 
zgodovine Ogleja, je zbral, prevedel v italijanski 
jezik in o njih poglobljeno razmišljal v knjigi prof. 
Giuseppe Cuscito, čigar delo in izjemno znanje je 
v Ogleju predstavil sicer že stalni znanec oglejskih 
študijskih srečanj prof. Fabrizio Bisconti, 
predstavitev je povezoval odgovorni urednik 
tednika Voce Isontina Mauro Ungaro.
Avtor knjige je sam najlepše povedal bistvo 
zanimive knjige, ko je dejal, da gre za napise, ki so 
bili že napisani v vulgarni, se  pravi ljudski 
latinščini, so zato "resnična proza ljudstva’’, ker so 
neposredni, polni pristne krščanske vere, ki se 
morda še najbolj odraža v napisih - epigrafih na 
nagrobnih spomenikih.

JUP

Kratke
Višarski dnevi mladih
Rafaelova družba vabi m lade iz dom ovine, zam ejstva in 
izseljenstva na višarske dneve, ki bodo potekali od Četrtka, 1., do 
nedelje, 4. avgusta 2013. Program:
Četrtek, 1. avgust: z avtobusom ob 16 .00 odhod iz Ljubljane, 
vožnja do Monoštra, nastanitev, kulturni večer v Števanovcih z 
gledališko skupino Veseli pajdaši in Ljudskimi pevkami, večerja 
ter srečanje s člani Sekcije porabske mladine 
Petek, 2. avgust: obiskali bomo uredništvo časopisa Porabje in 
Radio Monošter, pogledali film: Porabje nekoč in danes, obiskali 
muzej Avgusta Pavla, kije edini slovenski muzej na Madžarskem, 
Vojaški muzej vštevanovcih, Mali Triglav v Andovcih in Kuharjevo 
spominsko hišo na Gornjem Seniku. Popoldne nas bo pot že 
vodila proti avstrijski Štajerski, kjer si bomo pogledali Pavlovo hišo 
v Potrni in se  seznanili z življenjem štajerskih Slovencev. Večerjali 
in spali bomo v Mariboru, kjer bo večer obogatilo srečanje z 
gostom p. Frančkom Bertolinijem.
Sobota, 3. avgust: ...bo v znamenju Koroške, popoldne pa se  
bomo usmerili proti Žabnicam, kjer nas čaka vzpon na Svete 
Višarje (na razpolago je tudi žičnica), večerja in nočitev v 
Ehrlichovem domu, refleksija in priprava na romanje treh Slovenij. 
Nedelja, 4. avgust: vključili s e  bomo v romanje treh Slovenij - 
prisluhnili predavanju Tržačana prof. Tomaža Simčiča, sodelovali 
pri sv. maši, ki jo bo vodil kardinal dr. Franc Rode, prisluhnili 
kulturnemu programu, se  družili in veselili. Odhod v dolino bo 
predvidoma do 17. ure. Avtobus odpelje v Ljubljano. 
Podrobnejše informacije ob prijavi. Informacije: Rafaelova 
družba, tel. 0 1 4 3 8  30  5 0  ali rafaelova. druzba@siol. net

25. Romanje Treh Slovenij na Svete Višarje
Rafaelova družba in Zveza slovenskih izseljenskih duhovnikov 
prireja vsakoletno romanje Treh Slovenij na Svete Višarje, in sicer 
4. avgusta 2013. Romanje sofinancira Urad Vlade RS za Slovence 
v zamejstvu in po svetu. Prvo nedeljo v avgustu so zato Slovenci 
z vseh vetrov prisrčno vabljeni na Svete Višarje, kjer se  bodo že 
25. leto zapored srečale tri Slovenije: matična, zamejska in 
izseljenska. Pešpot se  bo začela ob 7.30 na parkirišču ob koncu 
avtomobilske poti (asfalta). Parkiranje priporočajo ob spodnji 
postaji žičnice. Ob premišljevanju križevega pota se  bodo skupaj 
povzpeli k Višarski Mariji. Za vzpon je na voljo tudi žičnica. Ob 
1 0 .3 0  bo predavanje prof. Tomaža Sim čiča z naslovom  
"Slovenstvo, krščanstvo, demokracija”: včeraj - danes -  jutri. Ob 
12.00 bo slovesna sv. maša, ki jo bo skupaj z izseljenskimi 
duhovniki daroval kardinal dr. Franc Rode. Ob 13.00 bo na 
ploščadi za cerkvijo kratek kulturni program. Pri kulturnem 
programu in pri sv. maši bo prepeval Mešani pevski zbor iz Sel 
na Koroškem.

Pavel je nam reč zapisal: "Od vseh 
strani pritiskajo na nas, pa nismo 
utesnjeni. Ne vidimo poti, pa jo še 
najdemo. Preganjajo nas, pa nis
mo zapuščeni. Ob tla nas mečejo, 
pa nismo uničeni. Vedno nosimo 
v svojem telesu Jezusovo um iran
je, da bi se v našem telesu razode
lo tudi Jezusovo življenje". Zato 
nam  ni dovoljeno živeti krščan
sko življenje v znam enju m in i
malizma, lenobe, utrujenosti, 
repetitivnosti, kompromisa, po
manjkanja pogum a in drznosti 
pred težavami, vezanimi na vi
sokost idealov in  zahtev hoje za 
Kristusom, je dejal kard. Tetta
manzi. Oblike mučeništva so ra
zlične, poklicanost pa je ena 
sama. Samo tisti, ki ga poživlja ve

ra in  ga je prevzela ljubezen za 
Kristusa, lahko postane misijonar. 
"Samo evangelizirani lahko 
postanejo evangelizatorji". Samo 
tisti, ki jih je osvojil živi Kristus, 
lahko imajo navdušenje in zanos, 
da "nalezejo" druge in  jih zazna
mujejo z enako življenjsko 
izkušnjo. Verodostojni so samo 
resnični in  pristni verniki. Krist
jan, ki oznanja evangelij, naj to 
dela 'v stilu upanja'. "Gospod je 
moj pastir, nič mi ne manjka", 
pravi psalm. Iz te predanosti se ro- 
jevajo ponižnost, um irjenost, 
spokojnost in sreča tudi v trenutk
ih  težav in  neuspehov. Zato, kot 
pravi papež Frančišek, nikdar ne 
pustimo, da nam  odvzamejo up
anje! / DD
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Prejeli smo
Telefonski imenik brez strešic
Pred kakšnim tednom sem, tako kakor vsi telefonski naročniki, 
prejel imenik za obdobje 2 0 1 3 /2 0 1 4  (“Pagine bianche”). 
Posebej me je zanimalo, kako je s  pisanjem strešic, vsaj kar 
zadeva slovenska društva in organizacije, saj le-te delujejo v 
sozvočju  in v korist n arodnostne sk up nosti, vključno z 
uveljavljanjem enkopravnosti jezika. Boj za strešico je le delček 
tega boja.
Lani sem  namreč društvom in organizacijam v Gorici razposlal 
pol ducata pisem in v njih navedel svoj primer boja za strešico 
in kako se  da na enostaven način zadevo rešiti. Zgodilo se  ni nič. 
Kosem zdaj prejel najnovejši telefonski imenik (brezstrešic), bi 
rad vedel, kje se je  zataknilo, pri naših društvih in organizacijah, 
ki bi morale zahtevati vnos popravkov, ali pri družbi, ki skrbi za 
izdajanje in tiskanje imenika.
S spoštovajem

Vlado Klemše

BJUSJUSEi Srečanje z Jožetom Možino

Iz apatije v novo prebujenje!
S

rečanje pod lipami" 
ob Kulturnem centru 

' Lojze Bratuž j e l i .  juli
ja zaradi vremenskih m uh že spet 
potekalo v kom orni dvorani. 
Goriški kulturni hram  in Krožek 
Anton Gregorčič sta tokrat povabi
la znanega raziskovalnega nov
inarja Jožeta Možino, s katerim se 
je pogovarjala časnikarka Erika 
Jazbar.
Na večeru je bil govor o različnih 
vprašanjih slovenske preteklosti 
in sedanjosti. Najbolj zanimive so 
bile gostove misli o trenutnem  
stanju duha v domovini. Spravni 
proces se ne more ne izvajati ne 
končati, ker nim am o elementov: 
"Imamo žrtve, ljudi, ki trpijo, ni
m am o pa krivcev". (5 dveh 
straneh slovenske državljanske vo
jne je Možina dejal, da vidi velike 
razlike: "Na eni skrajnosti so tisti, 
ki so podvrženi režimu in ki, če 
imajo priložnost, tudi na javni ra
dioteleviziji v neizm ernem  srdu 
pravijo: 'Še premalo smo jih... Hu
da jama je prazna'". Na drugi 
strani ni Možina nikoli zaznal 
sovraštva, ampak "eno strašno do
zorelost, resnobnost in  tudi 
občutek krivde". Protikrščansko 
vzdušje je v zadnjih letih "m ili
tantno, sovražno". Ljudje so tudi 
na delovnih m estih šikaniram. 
"Trenutno se v Sloveniji - to velja 
za obe strani - dogaja zelo inten
zivna radikalizacija".
Obrnimo stran: p. Pedro Opeka je 
izjem no pozitiven človek, 
"razsežnost njegove osebnosti je 
res velika". Nobelovo nagrado za 
m ir bi si nedvomno zaslužil, ker je 
vzpostavil globalni model za 
spopad z revščino. "Res pa je, da ta 
model ni enostaven: ne temelji na 
neki čarobni formuli, ampak na 
tem, da se v to zgodbo v resnici 
človek popolnom a sam vključi in

daruje samega sebe". Samo 
krščanstvo lahko ustvari "take 
posameznike, ki gredo iz svoje 
ležernosti na drug konec sveta, 
m ed tujce, in  jim popolnom a 
darujejo svoje življenje. Ne za oz
nanjevanje evangelija, ampak za 
njihovo prihodnost, za njihovo 
dostojanstvo". Zelo lepe besede je 
Možina nam enil tudi p. Ernestu 
Saksidi, ki ga je obiskal maja lani, 
ko je bil že zelo opešan, "in vendar 
izredno pronicljiv in  duhovit". 
Travmo zgodnjega odhoda od do
ma je v sebi vedno nosil, z vero pa

ljudje so pristali na smetišču kot 
primeri človeške reciklaže, brez 
dostojanstva, še sami se niso ču
tili ljudje. To je globalna revščina, 
to je razčlovečenje. Brazilija je 
dežela velikih nasprotij; ljudje 
nikoli niso bili tako razčlovečeni 
kot Malgaši, revni pa in  izko
riščani s strani bogatejših. "V 
Sloveniji bi težko govoril o mate
rialni revščini". Zaradi socialnih 
stisk kakšni živijo tudi v pom an
jkanju, a na splošno res ni razlo
gov, da bi bili otroci lačni. Bolj 
prisotna je "revščina vrednot,

je svojo bolečino usmeril v delo 
za mlade. "Na tej poti je vztrajal 
in  našel svojo srečo". Ustanovil je 
šolo, ustvaril je t. i. Don Boskovo 
deško mesto, kamor še zdaj priha
ja v šolo okrog deset tisoč otrok. 
"Ljudje, ki so ga spoznali, govorijo 
o njem s solzami v očeh. Bil je ve
lik ideal za to skupnost, to še ved
no ostaja".
Katera je glavna razlika med 
revščino na Madagaskarju, v 
Braziliji in  v svetu, v katerem živi
mo, je Možino vprašala Erika 
Jazbar. Skrajnost je Madagaskar:

moralna revščina, ki pa je počelo 
problemov na ostalih področjih... 
Ko ne veš več, kaj je prav, ko zlo 
kar pogosto zmaguje nad dobrim 
ali pa laž nad resnico". Hudo je, 
"da imamo državljani prevladujoč 
občutek nepravičnosti; vidimo, da 
tisti, ki ne govori resnice, prosperi- 
ra". Možina je prepričan, da je ra
zlog zrušitve m oralnega reda v 
Sloveniji v povojnih pobojih: 
"Naša nacija niti po letu '90 ni bi
la sposobna obsoditi naj hujših 
zločinov. Zakaj bi potem bil prob
lem okrasti podjetje? Pognati to

liko delavcev na cesto"?
Pozimi so bili zelo aktivni protest
niki, toda s spremembo oblasti in 
s še bolj korenitimi ukrepi je zade
va skopnela, "pa čeprav bi bilo 
vreme dosti bolj prim erno za 
proteste kot pozimi"... Nezado
voljstva se je med ljudmi nabralo 
veliko, gotovo pa je bilo protestno 
gibanje tudi "eno od bojišč, kjer 
so se sile kontinuitete trudile za 
zrušitev prejšnje oblasti". Janša je 
pokazal "izjemne preživetvene 
lastnosti”; očitki proti njem u so 
zelo pogosto "popolnom a ira

cionalni, gre za bolestno ob
sedenost, toda ne zaradi tega, 
ker bi bil tako zloben ali 
nevaren, am pak zato, ker 
ogroža določene centre moči...
V ozadju teh napadov mora biti 
očitno nekaj zelo velikega". Na 
vprašanje o politični prihod
nosti Alenke Bratušek je Moži
na povedal, da ima premierka 
"srečo oz. okoliščino, da o svo
ji politični prihodnosti niti ma
lo ne odloča sama. Ima strice 
in botre, ki bodo zanjo poskr
beli. Dokler bo šlo, bo šlo, 
potem pa bodo našli novo mar
ioneto, ki bo zadevo peljala 
naprej".
Kaj pa civilna družba? Nekaj 

novega se je začelo oblikovati v 
zadnjem mesecu, "tudi sam 
im am  prste vmes". Iniciativa se 
imenuje Civilna družba za prav
ično Slovenijo, kajti "menimo, da 
je ravno pravičnost temelj, na 
katerem lahko prenovim o to 
deželo". Pridružilo se je že 41 civil- 
no-družbenih organizacij iz vse 
države. Smo v dobi neke apatije, 
čeprav se - kot dokazuje civilna 
družba - začenja dogajati neke 
vrste prebujenje, in  to ne iz 
nekega prestiža, am pak iz 
ogroženosti. / DD

Čestitke Sveta slovenskih organizacij

Prof. Lojzka Bratuž častna občanka 
MO Nova Gorica

N a s lo v e sn o sti ob  
o b č in sk em  p ra z n ik u  
m eseca sep tem b ra  bo  
p ro f. Lojzka B ratuž u ra d n o  

preje la  n az iv  častne  občanke  
za svoje "zasluge p r i v z 
p o sta v lja n ju  in  o h ra n ja n ju  
skupnega  n a ro d n o -k u ltu rn e -  
ga p ro s to ra  o b e h  G oric  in  
G oriške te r  z n a n s tv e n o -  
strokovno  delo", p iše v o b ra 
zložitv i p rizn an ja . Že sedaj ji 
isk ren o  č e s tita m o  in  h k ra ti  
o b ja v lja m o  čestitk e  Sveta 
slovensk ih  organizacij:
"Svet slovenskih  organizacij 
čestita prof. Lojzki Bratuž za 
p re jem  častnega občanstva

M estne občine Nova Gorica, 
ki predstavlja zares lepo priz
nan je  za n je n o  vsestransko  
delo v  prid  slovenskem u nar
odu  na obeh  straneh m eje  
goriškega prostora. O benem  
se SSO zahvalju je  n o v o 
goriškem u občinskem u svetu  
za tako posrečeno  izbiro, ki 
predstavlja še dodaten korak  
pri u tem eljevan ju  skupnega  
slovenskega narodnega pros
tora, ki presega državno mejo. 
Podelitev častnega občanstva, 
ki ga v  N ovi Gorici izvajajo ob  
upoštevanju slovenske naro
dne skupnosti na drugi strani 
m eje, predstavlja  ze lo  p o z i

tivn o  o b liko  vzdrževanja  
vsestranskih  s tik o v  in  
odnosov. Ti so bili in  so še 
tem e ljn o  sredstvo, da se 
ohranja specifika  goriškega

prostora, k i je  bil, k lju b  
zg o d o v in sk im  in p o litičn im  
dogodkom , vedno  radodaren 
za celovit družbeni in  teritori
alen razvoj.
Letošnja izbira, ki je  počastila 
prof. Lojzko Bratuž, pa je  še 
p o sebe j p o m en ljiva , zaradi 
globoke zakorenin jenosti na
grajenke v  usodo  goriških  
Slovencev ter njenega dela za 
visoko ku ltu rno  om iko  in  go
jen je  človeških vrednot".

Prof. LOJZKI BRATUŽ
iskreno  čestitajo ob visokem  p r iz n a n ju  

častnega občanstva  občine N ova Gorica

slovensk i g o rišk i sve tn ik i 

WALTER BANDELJ, MARILKA KORŠIČ, 

DAVID PETERIN in  BOŽO TABAJ

V organizaciji Pokrajina Gorica in sodelovanju Ad Formanduma

S podelitvijo diplom so se končali
_ V •• I VV* » I  I vv»tečaji slovenscine in furlansane

51 tečajnikov, 100 u r  izobraže
vanja, dva teča ja  n a  o sn o v n i 
stopnji in  dva tečaja n a  srednji 
stopnji. To so številke tečajev 
slovenščine, ki jih  je Pokrajina 
G orica -  S lužba za jezikovne 
id e n tite te  p rired ila  v šolskem  
le tu , ki se je rav nokar ko n ča
lo, za svoje u s lu ž b e n c e  in  
u s lu ž b e n c e  d ru g ih  ja v n ih  
u p ra v  v so d e lo v an ju  z izo 
b ražev aln o  u stan o v o  Ad For- 
m a n d u m .
Na podelitv i p o trd il, ki je pred

k ra tk im  p o te k a la  v D voran i 
p o k ra jin sk eg a  sveta, je p re d 
sednik  Pokrajine Enrico Gher- 
g h e tta  p odrčta l p o m e n  učenja 
jezikov, ki so se stav n i del 
našega ozem lja in  odraz  naše 
p o k ra jin e  -  to  je razv idno  tu 
di iz raz n ih  dejavnosti, ki jih  
P okrajina G orica izvaja za v id 
n o  tro je z ič n o s t (od  sp le tn e  
s tra n i d o  ta b e l in  o znak , od  
U rada za jezikovne id en tite te  
do  sestave tr ije z ič n eg a  p ro 
računa). P redsedn ik  je p o d č r

ta l tu d i u m estitev  Pokrajinske 
k onzu lte  za furlansko sk u p n o 
st, ki že p lo d n o  sodelu je s so
ro d n o  P o k ra jin sko  k o n z u lto  
za slovensko  jez ik o v n o  
m a n jš in o . Svoje razm išljan je  
je p red sed n ik  G h erg h e tta  d o 
p o ln il  z u g o to v itv ijo , da je 
m a te rn i jezik odraz o seb n o sti 
posam ezn ika, ki se ji n e  sm e
m o  o d reč i za n o b e n o  ceno , 
n iti v im e n u  k o m p e titiv n o sti 
in  g lobalizacije.
O b tej p rilo žn o sti so p o trd ila

izročili tu d i u s lu žb en cem  jav
n ih  uprav , ki so ob iskovali 
tečaj fu rla n šč in e  v p r ire d b i 
C en tra  za raziskovanje fu rla n 
ske k u ltu re  in  jezika (CIRF), ki 
d e lu je  v sk lo p u  U niverze v 
V idm u. Letos je dva teča ja  
u sp e šn o  k o n ča lo  11 te ča j
nikov.
V u v odu  večera je udeležence 
n ag o v o rila  M arje ta  K ranner. 
Da bi še napre j govorili in  raz
m išljali o jezikih, je Pokrajina 
večer o b o g a tila  s k u ltu rn im  
p ro g ra m o m . Š tefan Čok je v 
im e n u  S lorija p red s tav il 
p ravkar izšlo zn an stv en o  m o 
n o g ra fijo  M ed drugim  in  
tu jim  jezikom . Poučevanje in  
učenje slovenščine pri odra
slih v  obm ejnem  pasu Furla
n ije  Julijske krajine. G re za

opis izsledkov raziskave, ki jo 
je S lori izvedel v ev ropskem  
p ro jek tu  Jezik  - L ingua in  za
deva poučevan je  slovenščine 
kot d rugega ozirom a tu jega je
zika p ri od raslih  v o b m e jn em  
pasu  Furlanije Julijske krajine. 
Na p o d lag i raziskave p o sta ja  
slovenščina v n ašem  p ro sto ru  
vse zan im ivejša , saj se število  
teča jn ik o v  in  š tev ilo  p r ire je 
n ih  teča jev  s lo v e n šč in e  za 
o d ras le  v o b m e jn e m  pasu  
dežele F urlanije Julijske k raji
n e  iz leta v leto  večata. S enčna 
p la t tega p o d atk a  pa je p o tre 
ba po  strateškem  n ač rto v an ju  
p o u č e v a n ja  s lo v e n šč in e  p ri 
o d raslih  in  po  sk rb n em  n ač r
tov an ju  jezikovne po litike. 
A lessandra M on tico  kot p re d 
s tav n ica  C e n tra  za raz isko 

vanje furlanske k u ltu re  in  je
zika je p redstav ila  p ub likacijo  
C o m u n ica  in  le n g h e  fu rlane
-  Sporočanje v fu rlanskem  je
ziku, ki obravnava ravno  tako 
v ročo  te m o  rabe furlanskega 
jezika v javnosti, od  časopisov 
do  d ru g ih  m edijev . P u b lik a 
cija je nas ta la  v isto im enskem  
u n iv e rz ite tn em  prog ram u , ki 
ga izvaja U niverza v V idm u, ki 
si o d  nekda j p rizad ev a  za 
v re d n o te n je  in  š irjen je  fu r
lanščine .
P o d elitv e  p o trd il  so se u d e 
ležili p o o b la šče n ec  rek to rice  
U niverze v V idm u M auro  Pa- 
sco lin i in  M arzio  S trassoldo, 
za s to p n ik  C e n tra  za raz isko
vanje furlanske k u ltu re  in  je
zika, te r  M aja H u m a r za Ad 
F o rm an d u m .
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predstavil Silvano Marušič (na sliki z Oskarjem Beccio). Člani 
ronškega društva so razstavili tudi glasila društva in druge 
publikacije, tako da so  lahko rojaki iz dom ovine pobliže 
spoznali življenje in kulturna prizadevanja naših ljudi.

Popravek
V članku o poteku letošnjega 43 . Festivala narodno-zabavne 
glasbe Števerjan 20 1 3  v prejšnji številki je prišlo do neljube 
pomote, za kar se  opravičujemo. Nedeljski finale je namreč 
posnel slovenski program deželnega sedeža RAI za Furlanijo 
Julijsko krajino. Prvi del je bil v etru 14. julija, drugi pa bo 18  
julija.
Po dogovoru z RTV Slovenija bo finalni del na sporedu na 
prvem programu TV SLO 26. julija, drugi del pa 2. avgusta.

Renče /  Razstava društva Jadro
V soboto, 13. julija, so  v Renčah praznovali zavetnika sv. 
Mohorja in Fortunata. Ob Vipavi je bilo veliko stojnic, v 
nekdanjem mlinu pa je bila na ogled razstava, ki sojo  pripravili

člani društva Jadro iz Ronk. Vas iz Laškega namreč že vrsto let 
sod elu je  in tke kulturne vezi s  skupnostjo iz Renč in z 
Vogrskega. Tokrat so  svoja likovna dela predstavili štirje slikarji 
iz Ronk, člana Ivo Petkovšek in Oskar Beccia ter “simpatizerja” 
Amerigo Visentini in Federico Leban, prave umetnine pa so  
prikazale članice klekljarskega odseka društva Jadro, ki 
praznuje 25. obletnico obstoja in delovanja. Skrbno izdelane 
miniature kmečkih strojev, ki so izzvali kar nekaj zanimanja, je
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Obisk kulturnega ministra Uroša Grilca v Gorici

Temelji za sodelovanje 
na področju kulture

Ku lturn i m inister RS Uroš 
Grilc se je v petek, 12. ju
lija, mudil na obisku v Go
rici, kjer se je v Kulturnem dom u 

srečal s predstavniki slovenskih 
kulturnih organizacij. Srečanja so 
se udeležili predstavniki KCLB, 
Kulturnega doma, SCGV Emil 
Komel, Glasbene matice, SKGZ, 
Kinoateljeja, knjižnice Damir Fei- 
gel in  ZSKD. Srečanja se niso ude
ležili predstavniki SSO, ZSKP in

ZCPZ. V SSO so za medije poveda
li, da sami pri organizaciji do
godka niso bili soudeleženi v 
enaki meri, kot je bila soudeleže
na SKGZ. Pri SSO, ZSKP in ZCPZ 
pravijo, da bi se take stvari ne 
smele dogajati in da so pripravlje
ni v prihodnje prirediti srečanje, 
na katerem bi minister dobil celo
vitejši pogled v kulturno stvarno
st pri nas.
Organizator srečanja sta bila MO

Nova Gorica in žu
pan Matej Arčon.
Minister Grilc je ob 
sklepu sestanka za 
novinarje povzel te
me, ki so se jih so
govorniki dotakni
li. Nam en srečanja 
je bila postavitev te
meljev za dialog na 
področju kulture. Grilc je omenil 
skorajšnji obisk mag. Igorja 
Teršarja, direktorja Javnega skla
da za kulturne dejavnosti, za vz
postavitev dolgoročnega sodelo
vanja na področju zborovstva, 
glasbe, plesa in  folklore. V sklopu 
osnutka nacionalnega programa 
za kulturo naj bi začeli projekt o 
filmski vzgoji in  dostopnosti do

kakovostne sloven
ske filmske produk
cije. M inister se bo 
zavzel tudi za sodelo
vanje na odrskih de
skah: spodbujal bo 
gostovanja sloven
skih gledaliških pro
dukcij v Gorici.
M inister je om enil, 

da pozorno spremlja vse prej kot 
rožnato stanje Katoliške knjigar
ne v Gorici in  Tržaške knjigarne v 
Trstu. Izrazil je upanje, da sta se 
knjigarni prijavili na razpis za 
knjigarniško dejavnost Javne 
agencije za knjigo, da bi bili tako 
lahko deležni sredstev tudi iz tega 
fonda.

AČ

Tiskovno sporočilo deželnega vodstva SSO

Mednarodni obiski zahtevajo 
sodelovanje vseh

Svet slovenskih organizacij se 
predsedniku republike Slo
venije Borutu Pahorju ob 

njegovem obisku v Čedadu dne 
12. julija letos iskreno zahvaljuje 
za sprejem skupnega slovenskega 
zastopstva. V predstavništvu so bi
li državna poslanka Tamara Blaži- 
na, podpredsednik Deželnega sve
ta FJk Igor Gabrovec, deželni svet
nik Stefano Ukmar,predsednika 
SSO in SKGZ Drago Stoka in  Rudi 
Pavšič ter predstavnika videmske 
pokrajine Giorgio Banchig za SSO 
in Luigia Negro za SKGZ. Zasto
pstvo je spremljal Generalni kon
zul RS v Trstu dr. Dimitrij Rupel. 
Istega dne je skoro ob isti uri m i

nister slovenske vlade za kulturo 
g. Uroš Grilc sprejel v Kulturnem 
domu v Gorici nekatere predstav
nike slovenskih ku lturnih  usta
nov goriške pokrajine.
Obema visokima predstavnikoma 
slovenske države ter predsednici 
deželnega odbora Debori Serrac- 
chiani izreka deželno vodstvo 
SSO priznanje za razumevanje, ki 
so ga izkazali predstavništvu slo
venske narodne skupnosti in  se z 
njim  zadržali, pa čeprav v strogo 
odmerjenem času.
V zvezi z raznimi organizacijski
mi pomanjkljivostmi in zapleti, ki 
so ob tem  nastali, pa SSO ugo
tavlja, da so takšni visoki medna-

Mednarodno zborovsko tekmovanje Seghizzi

Ljubitelji dobrega petja 
vabljeni v KCLB!

V velik i dvorani Kultur
nega centra Lojze Bra
tuž bo  od  če trtka , 18., 

do  nedelje , 21. julija 2013, p o 
tekalo  52. M e d n a ro d n o  zb o 
rovsko tekm ovan je  Cesare Au- 
g u sto  Seghizzi. Na te k m o 
van ju  bo  sodelovalo 27 zborov 
iz 21 držav (dva iz Slovenije). 
N astop ilo  bo  580 sodelu jočih . 
V četrtek, 18. julija 2013, bo  na

Slovenski maturantje iz Argentine na obisku

Ogledali so si tudi 
Goriško in okolico

slovenski m atu ran ti iz Ar
gentine (Rast XLII.), letos 
jih  je 31, ki so osem  let

vsako soboto  v Buenos Airesu 
obiskovali slovensko osnovno 
šolo in  nato  slovenski 
srednješolski tečaj M arka 
Bajuka, so n a  enom esečnem  
obisku v Sloveniji. Tudi letos so 
spoznavali naše zamejstvo. Ob

rodni obiski za vso našo na
rodno skupnost nekaj izred
no pomembnega, zato meni, 
da morajo biti vnaprej dobro 
pripravljeni in da morajo biti 
sad skupnega dela ter usklaje
nosti. To pomeni, da naj taki 
obiski potekajo ob aktivnem 

sodelovanju in  organizacijski pri
pravi Generalnega konzulata v Tr
stu oziroma Veloposlaništva repu
blike Slovenije v Rimu, da je tako 
kakovost takih m ednarodnih  
srečanj na neki način zagotovlje
na in  vsestransko zajamčena po 
obsegu in  vsebini.
Slovenska narodna skupnost v 
deželi FJk oziroma v Italiji je zašči
tena v svojih pravicah tudi po 
m ednarodnih sporazumih in  po
litičnih m edsebojnih državnih 
dogovorih, zato naj bodo ti obi
ski na najvišji ravni priložnost za

zadovoljstvo in  zadoščenje ne sa
m o narodni skupnosti kot taki, 
ampak celotni matični slovenski 
državi.
Če bodo taki obiski na tak način 
zajamčeni in  bodo potekali v tem  
duhu in  na zadovoljivem organi
zacijskem nivoju, bo SSO vedno z 
veseljem soudeležen, ker si abso
lutno ne želi najmanjših nesogla
sij oz. spodrsljajev tehnično-orga- 
nizacijske narave. To velja poseb
no v današnjem za nas vse tako 
delikatnem času, ko so problemi 
zares vsestransko zaskrbljujoči, za
to m oram o skupno sodelovanje 
in  široko usklajenost pri pripra
vah obiskov še kako imeti stalno 
pred očmi, če hočemo, da bodo ti 
zares obrodili pozitivne sadove za 
celotno našo slovensko skupnost 
v deželi FJk oziroma v republiki 
Italiji.

u v o d n e m  k o n c e r tu  n as to p il 
izvrsten  estonski m ešan i pev
ski zbor C ollegium  M usicale iz 
Tallina, d o b itn ik  velike n ag ra
de p red  dvem a letom a. 
Tekm ovanje se bo  pričelo  v p e 
tek, 19. julija, ob  14.30, in  se 
bo  nadaljevalo  do  nedelje , 21. 
julija 2013.
Na vse koncerte  je vstop  prost. 
V ljudno vabljeni!

Zdaj gledamo v ogledalu, megleno, takrat pa iz obličja v obličje.
Zdaj spoznavam nepopolno, takrat pa bom spoznal, 

kakor sem bil spoznan,

Ob boleči izgubi ljubljenega očeta in  starega očeta

STANKA ZNIDERČIČA
se iskreno  za h v a lju je m o  vsem, k i  ste n a m  v času njego
ve  b o lezn i s ta li ob strani, n as krep ili v u p a n ju  in  z a n j  
m olili. Vsem, k i  ste n a m  ob b r id kem  slovesu iz k a za li  
svo jo  so č u tn o  b liž in o . P o seb n a  h v a la  g o sp o d o m a  
A lessiu  S tasiju  in  K arlu  B o lčin i z a  dragoceno d u h o vn o  
oskrbo. H va la  g. K arlu  in  som aševalcu , g. M a rjanu  
M arkežiču , z a  besede kršča n ske  to lažbe  in  z a  občute
n o  p o s lo v iln o  bogoslu žje , d o m a č e m u  c e rk v e n e m u  
zb o ru  z a  g a n ljivo  petje, darova lcem  cvetja  in  vsem , k i  
ste s  svo jo  p riso tn o stjo  p o ča stili n jegov spom in.

Vsi njegovi

p rih o d u  so pred  nekaj tedn i 
obiskali Oglej in  Gradež ter se 
potepali po Tržaškem, v nedeljo,

Franka Žgavec. Spregovorila jim 
je o delovanju slovenskih usta
nov, ki im ajo svoj sedež v večna
m enskem  središču s telovadni
co, glasbeno šolo in  skavtskim 
sedežem, pobliže so spoznali se
zonski k u ltu rn i u trip  dogodkov 
ter težave, s katerim i se soočajo 
ku ltu rn i delavci.
Kot je že lepa stalnica zadnjih  
let, so m ladi A rgentinci nasto-

zaobjem al slovenske trad ic io 
nalne plese in  glasbo, predsta
vili so izsek iz argentinske ljud
ske tradicije, z izbranim i plesi, 
oblačili in  veznim  tekstom . Pri
sotne je ganila predvsem  m oč
na narodna zavest, ki so jo izra
zili s pesmijo in  besedo in  jo slo
venska skupnost v Argentini že 
šest desetletij goji n a  drugem  
koncu sveta.

7. julija, pa so bili na Goriškem. 
V zgodnjih  popoldanskih  urah  
so spoznavali ku ltu rne in  zgo
dovinske posebnosti goriškega 
prosto ra ter obiskali K ulturni 
cen ter Lojze Bratuž. Tu jih  je 
sprejela p redsedn ica  cen tra

pali n a  sk lepnem  večeru  Šte- 
verjanskega festivala. Ko so od
peli zadnji ansam bli finalisti in  
je žirija izbirala zmagovalca, so 
mladi stopili na oder in  prisotne 
dobesedno očarali z dvajsetm i
n u tn im  program om , ki je

Zamejski dnevi argen tinsk ih  
m aturan tov  so bili v organiza
ciji Knjižnice D ušana Černeta, 
v goriškem  dnevu so m lade go
ste spremljali Ivo Jevnikar, Aleš 
Brecelj in  "vodička" Erika Jaz- 
bar.

O bvestila
Župnij a Z gonik  vabi na ogled  
d ia p o z itiv o v  s  p otovan ja  v 
Gruzijo v torek, 23 . t. m., ob 
19. uri v župnišče.
SCGV Em il K om el obvešča, 
da je  ta jn išvo  na se d e ž u  v 
Gorici odprto od ponedeljka  
do petka od 8 . do 1 3 . ure. 
Šola bo zaprta za dopust od 5. 
do 18. avgusta.
D r u š tv o  s lo v e n s k ih  
u p o k o j e n c e v  za  G o r iš k o  
prireja v nedeljo, 4 . avgusta, 
piknik, povezan  z izletom  v 
Tolm in. V jutranjih urah si 
b o d o  u d e le ž e n c i  o g le d a li  
muzej, v katerem je letos na 
ogled razstava ob 300-letnici 
Tolminskega upora. Popoldne 
bo d r u ž e n je  v Brjah  
(Dobravlje). Vpisovanje bo do 
26 . julija oz. do zased b e m est 
na avtobusu. Prijave po tel.: 
0 4 8 1  3 9 0 6 9 7  (M arija Č.), 
0 4 8 1  8 8 2 1 8 3  (Dragica V.), 
0 4 8 1  2 0 8 0 1  (Sonja K.), 0 4 8 1  
8 8 4 1 5 6  (A ndrej F.), 
3 4 7 1 0 4 2 1 5 6  (Rozina F.). Na 
račun 2 0  evrov.
Jesen sk o  rom an je z N o v im  
g la s o m  v  S v e to  d e ž e lo  in  
Palestino - ko je huda vročina 
že  m im o in je  p u š č a v a  
čudovita. Romanje bo od 22. 
do 3 0 . septem bra 2 0 1 3  pod 
v o d s tv o m  m a g . R e n a ta  
P o d b ersiča  ml. in p. Petra  
Lavriha. Vpisovanje s e  začne  
takoj, s ic e r  n a jk a sn e je  do 
1 . 8 .2 0 1 3 .  P rogram  in 
vpisovanja na sedežih  Novega 
glasa v Gorici in Trstu. 
" P o le t n o s t i  2 0 1 3 " :  2 6 .  
a v g u s ta  - 6 . s e p te m b r a  
pripravi na z a č e te k  pouka  
Šola za šalo za osn ovnošolce  
in S r e d n ja  na š ta r tu  za  
s r e d n j e š o lc e ;  2 . - 6 .
s e p t e m b r a  te č a j  V sto p  v 
s r e d n jo  š o lo ,  za p e to -  
p r v o š o lc e .  In fo r m a c ije  in 
vpisnina tel. 3 3 4  1 2 4 3 7 6 6 ,  
3 2 8  3 1 5 5 0 4 0 ,  0 4 8 1
5 4 6 5 4 9 /  5 3 6 4 5 5  ali po e- 
pošti mladinskidom@libero. it 
P o šten a  g o sp a  nudi oskrbo  
s ta r e jš ih  ljudi v ob lik i 
izm en jave . Več inform acij: 
0 0 3 8 5 2 3 8 6 7 4 4 .

Darovi
Za m isijonarja Danila Lisjaka:

v spomin na Renata in Sipkota 
daruje Davorin z družino 5 0  
evrov.

Sožalje
O b b o le č i  izgubi S tan k ota  
Z niderčiča  izrekajo Jasm in  
Kovic ter vsem  sorodnikom  
iskreno in ob ču ten o  sožalje  
č la n i d r a m sk e  d r u ž in e  in 
d r u štv a  F. B. S e d e j  iz 
Števerjana.
O b slo v esu  dragega nonota  
S ta n k a  Z n id e r č ič a
sočustvujejo z Jasmin Kovic in 
n je n o  m a m o  J o ž ic o  ter  
d rugim i sv o jc i prijatelji iz 
Gorice.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 1 9 .7 .2013  do 2 5 .7 .2 0 1 3 )
R adijska p o sta ja  iz Vidm a 
oddaja na ultrakratkem valu s  
frekvencami za Goriško 97.5,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 0 3 .7 ,
1 0 3 . 9  Mhz; za  K a n a lsk o  
d olin o  9 5 .7 ,  9 9 .5  Mhz; za 
s p o d n jo  d o lin o  B e le  9 8 .2  
Mhz; za K arnijo 9 7 .4 ,  9 1 ,  
1 0 3 .6  Mhz; na internetu www. 
rad iosp azio l03 . it. Slovenske  
oddaje so  na sporedu  vsak  
dan, razen  o b  so b o ta h , od 
2 1 .3 0  do 2 2 .3 0 . Ob nedeljah 
od 1 4 .3 0  do 1 5 .3 0 . Spored: 
Petek, 19. julija (v studiu Niko 
K la n jšče k ):  Z vočn i z a p is :  
p o sn etk i z n aših  kulturnih

Brireditev - Glasba iz studia 2. 
ed e lja , 2 1 . ju lija  (vodi Ezio 

Gosgnach): Okno v Benečijo: 
od d a ja  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem narečju. 
Ponedeljek, 22 . julija (v studiu 
Andrej Baucon): V poletje s  
polkami, valčki in turbo dance  
glasbo - Zanimivosti iz naših 
krajev - Humor.
T o re k , 2 3 .  ju l i ja  (v s tu d iu  
M atjaž P in tar): U trinki v 
n ašem  prostoru - G lasbena  
oddaja z Matjažem.
Sreda, 24 . julija (vstudiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: 
Hladno pivo za vroče dni I. del 
-Jzbor melodij.
Č etrtek , 2 5 .  ju l i ja  (v stu d iu  
Andrej Baucon): Poletna lahka 
glasba: hiti iz 8 0 . in 9 0 . let ter 
današnjega časa - Zanimivosti 
iz življenja slavnih v film skem  
in g lasbenem  svetu - Humor.

Igor Omerza pod lipami v Centru Bratuž
Igor Omerza je slovenski politik in ekonom ist, kije v zadnjih 
letih zaslovel predvsem kot avtor uspešnic, ki črpajo svoje 
vsebine iz dokumentov UDBE, ki jih hranijo slovenski arhivi. 
Tako je nastala knjiga o Kocbeku, o udbovskih atentatih na 
Koroškem ter o ugrabitvi srbskega poslovneža Todoroviča v 
severni Italiji. Ob 25-letnici aretacije Janše, Borštnerja, 
T asiča in Zavrla pa je  pred nekaj m e se c i pri založb i 
Karantanija izšla knjiga JBTZ - čas poprej in dnevi pozneje. 
Knjigo so  krstno predstavili na Roški (Ljubljana) ravno 31. 
maja letos, ob 25-letnici aretacije četverice in po odkritju 
spom inske plošče.
V tedanjem  ključnem obdobju je bil Omerza tudi akter 
slovenske pomladi, za kar v svoji zadnji knjigi črpa iz arhivov, 
vendar piše tudi v prvi osebi. Bil je član ožjega vodstva  
Odbora za varstvo človekovih pravic, parlamentarec v prvem 
Državnem zboru sam ostojne Republike Slovenije. Nato s e je  
umaknil iz ja v n eg a  političnega življenja ter s e  posvetil 
predvsem raziskovalnemu in publicističnemu delu.
V četrtek, 25 . julija, ob 2 0 .3 0 , bo gost novega srečanja pod 
lipam i v K ulturnem  centru  Lojze Bratuž. P ob liže  bo 
spregovoril o svojem  zadnjem delu, pa tudi o slovenski 
p o m la d i ter  o d a n a š n je m  d o je m a n ju  s lo v e n s k ih  
osam osvojitvenih procesov.

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ
KROŽEK A N T O N  GREGORČIČ

vljudno vabita  na

SREČANJE POD LIPAMI
G o s t  v e č e r a  b o  politik, e k o n o m is t  in r a z i s k o v a le c  a rh iv o v

IGOR OMERZA
a v to r  k n jig e  JBTZ - čas p o p re j in dnev i p o zn e je

Pogovor  bo  vodila  časn ikarka  Erika J a z b a r

Kulturni cen ter Lojze B ratuž 

četrtek, 25. julija 2013, ob 20.30
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Dramska družina F. B. Sedej iz Steverjana gost v Novi Gorici

Briški ustvarjalci so izvrstno 
poživili poletni večer

naštud iran ih  gibov, gest in  ple
snih korakov (koreografinja Mo
n ika Zajšek) prikazalo v jasni 
odsrki govorici ta  splet -  to 
Campanilejevo komedijo absur
da, ki je v rokah Franka Žerjala, 
Jasm in Kovic, vseh nastopajočih 
igralcev in  vseh m ojstrov v 
zakulisju (nad tem i vedno bdi 
Jan  Leopoli) dobila blesteč ri
tem  in  prave poudarke. Prijetno 
je pozabavala m nožico gledal
cev in  jih  očarala tud i z ub ran i
m i kostum i v črno-beli barvi 
(Snežiča Černič), izvirno sceno 
(Jasmin Kovic), po kateri se "vo
zi" didaskalija (dom iselno jo po
tiska skrita šepetalka Katja Dor- 
ni) in  učinkovito  kom entira  
dejanje. N avdušeni gledalci so 
predstavi nam enili dolgotrajno, 
skandirano ploskanje.
Igralce, katerih igra se ob p o n o 
vitvah  nagrajuje in  raste, po 
zm agovitem  nastopu na 10., ju
b ile jnem  Zam ejskem festivalu 
am aterskih dram skih skupin v 
M avhinjah (prejeli so 1. nagra
do v kategoriji odraslih), v  jesen
skem času čaka še ena zelo po 
m em bna preizkušnja: nastop v 
fina lnem  delu  Linhartovega 
srečanja ljubiteljskih gledaliških 
skupin iz Slovenije in  zamejstva 
v Postojni. Želimo jim, da bi se 
tudi tu  čim  lepše izkazali!

IK

V muzeju Čara' /  Skupinska razstava

Photoimago - 30 let fotografije
v Milj ah

Vmiljskem muzeju Čara' je 
do 21. julija odprta p re
gledna razstava Photoi

mago 1983-2013 - 30 let fotogra
fije na območju Alpe Adria. Gre 
za skupinsko razstavo novejših 
del 19 fotografov, v glavnem  iz 
FJK, ki so v zadnjem tridesetletju 
že nastopili pod okriljem društva 
Photoimago na številnih razsta
vah ne le pri nas, ampak tudi v 
drugih prestolnicah širšega ob
močja Alpe Jadran. Kot je na od
prtju povedal predsednik Adria
no Perini, je društvu, ki šteje ko
maj kakih 20 fotografov, v 
om enjenem  razdobju s skromni
mi sredstvi uspelo prirediti pred
stavitve okrog 240 fotografov iz 
Italije in  bližnjih držav.
Po veliki razstavi v sklopu be
neškega bienala Fotografia 1979 
se je porodila zamisel, da bi priš
li do dolgoročno zasnovanega 
programa predstavitev fotoumet- 
nikov iz FJK, Slovenije, Hrvaške, 
Madžarske, avstrijske Koroške in 
Štajerske, Češkoslovaške v naši in 
ostalih deželah. Navezali so stike

s Cankarjevim dom om  v Ljublja
ni, prirejali izm enično m edna
rodne Fotoforume v Gradcu, Pi

ranu, Spilimbergu, Pecsu, Deut- 
schlandsbergu, "trikotne" pregle
de m ed Koroško, Slovenijo in 
FJK. Perini se je na odprtju poseb
no zahvalil miljski podžupanji in

odbornici za kulturo Lauri Marži 
in  predsednici tržaške pokrajine 
Mariji Teresi Bassa Poropat, ker

sta prav ti ustanovi imeli v gosteh 
razstave, v 80. in  90. letih v milj
ski Beneški hiši (v kateri je danes 
arheološki m uzej), v dvorani Ne- 
grisin, muzeju Gara' in  v pok

rajinski javni dvorani.
Tokrat so na ogled črno-bele stva
ritve Anne Bandelli, Edvarda Cia- 
nija, Walterja Criscuolija, Mauri- 
zija Frullanija, Arnalda Grund- 
nerja, Enza Gombe, Roberta Gio- 
vettija, barvne Guida Cecereja, 
Claudia Erneja, Marije Tee Morel- 
lo, Adriana Perinija, Maria Silla- 
nija Djerrahiana, Stefana Tubara, 
Paole Vattovani, kolaži Daniele 

Frausin, pejsaži in  re
portaže Paola Pirona, 
Giannija Plossija, Dona- 
ta Riccesija in  Marise Ul- 
cigrai. Po tem  prvem iz
boru  so predvidene še 
druge razstave za 30- 
letnico Photoimaga. 
Razstava, ki jo prireja 
Občina Milje s Photoi
mago in  PRACC (Pro- 
getto Arte Contempora- 
nea Gara', G ruppo 78, 
Photoimago, Juliet), je 
odprta od torka do so
bote m ed 18. in  20. uro, 
ob sobotah tudi zjutraj 
od 10. do 12. ure, ob ne
deljah pa samo dopold
ne od 10. do 12. Info: 
Photo Imago tel. +39 

3485612148, a. peri- 
ni@ photoimago. com, odbor- 
ništvo za kulturo +39 
0403360340, ufficio. cultu- 
ra@comunedimuggia. it.

Donato Riccesi

Kratke
Srednjeevropska glasbena srečanja 
v Kulturnem centru Lojze Bratuž v Gorici
Ob 52 . mednarodnem zborovskem tekmovanju C. A. Seghizzi 
so v Kulturnem centru Lojze Bratuž, od sobote, 13., do srede, 
17. julija 201 3 , potekala Srednjeevropska glasbena srečanja, 
ki jih je priredilo društvo Incontri Culturali Mitteleuropei v 
sodelovanju z avstrijskim kulturnim inštitutom iz Milana, 
ljubljansko Akademijo, tržaškim konservatorijem in Kulturnim 
centrom Lojze Bratuž. Poslušalci so  lahko spremljali koncert 
slovenskega pianista Vladimirja Mlinariča, udeležili so  se  
Simpozija 
Srednje
evropski 
glasbeni 
mozaik, 
na k a te 
rem so sodelovali Quirino Principe, Fabio Cavalli, Ivan Florjane, 
Ida Zicari in Barbara M agnoni ob m oderatorju Davidu 
Macculiju. Naužili so  s e  glasbenih mojstrovin na koncertu 
Godalnega kvarteta Konservatorija iz Adrie (Carlo Lazari in 
Elena Nicoletti, violina; Fulvio Bertagnin, viola; Francesco 
Ferrarini, violončelo), pa tudi na koncertih pianista Igorja 
Cognolata in ansambla Gunnar Berg Ensemble iz Salzburga 
(Barbara Blumenstingl, flavta; Yvonne Zehner, kitara; Chih 
Hui Chang, violončelo). Umetniška vodja teh glasbenih srečanj 
sta bila David Macculi in Barbara Magnoni.

Mladinska knjiga je uradno odprla 
e-knjigarno
Založba M ladinska knjiga je  uradno zagnala  lastn o  e- 
knjigarno, ki sedaj ponuja 2 1 0  naslovov različnih zvrsti. 
Knjigarna je po besedah vodje razvoja pri Mladinski knjigi 
Mihe Kovača sestavljena iz dveh ključnih delov - bralnih 
aplikacij za operacijska sistem a los in Android ter spletne  
trgovine, kjer lahko kupec brska po naslovih.
Sedaj so postavljeni temelji, Mladinska knjiga pa bo še  naprej 
razvijala svojo e-ponudbo, je na predstavitvi pojasnil Kovač.

= knjige

0E M K A .S I
Predvidoma v enem  letu nameravajo v založbi tako urediti 
nakup z enim klikom, ko se  bo izčistil knjižnično-založniški 
model nameravajo razviti knjižnično izposojo, pripravljajo pa 
tudi prvi učbenik  v form atu epub 3 , vendar bo o b se g  
učbeniškega gradiva odvisen tudi od ministrstva za šolstvo. 
Pri Mladinski knjigi so  z e-knjigarno čakali tri leta, ker 
verjamejo, da so premajhni in si ne morejo privoščiti dragih 
napak. Pred nekaj več kot letom dni pa s e j e  v e-založništvu 
zgodil pomemben preobrat, saj so se  pojavile bralne aplikacije 
in podjetja, ki proizvajajo “sestavne dele” za tovrstne knjigarne 
in jih po naročnikovih željah tudi sestavijo.
Kot je poudaril Kovač, so  se  pri razvoju e-knjigarne pojavile 
nekatere težave. Proizvodni stroški e-knjigso praktično enaki 
proizvodnim stroškom tiskanih knjig, saj elektronske knjige 
niso ob d avčen e z nižjo stopnjo DDV, avtorske pravice, 
predvsem pri prevodnih delih, pa so  še  enkrat dražje kot pri 
tiskanih knjigah.
"Vse, kar prihranim o pri tem , da od p a d e  tisk , s e  pri 
elektronskih knjigah porabi za davek in avtorske pravice”, je 
dejal Kovač in dodal, da bodo zgradbo e-knjigarne gradili 
počasi, s e  učili ob napakah drugih in se  zavedali, da bo "ta 
hiša, glede na svet tiskanih knjig, stala na glavi”.
Kot je glede delovanja spletne trgovine in aplikacij pojasnil 
vodja sp le tn e g a  p oslovan ja  M ladinske knjige Robert 
Volčanšek, se  mora uporabnik registrirati, nato pa lahko brska 
po izbiri in si knjige nalaga na svoje naprave ali pa jih hrani v 
oblaku.
Poudaril je, da iskalnik po e-knjigah poleg klasičnega brskanja 
po avtorjih, naslovih in ključnih b esed ah , om ogoča tudi 
brskanje po vsebini knjig.
“Na neki način je naš iskalnik revolucionaren. Omogoča 
iskanje po celotni vsebini knjige. Lahko izberemo specifičen  
pojem, ki nas zanima, iskalnik pa pokaže, v kateri knjigi se  ta 
pojem pojavlja, kolikokrat je uporabljen ter kateri avtorji o 
tem pišejo”, je povedal.
Mladinska knjiga je svojo e-knjigarno razvila v sodelovanju s 
podjetjem lmpelsys.

Pilonova Galerija v Ajdovščini /  Odprtje fotografske razstave

Solna pot - Fotografije Burkhardta 
Kiegelanda in Willieja Ostermana

illieju O sterm anu in  
B urkhardtu  Kiege- 
la n d u  je le ta  1999 

CRAF (Center za fotografsko ra
ziskovanje in  arhiviranje iz Spi- 
lim berga, Italija) naročil reali
zacijo projekta, s katerim  sta 
ustvarila fotografske posnetke 
na starodavni Solni poti od Ko
roške preko avstrijsko-nem ške 
m eje do Salzburga.
W illie O sterm an, p rofesor na 
T ehnološkem  in š titu tu  v Ro
chestru  (Rochester Institu te of

Technology), je bil v svoji m la
dosti eden  izm ed zadn jih  p o 
m očnikov Ansla Adamsa. V Ka
liforniji je spoznal tud i Avstrijca 
Burkhardta Kiegelanda, ki ga je 
prav  tako zan im alo  razisko
vanje vprašanj krajine in  Adam- 
sove "tonske lestvice".
Solna p o t (Salzstrasse) je tako 
projekt, ki povzdiguje tradicio
nalni način  fotografiranja, h  ka
te rem u se usm erjata  oba foto
grafa: fotografiranje brez bliž
njic, ki jih  om ogoča d ig italna

fotografija. Predstavljeno delo 
priča tud i o sodelovanju, za ka
terega si prizadevam o kljub kri
zi in  vsakodnevnim  težavam, s 
katerim i se (tako kot vse institu 
cije, ki se ukvarjajo z u m e tn o 
stjo in  ku ltu ro ) spopadam o. 
M argit Zuckriegl, d irek torica 
Avstrijske fotogalerije (Osterrei- 
chische Fotogalerie) v M uzeju 
m o d ern e  u m e tn o sti Ruperti- 
nu m  v Salzburgu (M useum  of 
M o d em  Art R upertinum ), je 
nam reč prevzela skrbništvo nad

Na m alem  trgu za občin
sko m estno  palačo v 
Novi Gorici stoji visok 
oder, zelo izvirno ob straneh za

m ejen z nekakšnim i "zaboji" iz 
lesa s stranicam i iz latev; te ve

like "gajbe" so tudi na tleh  ob 
odru , tako da se nan je lahko 
usedejo gledalci, katerim  so na 
voljo tudi leseni stoli v podob
nem  stilu. Na tem  izvirnem  
od ru  se m arsikaj dogaja, kar 
nedvom no  poživlja te po le tne  
dn i. Tako so se na n jem  v n e 
deljo, 14. julija 2013, v toplem

večeru najprej zvrstile na platnu 
fotografije, lepi u trink i z raznih 
koncev Kolumbije, tud i z njenih  
krasnih plaž, ki sta jih ujela v fo
toaparat m lada Tanja Žnidarčič 
in  Luka Brezavšček na popo to 

vanju po tej lepi deželi. Za tem  
skokom v svet Južne Amerike je 
na odru  zavelo ozračje absurda, 
saj so res odlični člani Dramske 
družine F. B. Sedej iz Števerjana, 
na odru  kot im en itn i igralci, v 
zakulisju pa kot izvrstni tehniki, 
poskrbeli, da je njihova zadnja 
zelo uspešna uprizoritev Umor

v vili Roung italijanskega avtorja 
Achilleja Cam panileja tud i tok
rat zablestela v vsej svoji učinko
viti vsebinski absurdnosti, pa tu 
di kot zelo prepričljiv, nadrobno 
izdelan odrski Spektakel, ki im a 

več kot le nad ih  va
rieteja. V njem  je 
nam reč tekst p re
pleten z glasbo (Pa
trick Quaggiato), s 
songi oz. pesm im i 
iz 20. in  30. let 
prejšnjega stoletja, 
ki s šegavim tonom  
povzem ajo duha 
časa v "krizi", kot jo 
občutim o sedaj tu 
di mi. Pod solidno 
taktirko režiserja 
Franka Žerjala in  
ob svežini njegove 
režijske asistentke 
Jasm in  Kovic, ki ji 
po glavi n en e h n o  
rojijo nove zamisli, 
je štirinajst, zares 
im en itno  uigran ih  

igralcev (M arinka Černič, Tadej 
Lukman, Branko Terčič, Lucre- 
zia Bogaro, Sara Miklus, Zvonko 
Simčič, M artin Komjanc, Niko
laj Pintar, Matej Pintar, Sim on 
Komjanc, Sara Soban, Ilaria Ber- 
gnach, N ikol D orni, Kazimir 
Černič) s pravo dozo d ro b n ih  
duhovitih  zamisli in  nadrobno

delom  ter p o 
stala partnerica 
P ilonove gale
rije iz Ajdovšči
ne in  CRAF-a iz 
Spilimberga.
Pričujoča raz
stava v Slove
niji je posta la 
u radn i del b o 
gatega p rog ra
m a Spilim ber- 
go fotografije, 
m ednarodne
ga festivala, ki 
prav v teh  
d n e h  odpira  
vrata.
Sodelovanje m ed Pilonovo ga
lerijo in  CRAF im a že kar boga
to zgodovino, italijanski kolegi 
so poskrbeli že za prom ocijo

naših  avtorjev pri njih, od Vena 
Pilona, Andreja Perka do D ani
la Jejčiča, v Ajdovščini sm o go
stili pred  leti La Pasion Sacrifi-

cada Paola Gaspa
rin ija  in  zgodnjo 
fotografijo Andrea 
Kertesza, a najbolj 
veseli sm o bili 
zdaj -  v pričako
van ju  naše 40. 
ob le tn ice -, ko so 
nas kolegi obdari
li z zajetnim  števi
lom  (skoraj 400 
enot) d igitalizira
n ih  Pilonovih d ia
pozitivov. 
Razstavo je v p e
tek, 12. julija, od 
prl W alter Liva, 
koordinator

CRAF.
Julija bo razstava na ogled tudi 
ob nedeljah  m ed 15. in  18. uro, 
avgusta pa le m ed tednom .
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Kratke Amaterski mladinski oder SNG Nova Gorica

Dragocene izkušnje na 
Mladinskem gledališkem forumu
Vse leto m lad i član i A m a

terskega m lad inskega 
odra  (AMO), ki ga je 

p red  več kot tridesetim i leti za
gnano  zasnoval režiser, m en to r 
in  pedagog Em il Aberšek in  ki 
deluje p o d  okriljem  Slovenske
ga n arodnega gledališča (nekaj 
članov je tud i dijakov dramsko- 
gledališke sm eri n a  G im naziji 
N ova G orica), spoznavajo  
zakonitosti gledališke u m e tn o 
sti in  odkrivajo n jene skrivno
sti. Letos pa se jim  je nu d ila  iz-

pi p r ih o d n o s ti (Europe in  50 
years), da se seznanjajo z delo
vanjem  v  poklicnem  gledališču 
in  s te m  spoznavajo  svoje 
zm ožnosti v g ledališkem  u s t
varjanju. Z m en to rji so ti m la 
di igralci u stvarja li n a  g leda
liških delavnicah, se vadili v iz
ražan ju  s te lesom  in  g lasom , 
im eli pogovore  s p r iz n a n im i 
nem šk im i g ledališkim i igralci, 
obiskovali predstave in  spozna
vali tu d i raz lična k u ltu rn a  
okolja. Kako so potekali ti ust-

be iz svojega življenja, kar je b i
la n ed v o m n o  m očna  čustvena 
izkušnja. V drugi polovici fo ru
m a pa so se skupine združile in  
pripravile predstavo, sestavlje
n o  iz krajših zgodb. Vse te pa so 
pripovedovale o prečkanju  raz
ličn ih  meja, na katere naletim o 
v svojem  življenju. To p redsta
vo so kot rezultat desetdnevne
ga ustvarjanja prikazali v  u rad 
n em  p ro g ra m u  Festivala Bad 
ITersfeld, kot je povedala vodja 
m lad ih  iz Slovenije, dram atur-

kot šestdeset let se tu  vsako p o 
letje zvrščajo gledališke p red 
stave in  m uzikali. Slovenske 
udeležence so najbolj prevzeli 
m uz ika l Show  Boat, Shake
spearov V ihar in  D um asovi 
Trije m ušketirji. Da so m lad i iz 
vse Evrope lažje sprem ljali 
nem ške gledališke predstave, je 
poskrbel kar u m e tn išk i vodja 
Festivala, p riznan i režiser H olk 
Freytag. Pred vsakim  ogledom  
jim  je nam reč predstavil u p ri
zo rjeno  delo  in  ustvarjan jeM arko Kravos in Radivoj Pahor m ed gradiško predstavitvijo (foto: Leban)

Marko Kravos gost na Gradišču nad Prvačino
Letošnjega jubilanta Marka Kravosa, pesnika in pisatelja iz 
Trsta, nagrajenca in nominiranca Prešernovega sklada ter 
nekdanjega predsednika slovenskega PEN-a,jegoriški literarni 
klub Govorica pred nekaj dnevi povabil v goste na prelepo 
Tominčevo in Gregorčičevo Gradišče. Številno občinstvo sta 
uvodoma nagovorili predsednica literarnega kluba Darinka 
Kozinc ter predsednica društva Gradiškovci Tina Krog.

Na tretjih Gregorčičevih dnevih s e  je Kravos predstavil s 
pesmimi iz najnovejše dvojezične pesniške zbirke Sol na jezik, 
bral pa je tudi iz nekaterih prejšnjih pesniških zbirk.
Na srečanju, ki ga je vodila profesorica Darica Majer Leban, so  
poleg otroškega pevskega zborčka sodelovali tudi Engelbert 
Osojnik, Eva Slokar Šfiligoj, Doris Kodelja, Ela Krog, Agnes 
Jurkič in Polona Kante Pavlin. Lastno videnje Gregorčiča so  
predstavile tudi ljubiteljske slikarke iz Renč in okoliških krajev, 
ki že vrsto let d elu jejo  pod vodstvom  H em e Jakin ter 
mentorstvom Jane Dolenc.
Lep in pester kulturni večerje dopolnila Kravosova duhovita 
m isel o sloven sk i in “zam ejsk i” kulturni stvarn osti ter 
predstavitev uveljavljenih besednih ustvarjalk Marije Mercine 
in Nataše Konc Lorenzutti./ RP

Izšla je dvojna številka Zgodovinskega 
časopisa
Tudi letošnja prva dvojna številka Zgodovinskega časopisa  
prinaša na 2 7 0  straneh bogato vsebino devetih izvirnih 
znanstvenih člankov ter razne zapise, poročila in ocen e  
zgodovinskih del.
Na prvem mestu je v angleščini napisana razprava ameriške 
zgodovinarke Monique O' Connell z naslovom v slovenskem  
prevodu Posamezniki, družine in država v imperijih zgodnjega 
novega veka: primer beneškega Stata da Mar.
V naslednjem  članku p iše Mitja Potočnik o Valvasorjevi 
navezanosti na nekatere svoje knjige ob koncu življenja. To sta 
seznam a knjig v Valvasorjevih zapuščinskih inventarjih z

Bogenšperka in iz 
hiše v Krškem.
Pri prodaji večine  
svojih posesti in po 
podaritvi oziroma 
prodaji svoje velike 
knjižnice zagrebški 
škofiji s e  je  Val
vasor od ločil, da 
v e n d a r le  zadrži 
zase sto najljubših 
knjig oziroma tiste, 
k a tere  bi p o tre 
boval za sv o je  
nadaljnje delo, ki 
pa je ostalo neure
sničeno, ker ga je 
prehitela prezgod
nja smrt. Knjige z 
bogenšperskega 
se z n a m a  so  s e  
v eč in o m a  p ora
zgubile, boljše pa 
je stanje s  krškega 
seznam a.

Vsekakor avtor razprave meni, da bi bile na seznamu omenjene 
knjige danes vredne celo bogastvo.
Zanimiva je razprava Alojza Cindriča o študentkah iz Kranjske 
na dunajski univerzi v letih 1897 -  1918. Poleg biografskih in 
drugih podatkov slovenskih študentk prinaša članek nekaj 
pogledov na razvoj em ancipacije žensk v avstro-ogrskem  
prostoru. V navedenem razdobju je bilo vpisanih na dunajski 
univerzi 4 3  kranjskih (slovenskih) študentk.
Irena Selišnikje analizirala politična zborovanja na Kranjskem 
v letih 1 9 0 0  -  1913, pri čemer podaja vpogled v politično 
življenje na Slovenskem. Analizi družbe in gospodarstva med 
obema vojnama na Slovenskem je namenjena razprava Žarka 
Lazareviča, Nevenka Hacin pa obravnava vplive družbenih 
razmer in bivalnega okolja na življenje zasavskih otrok do srede 
2 0 . stoletja. Bojan G odeša p iše o političnem  delovanju  
ljubljanskega škofa dr. Gregorija Rožmana v prvih m esecih  
okupacije. Otroci in mladostniki z motnjami v telesnem  in 
duševnem razvoju v pravnih dokumentih v Sloveniji (1958  -  
1980) je naslov razprave, ki jo je napisala Staša Ivanec. 
Zadnja razprava (tudi ta je v angleščini) je izpod peresa Petra 
Pirkerja, predavatelja na oddelku za upravo dunajske univerze. 
Naslov članka je Agenti SOE v Avstriji. Preganjanje, povojna 
integracija in spomin. V članku med drugim navaja primer 
nepojasnjene smrti Alfgarja Hesketha-Pricharda, častnika 
britanske SOE (to je angleška kratica za britansko vojno 
obveščevalno službo), ki je tesn o  sodeloval s  slovenskimi 
partizani na Koroškem, a mu je bilo dano zasluženo priznanje 
š e le  v preteklih letih. V bogatem  sezn am u  uporabljene 
literature je tudi več del slovenskih zgodovinarjev. /  (mab)

Zgodovinski
časopis
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Goriška Mohorjeva družba Gorica 2013

Državni in deželni poslanec 
Anton Černe (1813-1891)

1

Pri G oriški M ohorjev i 
d ružb i je izšla knjiga o 
d ržavnem  in  deželnem  

poslancu  A ntonu Č ernetu, do 
m a iz Tomaja, veleposestniku, 
po litiku , ki je bil eden  izm ed 
p rv ih  p rim orsk ih  državnih  p o 
slancev. A nton Č erne se je ro
dil 15. januarja leta 1813, ko je 
Tomaj še spadal v  goriški di- 
strikt pokrajine Istra v N apoleo
novi upravni eno ti Ilirske pro
vince, ki pa je že na jesen istega 
leta ponovno  prešla pod avstrij
sko oblast.

Knjižica je nastala  n a  pobudo  
pravnukinje ge. Cecilije Černe 
in  n jen ih  dveh sinov; z njo je 
d ružina želela obeležiti dvesto
letnico rojstva A ntona Černeta. 
V njej je objavljen faksim iliran 
p o n a tis  dveh  Č erne tov ih  p u 
blikacij, in  sicer Odgovor, to  je 
oprav ičen je poslanca A ntona 
Č erneta n a  nezaupnico, katero 
je podpisalo 51 mož, ki se im e
nujejo volilci (1872) ter Kras in  
njegove razm ere (1881). Teht
no  študijo o A ntonu Černetu pa 
je prispeval dr. Branko Marušič,

ki prikaže njegovo pestro in  raz
g ibano življenjsko in  politično  
pot: v  državnozborske volitve je 
A nton Č erne kandid iral in  bil 
izvoljen najprej leta 1848 v ok
raju T ržič/M onfalcone -  Seža
na; v le tih  1861-1867 je bil 
deželni poslanec m ešane deže
le Goriško-Gradiške; ponovno  
je bil izvoljen v dunajski parla
m e n t v obdobju  1861-1867; v 
le tih  1867-1870, 1870-1876 je 
drugič in  tretjič bil deželni p o 
slanec; v le tih  1867-1870, 
1870-1871, 1871-1873 pa še

tretjič, četrtič in  petič v d u n aj
skem parlam entu . Umrl je v do
m ačem  kraju 11. aprila 1891.

g in ja Tereza 
G regorič. Po
leg nje so Slo
ven ijo  n a  4. 
m ed n aro d 
n em  m la d in 
skem  g leda
liškem  fo ru 
m u  zastopali 
Janez Zore, Ja
n i Kodre, Ana 
Stergulc, Bar
bara Skočaj,
A nuša Ko
delja in  Kata
rin a  Č erne.
Vsi so se 
strinjali, da je 
b ila  to  zanje 
enk ra tna  
izkušnja, ki 
jih  je spodbu
dila, da so pri 
ustvarjanju  dobili p ogum  pre
stop iti m eje, hk ra ti pa so raz- 
m išjali, kako včasih  m lad i le 
preveč prestopajo  tiste m eje, ki 
jih  je treb a  v živ ljen ju  n u jn o  
upoštevati. O dkrili so nov  svet, 
p ri te m  pa p rid o b ili tu d i več 
izkušenj, ki jim  b o d o  gotovo 
pom agale pri osebni rasti in  zo
renju. O b nov ih  poznanstv ih  z 
m lad im i različn ih  n a rodnosti 
se jim  je razprl nov  pogled  na 
svet, ki ga m oram o  skupaj gra
diti.
Festival Bad Hersfeld poteka na 
čudovitem  odprtem  prizorišču, 
v ru šev inah  katedrale, v kateri 
je a m b o n  po sta l oder. Že več

Slovenijo so  na forumu zastopali Jan ez  Zore, Jani Kodre, 
Ana Stergulc, vodja skupine Tereza Gregorič, Barbara 
Skočaj, Anuša Kodelja in Katarina Čem e.

predstave. M ladi p a  so prav  
tako uživali v pogovorih  s p riz
n an im i ustvarjalci, ki so nasto 
p ili v m uzikalu  (Jan A m m ann, 
M ilica Jovanovič, Petter Bjallo, 
Inez T im m er), in  spoznavali 
g ledališk i svet skozi n jihove 
življenjske zgodbe in  u s t
varjanje.
U deleženci fo rum a so šli tu d i 
n a  ekskurzijo; og ledali so si 
nam reč  grad W artburg, n a  ka
te re m  je M artin  L uther 
dokončal svoj prevod  Svetega 
p ism a v nem ščin i, pa še dom  
skladatelja Jo h a n n a  Sebastiana 
Bacha in  ru d n ik  kam ene soli.

IK

Luksem burga, Švice, Finske, s 
Cipra in  iz Češke. N am en  tega 
srečanja je, da m lad i različn ih  
n a rodnosti razm išljajo o Evro-

Line, Prečkanje m eje. Prve dn i 
so udeleženci v treh  skup inah  
ustvarjali kratke prizore o tej te
m i in  p ri tem  uporab ljali zgod-

red n a  p rilo žn o st udeležbe na 
4. M ednarodnem  m ladinskem  
gledališkem  fo ru m u  (In te rna
tio n a l T heatre Youth Forum ). 
Festivala se navadno  udeležuje 
okrog 50 m ladih , starih  od  16 
do  20 let, ki jih  izberejo gleda
lišča iz m reže ETC (Evropska 
gledališka konvencija), v  katero 
spada tu d i Slovensko n aro d n o  
gledališče Nova Gorica. Tako se 
je n a  ta  forum , ki je po tekal v 
Bad H ersfeldu  v N em čiji, od  
21. junija do  1. julija 2013, o d 
p rav ila  skup ina  sed m ih  o b e 
tavn ih  članov AMO, ki se je p ri
d ruž ila  osta lim  p e tim  skup i
n am  iz šestih evropskih držav,

v arja ln i dnev i, so udeleženc i 
fo rum a predstavili na tiskovni 
konferenci, ki je bila v torek, 9. 
julija, v m ali dvoran i SNG N o
va Gorica ob  priso tnosti direk
torja gledališča Jožka Čuka, v. 
d. um etn iškega vodje M artine 
M rhar in  zadolžene za odnose 
z javnostjo  D om inike Prijatelj. 
U deleženci tega srečanja so si 
lahko ogledali tu d i več v ideo
posnetkov, s katerim i so m ladi 
"am ovci" tra jno  zabeležili delo 
v delavnicah, pa tu d i vanje uje
li n ep o z ab n e  tren u tk e  ob 
d ru že n ju  z v rs tn ik i iz d ru g ih  
držav. V odilna tem a letošnjega 
ustvarjanja je bila Crossing The

Mladi iz šestih evropskih d ržav so  ustvarjali na gledaliških delavnicah.
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V  soboto, 20. ju lija , p ra zn u je  90. rojstni dan gospa

NADA MARTELANC
soustanoviteljica in  dolgoletna odbornica  
Slovenske Vincencijeve Konference v Trstu. 

Odborniki, člani in  prija telji Vincencijeve Konference 
se j i  zahvalju jejo  za  dolgoletno in  nesebično delo 

v organizaciji ter j i  voščijo, da bi j i  Bog dodelil 
obilo zdravja  in dobrega počutja

Kratke
Draga mladih 2013
Letošnja Draga mladih, ki bo v parku Finžgarjevega doma na 
Opčinah, bo obravnavala tem o, ki je zelo blizu vsem  mladim 
in današnjem u načinu preživljanja čedalje več časa pred 
računalniki ali pametnimi telefoni. V soboto, 31. avgusta, ob 
1 0 .3 0  s e  bodo ugledni gostje posvetili temi Novi mediji in 
socialna omrežja: med pastmi in priložnostmi. Pri zanimivi 
in d inam ični d eb ati bodo sod elova li tako uveljavljeni 
p redavatelji kot tudi m ladi z o se b n im i izkušnjam i iz 
delovnega sveta . Preko socialnih omrežij si lahko mladi 
pridobijo ustrezna poznanstva, prav tako jih lahko ustanove

ali podjetja preko 
le -te h  b o lje  
s p o z n a jo  in 
ugibajo o njihovi 
službeni 
ustreznosti. 
I s t o č a s n o  pa 
lahko novi mediji 
sk r iv a jo  tu d i 
pasti, katerim s e  
lahko z ustrezno  
m ero  iz k u šen j  
izognemo.
Draga mladih s e  
bo tokrat začela v 
Lj u b I j a n i , kj e r 

bomo lahko prisluhnili okrogli mizi, odprti za širšo publiko, 
v so b o to  pa bo d eb a ta  v parku F inžgarjevega dom a. 
Organizatorji, in s icer  Mladi v odkrivanju skupnih poti 
(MOSP), koprsko Središče Rotunda in Socialna akademija 
v Ljubljani, obenem  razpisujejo neke vrste štipendijo za 
ciljno skupino mladih, ki bodo ob okroglih mizah skupaj 
preživeli dva dneva in im eli priložnost m ed seb o jn eg a  
spoznavanja ter razvedrilnega programa s  spoznavanjem  
zam ejstva. Druženje mladih s e  bo tako začelo v petek v 
Ljubljani, nato s e  bo premaknilo na Opčine, kjer bodo mladi 
spoznavali tudi n aše kraje.

Padriče /  Spremembe v Domu leralla
Pred č a so m  je  v Domu lera lla  prišlo  do n o v o sti. Na 
Vnebohod, 12. maja, so  gosti doma po maši imeli majhno 
s lo v e s n o s t .  P ro ta g o n ista  s ta  bila dva p red se d n ik a .  
Dosedanji predsednik Doma leralla dr. Dario Rinaldi s e j e  
odpovedal predsedništvu, vendar je  v nagovoru obljubil, da 
bo ostal član odbora in š e  pomagal pri upravljanju Doma; 
predsedovanje je odgovorno in včasih zelo težko, kot je to 
d o ž iv e l v sv o je m  d o lg o le tn e m  d e lo v a n ju . N ovem u  
predsedniku inž. Francu Lanzilottu je voščil vso srečo pri 
nadaljevanju vodstva Doma. Ta s e j e  zahvalil in s e  zavezal, 
da bo vložil vse svoje moči, da bo Dom čim bolje deloval, z 
Božjo pomočjo. Dom je  škofijski, v njem je vedno nekaj 
onemoglih duhovnikov kot gostov. Skoraj vedno je med njimi 
kdo š e  zm ožen m aševati. Zadnje m e s e c e  prihaja tudi 
duhovnik od zunaj. Pred Veliko nočjo je  bil nekaj časa tukaj 
g. Marij Gerdol. Zlasti duhovnikom, pa tudi vsem  ostalim, se  
je novi predsednik priporočil za molitev, da mu bo Bog stal 
ob strani pri odgovornem delu.
Ena od gostij s e j e  v slovenščini in italijanščini dosedanjem u  
predsedniku zahvalila za skrb in odgovorno delo, novega 
predsednika pa je prisrčno pozdravila in mu zaželela, da bi 
dosegal z Božjo pomočjo lepe uspehe.
Ta dan sm o imeli v Domu š e  en pomemben dogodek: gostja 
Vita Carli (Vida Kralj) je dopolnila 101  leto. Š e  je  pri moči, 
sicer večinom a na vozičku, s  pomočjo fizioterapevtk pa tudi 
š e  hodi. Pogosto jo slišimo, kako si v svoji sobi zapoje. Takrat 
s e  veselo  nasm ehnem o. Starost ima tudi svetle trenutke! 
Dne 14. maja je prebivalce našega Doma razveselil stari 
znanec, zbor “Lions Singers”. Vodi ga Severino Zannerini. 
Zbor je številen in s e  lepo predstavi v “uniformi”: moški so  
v črnih oblekah, belih srajcah in rumenih kravatah, ženske  
v črnih oblekah z dolgim rumenim šalom , ki visi z d esn e  
rame. Kakor je živahna njihova uniforma, tako je živahen 
njihov nastop. Pevovodja jih spremlja s  harmoniko, zato je  
v sam i srajci. To vse  kaže, kot da s e  ne jemljejo resno. Pa 
se! Pojejo odlično. Ker izbirajo večinoma v esele  in šaljive 
pesm i, jih tudi šaljivo podajajo, pogosto jih poudarjajo s  
primernimi gestam i. Tako je š e  bolj živahno. Toda znajo se  
tudi umiriti in mojstrsko zapeti lepe resne pesm i, tako da ti 
sežejo do srca. Po končanem  koncertu so  s e  pevci in pevke 
odpravili med poslušalce in s e  veselo  pozdravljali, zlasti z 
nekaterim i negovalkam i. Kot stari znanci pač. /  Nada 
Martelanc

Poletni tabor župnije Sv. Križa
Mladinska pastorala openske dekanije in župnija Sv. Križ pri 
Trstu sporočata, da bo tudi letos poletni tabor 2 0 1 3 . Zvrstil 
s e  bo od 25 . julija do 3. avgusta v koči v Bohinju. Namenjen 
je  mladim od drugega razreda srednje šo le  dalje. Program 
bo izredno bogat, saj bo vseboval pohode v prelepo naravo 
in raznotere d eja v n o sti. Za d o d a tn e  in form acije je  v 
popoldanskih urah dosegljiv g. Maks Suard na tel. št. 0 4 0  
2 2 0 3 3 2  in 3 3 3 6 1 8 4 1 7 8 .
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Svetišče na Vejni nad Trstom

Slovesno bogoslužje v čast svetima 
bratoma Cirilu in Metodu

Solunska b rata Ciril in  četku so vsem  jub ilan tom  za- črkopis, da bi pisal v jeziku tistih, bosta zm ogla vsega sama, sta 
M etod sta leta 863 prišla k želeli, da bi pogum no nadalje- m ed katerim i je bil, in  je tako zbrala goreče fante in  može za 
S lovanom  na povabilo  vali delo solunskih bratov. lahko oznanjal. Sestavila sta kn- pom očnike, ki so jih posvetili in

moravskega kneza Rastislava in  Poudarek je bil tud i na delu j igo v našem  jeziku, da bi lahko ohranjali naprej svojo vero. 
prinesla krščanstvo ter povzdig- novomašnika: "Poklic duhovni- molil vsak s srcem, in  jo nesla k Po sv. maši, pri kateri so se s 
nila slovanski jezik v liturgično ka n i preprosta stvar. Treba se je papežu v Rim. G. Vončina se je prošnjo za okrevanje spom nili

m m  Po dolgem čakanju

Predali so namenu novo
■ v « v vkrožišče

Le nekaj dni po t. i. noči 
razprodaj v tržaškem mest
nem  središču se je podob

na m anifestacija preselila na 
Opčine, kjer konzorcij Insieme a 
Opicina-Skupaj na Opčinah, ki 
ga vodi gospa Nadia Bellina, v 
sodelovanju s tržaško občino že 
vrsto let prireja pobu
do z naslovom  Po
novno odkri Opčine 
sredi po le tne noči.
Opensko jedro je 
nam reč v petek, 12. 
julija, preplavila 
m nožica obiskoval
cev in  kupcev, ki so 
imeli na voljo razno
like enogastronom - 
ske, um etniške in 
glasbene pobude, 
predvsem pa so lahko 
do pozne ure zahajali 
na nočno nakupova
nje v krajevne trgovi
ne. Šlo je za nadvse odm evno 
prireditev, ki se spaja s krajevni
mi gospodarskimi in  socialnimi 
dejavniki: na Otoku solidarnosti 
na Proseški ulici so nam reč sode
lovali tudi člani Sklada Mitja 
Čuk. Solidarnostni koncert v 
podporo Tržaški knjigarni pa so 
izvedli krajevni glasbeniki. 
Petkova m anifestacija je bila 
obenem  priložnost za predajo 
nam enu  novega krožišča sredi 
vasi, ki bo nedvom no razbreme

nilo prom etni režim, obenem  pa 
bo po besedah predsednika 
vzhodnokraškega rajonskega 
sveta Marka Milkoviča ter občin
skih odbornikov Edija Krausa in  
Andree Dapretta z ličnim  in 
kraškemu okolju prim ern im  
videzom  uredilo  tud i estetično

plat glavne osi Narodna ulica -  
Dunajska cesta.
Zgodovina tega krožišča se za
čenja pred m nogim i leti, tam  
proti koncu devetdesetih let v ča
su Illyjeve uprave, ko ga je inž. 
Fiorella Honsell začrtala v svo
jem  prom etnem  načrtu. Zatem 
je šlo za desetletje v pozabo. Ra
jonski svet je zamisel spet povle
kel na dan leta 2006. M inila so 
tri leta, da je bilo postavljeno za
časno krožišče, in  nadaljnja tri le

ta, preden so se dela končno za
čela v juniju 2012. "Kot za večino 
javnih del je bilo m ed postop
kom res veliko težav. Nazadnje so 
konec del zavirali in  zavlekli še 
nepredvidene težave, zima z 
obilnim i snežnim i padavinam i 
ter še zloglasen pakt stabilnosti. 
Nazadnje pa je vse prav, kar se 
srečno konča", je dejal Marko 
Milkovič.
Celoten poseg za prenovo p ro
m etnega področja je poleg iz
gradnje krožišča obsegal še pren
ovo javne razsvetljave, spremem
bo električnega omrežja in  pola

ganje grezničnih cevi. Za te tran- 
še del je bilo zadolženo podjetje 
Acegas a. p. s, občina pa je prispe
vala svoj delež za prenovo p lo
čnikov in  cestišč ter zelenic na 
širšem obm očju do Bazoviške 
ulice. Sočasno je podjetje FJK Ce
ste prenovilo tlak pred krožiščem 
in po njem  in tako je bila izvede
na skoraj popolna prenova ce
lotne osi. Novi drogovi javne 
razsvetljave, približno trideset jih 
je, so enostavni, všečni in  imajo

svetila z nizkim  svetlobnim  
onesnaženjem. Kamniti elem en
ti, uporabljeni za krožišče, so iz 
kraškega kam na in  tudi za osred
njo gredico je bila, po raznih 
predlogih, izbrana elegantna po
stavitev. Razjedene kraške kam ne 
je podaril Jus Gropada. Preuredili 
so tudi električno omrežje tako, 
da so vse zračne električne vode 
vkopali. Milkovič se je obenem  
zahvalil prodajalni Conad, ki je 
dala na razpolago prostor v nek
danji vojašnici finančne straže, 
da bi v njem  zgradili novo elek
trično kabino: ta bo nadom esti

la dosedanjo kabino, 
ki je dom ačine še ka
ko bodla v oko. Na 
njeno mesto pa bodo 
postavlili stel iz leta 
1780 v čast guverner
ju Karlu Von Zinzen- 
dorfu, ki je bila leta 
2009 odstranjena, da 
bi lahko postavili za
časno krožišče. 
Opencem  je nato od
bornik za gospodars
ki razvoj Edi Kraus v 
dvojezičnem posegu 
postregel s spodbud
no  novico, in  sicer, 

da bodo v enem  letu ponovno 
usposobili tramvajsko povezavo 
z mestom . To bo v turističnem  
vidiku nedvom no koristilo bod
isi Opčinam bodisi Trstu. Pred re
zom traku z italijansko in  sloven
sko trobojnico je domači župnik 
g. Franc Pohajač blagoslovil 
krožišče: m ed molitvijo je izrazil 
prepričanje, da taki objekti in  
ceste nasploh sim bolizirajo 
človekovo romanje k Bogu.
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rabo, poleg latinščine in  grščine. 
Letos se ob godu teh  svetih bra
tov v m esecu juliju, ob 1150. 
obletnici njunega prihoda, vrsti 
veliko slavje tako v Češki repub
liki kot pri nas. O znanjala sta 
božjo besedo in  sta zavetnika 
Evrope ter apostola Slovanov. 
Pred 155 leti je blaženi škof An
ton  M artin  Slomšek ustanovil 
m olitveno  bratovščino za edi
nost kristjanov, to je Apostolst- 
vo sv. bratov Cirila in  Metoda. 
Od leta 1966 nas na vsakoletni 
p raznik  spom inja tu d i tržaško 
Apostolstvo, ki vabi vernike v 
M arijino svetišče na Vejni, ob 
o lta r solunskih  bratov, k 
pobožnosti ob prisotnosti novo- 
mašnikov in  jubilantov. Letos je 
sv. m ašo daroval novom ašnik  
Klemen Zalar, ob njem  pa so bili 
še zlatom ašnik Franc Vončina, 
A nton Bedenčič in  M ilan 
Nemac, ki obhajata 40 let 
mašniškega posvečenja, nadškof 
Uran in  ostali duhovniki. Na za-

odreči številnim  stvarem, a 
pričevanje po Kristusu z bran
jem  božje besede in  m olitve 
je kot kisik, ki prihaja v vaša 
pljuča in  vas napaja z življen
jem, ki ste ga darovali v prid 
sodobnem u svetu, katerega so 
večkrat žrtev prav kristjani, 
duhovnik i in  m isijonarji". 
Dejstvo je, da se današnja 
m lad ina n i pripravljena 
odreči h ru p n em u  in 
brezskrbnem u življenju.
Lepo število vernikov, ki so se 
zbrali v M arijinem svetišču, je 
prisluhnilo evangeliju o dobrem  
pastirju, ki je pripravljen dati 
svoje življenje za ovce; nato  je 
sledila pridiga jubilanta, 
zlatom ašnika Vončine. Dejal je, 
da se je naš narod  najbolj 
ohran il prav v času Oglejskega 
patriarhata, saj je bilo več spoš
tovanja do naroda oznanjeval
cev božje besede. Ciril in  M etod 
sta prinesla krščansko oznanilo 
iz Soluna. Ciril je tudi pripravil

G. Tone Bedenčič, g. Franc Vončina, 
g. Klemen Zalar in g. Milan Nemac (foto IG)

zaustavil tudi pri drugem  berilu 
iz pism a Tesaloničanom  in de
jal, da "kar m i oznanjam o, ni iz 
zvijačnosti, ker vam  hočem o 
ukazovati". Pavel je nam reč 
napisal, da je prišel m ed ljudi kot 
mati, ki neguje svoje otroke s 
top lino . Tako tud i sv. Ciril in 
Metod nista iskala svojega dobič
ka, temveč sta hotela ljudem dati 
nekaj dragocenega, kar bi jih os
rečevalo. Ker sta vedela, da ne

tud i g. Marija Gerdola, ki obha
ja 60-letnico m ašniškega 
posvečenja, so se skavti SZSO, 
narodne noše, duhovniki, pevci 
združenih zborov ZCPZ in častil
ci svetih bratov v procesiji 
napotili v spodnji del Marijinega 
svetišča k oltarju sv. bratov Ciri
la in  Metoda, kjer sta sledila m o
litev in  obču teno  čaščenje re
likvij s pesmijo.

Metka Šinigoj
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POGOVOR Občinski svetnik SSk Igor Švab

Kljub paktu stabilnosti je 
občina uravnotežila proračun
V pristojni komisiji, ki ji 

načeljuje občinski svetnik 
SSk Igor Švab, je stekel 

postopek obravnave proračuna za 
letošnje leto in  prihodnje triletje 
2013-2015. "Kljub kriznemu ob
dobju je občini uspelo 
uravnotežiti proračun, ki 
dosega vsoto 563.908 m il
ijonov evrov. Občina bo z 
določenim i rezi in  
povišanjem nekaterih tarif 
kljub vsemu nudila 
občanom  kakovostne us
luge zlasti na področju so
ciale in  šolstva", nam  je 
povedal Švab.

Katere tarife so se 
povišale?

Prilagodili so tarife glede 
vpisnin v šolske vrtce in 
jasli. Poudarjam pa, da so 
se vpisnine povišale glede 
na dohodninsko stopnjo 
povpraševalcev. V pretek
losti so bile dohodninske 
lestvice dokaj toge, po  
novem pa bodo uvrščene 
še 'pravičnejše' vmesne 
stopnje. Poviške zahteva namreč 
pošolska dejavnost, za katero je v 
Trstu veliko povpraševanja, 
nezanemarljivo je tudi dejstvo, da 
imamo pri nas kakovostne vrtce, 
ki so občinski: čakalna lestvica za 
te vzgojne ustanove je res dolga, 
kar ne velja za državne vrtce, kjer 
je baje kakovost standardov šibke
jša.

Veliko polemik je na vse
državni ravni glede vzdržnosti 
in posledičnega spoštovanja t. 
i. pakta stabilnosti. Kaj sploh 
pomeni ob tako togih pred
pisih na proračunski relaciji 
država-krajevne uprave upravl
janje občine?

Dejansko pomeni, da na primer 
določene finančne
razpoložljivosti ni mogoče izko
ristiti za izpeljavo javnih del. 
Občine nenehno prosijo državo, 
da bi iz norm pakta stabilnosti 
izločili vsaj postavke, ki 
onemogočajo koristenje sredstev 
za vzdrževanje šolskih poslopij in 
izpeljavo nujnih posegov. 
Prepričan sem, da se javne uprave 
morajo držati parametrov, ki 
uravnovešajo bilance: veliko je bi
lo spornih primerov, ko so 
nekatere občine prilagajale svoje 
proračune paktu stabilnosti oz. ga 
tolmačile po svoje. Zgodilo se je 
zato, da je država v pakt vključila

V prvih dneh  julija so m la
di iz župnije Repentabor 
in še nekateri, ki so se jim 

pridružili, preživeli teden  dni 
pravih počitnic, in  to z duhovno 
vsebino. Takšna oblika preživl
janja prostega časa je poznana 
pod im enom  "or
atorij". Z m ladini 
je delil dneve 
voditelj Damijan 
Košuta, kateremu 
je pom agal Aljoša 
Berdon.
V Marij anišču na 
O pčinah so se 
letos zbrali m alo 
starejši, in  sicer 
nižješolci. Te 
m lade ni potreb
no  nu jn o  peljati 
"nekam  v varst
vo". Zato je zanje 
po trebno  d ru 
gačno in  bolj pestro delovanje. 
Pridejo, če želijo.
Dnevi so imeli pester program: 
dan zbranosti, pa tudi m orja in

bodisi postavke, ki zadevajo 
tekoče poslovanje, bodisi poslo
vanje glede izvajanja javnih del. 
Nekdanji skupni režim ni več v 
veljavi. Občina bo na primer na 
podlagi davkov prejela 151 mili

jonov evrov: v tej vsoti je vštet tu
di delež davka IMU, ki bo, v  
primeru, da bo davek ostal tudi 
na prvo stanovanje, znašal 53 
milijonov evrov. 151 milijonom  
evrov je potrebno dodati še 115 
milijonov, ki jih dežela nakazuje 
občini. Skupnih 270 milijonov je 
občini na razpolago zato, da 
plačuje uslužbence (ki jo stanejo 
okrog 100 milijonov evrov) in 
tekoče poslovanje, preostanek pa

je izredno nizek, kar onemogoča 
načrtovanje dolgoročnih javnih 
posegov: to pomeni, da je 
posledično v težavah tudi ves 
gospodarski sektor, ki je pri izpel
javi teh del soudeležen.

visokih hribov. Ob osebnosti sv. 
Frančiška je vsakdo odkrival, 
kako Bog vsakega človeka kliče 
po im enu. Še več, išče ga, in  ko 
se srečata, človek odkriva svoje 
poslanstvo in  smisel svojega 
življenja.

Vsako jutro so se m ladi zbirali v 
kapelici pri molitvi, prav tako so 
tudi sklepali dan. Tudi m olitev 
pri jedi ni bila odveč. Vse je bilo

Tokratno ravnovesje bilance je 
bilo potemtakem pravi čudež?

Na srečo je občinske blagajne 
okrepil izredni prihodek podjetij, 
v katerih je občina delničar. Pod
jetje Hera je imelo dobiček v viši
ni 6 m ilijonov evrov, podjetji 
AMT s. p. a. in AMT Trasporti (to 
je glavni delničar prevoznega 
podjetja Trieste trasporti) pa sta 
poslovanje sklenili s 7,3 milijona 
plusa.

Prve dni julija je bil odobren 
nov prometni načrt tržaške 
občine, ki bo korenito spreme
nil prevozni režim v mestnem  
središču. O načrtu, ki so ga 
pripravili uradi tržaške občine, 
je govor že več let, z njim se je 
ukvarjal tudi odbor župana 
Dipiazze.

Odbor tržaškega župana Dipiazze 
si je že od samega začetka prizade
val za novo prometno ureditev 
mesta. Pristojni so poverili pripra
vo novega prometnega načrta 
izvedenki Honsell, sestri 
videmskega župana Furia Honsel- 
la. T. i. načrt Honsell pa je ostal v 
predalih celih deset let najbrž za
to, ker odbor se glede njegovih 
podrobnosti ni zedinil. Izdelava 
načrta je sicer tržaške davkoplače
valce stala več kot sto tisoč evrov. 
Dodati gre, daje tudi urbanistična 
varianta 118 propadla zaradi 
zdrah v tedanji večini. Na teh 
temeljih je nova uprava Roberta 
Cosolinija začela svojo urbanis
tično politiko in v tem vidiku so 
bile nove smernice prostorskega

načrta že osvojene, v  razpravo pa 
naj bi šel novembra. Dejansko je 
sedanja uprava v dveh letih ta 
prvi korak že uredila, pripravili in 
uredili pa smo tudi nov prometni 
načrt. V veljavo bo stopil postopo-

vključeno v prijeten ritem  dne
va. Tako so lahko m ladi začutili, 
da m olitev ni breme, am pak da 
jih povezuje in  bogati.
M orje je za vsakega m ladega 
človeka poseben čar in  veselje. 
Kljub delno  m rzli vodi, zaradi 
burje, so veselo skakali v vodo in 
se v njej igrali z žogo. V posebno 
veselje pa jim  je bilo igranje n o 
gom eta na pom iljeni vodi.
V sredo so odšli z dvem a kom bi

jem a v objem  Karavank. Kot 
vodnik in  voznik je rad priskočil 
na pom oč g. Ivo Miklavc. V ob
jem u Begunj ščice, Vrtače in  Sto-

ma, saj zahteva širšo smerokazno 
in določeno infrastrukturno 
preureditev: nov režim naj bi 
dokončno obveljal konec 2014. 

Kaj natančneje predvideva nov  
prometni načrt?

Ulica Carducci bo postala dvos
merna, se pravi, da bo ožji pas, ki 
je danes namenjen izključno av- 
tobustom proti Stari mitnici, 
odpravljen. Ul. Carducci bo posta
la osrednja pot v mesto in iz mes
ta, kamor bodo vpadnice speljane 
bolj direktno. Strogo mestno je
dro bo prometu zaprto: ulice 
Mazzini in Imbriani ter XXX. Ok
tobra bodo postale peš cone. Ko- 
rzo Italija bo postal sprehajališče, 
lena sredi bodo namestili ožji pas 
za avtobusni prevoz, kateremu je 
dodeljen še Korzo Saba. Uvedli 
bodo kolesarsko stezo ob 
nabrežju in parkirnine, ki bodo za 
prebivalce območja na razpolago 
po ugodnejših cenah.

Ta načrt nedvomno ovrednoti 
strogo mestno središče. Ali bo 
to zato, da se s povečanjem  
prometa na ul. Carducci 
razvrednoti zlasti območje, ki 
je v  neposredni bližini mestne
ga osrčja, denimo predel med 
Drevoredom XX. Septembra in 
ul. Coroneo?

Verjamem, da ne bo, saj bo ul. 
Battisti, kljub temu da bo ostala 
prometna, vseeno imela prefer
enčni pas za avtobuse in servisna 
vozila. Ul. Ginnastica bo prevoz
na v obratni smeri, kot je danes. 
Parkirišča proti plačilu bodo 
mogoča bodisi na ul. Battisti bo
disi na ul. Carducci. Dejansko se 
Trst s tem načrtom postavlja ob 
bok ostalim mestom, v katerih se 
prom et pretaka zlasti po t. i. 
obročastem tiru.

Ali se tokratni načrt razlikuje 
od nekdanjega Hon- 
sellovega?
Čeprav je prvotni načrt 
star že deset let, je bil v 
marsičem dober: prav 
zato so nekateri vidiki 
tedanjega načrta pris
otni tudi v sedanjem. 
Dodati gre, da bodo 
ravno na zahtevo 
kraških rajonskih sve
tov uvedli parkirišče 
proti plačilu in da bo 
tako mogoča rotacija 
vozil: veliko ljudi je 
namreč puščalo po 
cele dneve avto v 
okoliških vaseh in se z 

javnimi prevoznimi sredstvi pel
jalo v  mesto. Po eni strani je to 
razumljivo, po drugi pa je bilo 
krajevno prebivalstvo prikrajšano 
za 'svoj'parkirni prostor.

la so se z Ljubelja povzpeli n a 
jprej na Zelenico in  nato še do 
izvira Završnice. Na začetku 
skupine je bil g. Ivo Miklavc, 
izkušeni planinec, vsi ostali pa 
lepo za njim . Cvetoči travniki in  
lepo vrem e so nud ili vsem 
enkratno  gorsko doživetje. Pri
jetno  posedanje ob koči je 
prek in ilo  oddaljeno grm enje. 
H itro so pojedli še to, kar so 
im eli v nahrb tn ik ih , in  odšli v 

dolino. Proti koncu 
jih  je ujelo nekaj 
dežn ih  kapljic. 
N evihta jih  je le 
oplazila. Ker so se 
vozili v kombijih, so 
naredili še nekaj 
kilom etrov več in  se 
ustavili na Brezjah. 
Pred m ilostno 
podobo Marije Po
magaj so nekaj časa 
postali v tišini. Obo
gateni z zahvalno in 
večerno m olitvijo 
so nato  nadaljevali 
pot proti dom u. 

Teden dni je h itro  m inil. Vsi bi 
ga želeli podaljšati. M orda se bo 
ta želja izpolnila pred koncem  
počitnic.

Obvestila
Župnija Zgonik vabi na ogled 
d ia p o z itiv o v  s p otovan ja  v 
Gruzijo v torek, 23 . t. m., ob 19. 
uri v župnišče.
N a r o d n a  in  š tu d ijsk a  
knjižnica obvešča, da bo do 
31. avgusta odprta od 8. do 16. 
ure. Zaradi dopusta pa bo za
prta od 29 . julija do 9. avgusta. 
Jesen sk o  rom an je z N o v im  
g la s o m  v  S v e to  d e ž e lo  in  
Palestino - ko je huda vročina 
že mimo in je puščava čudovita. 
Romanje bo od 22 . do 30. sep
tem bra 2 0 1 3  pod vodstvom

Klub prijateljstva, ki 
deluje v Slovenski 
Vincencijevi konferenci 
v Trstu, je konec junija 

organiziral za svoje člane, 
sodelavce in  prijatelje izlet v 
Celje, s posebnim  poudarkom  
na zgodovino Celjskih grofov 
in njihovega gradu na gričku 
nad mestom.
Organizacija teh izletov je 
vedno povezana z določenim  
tveganjem, in to predvsem

zaradi vremena, ki posebno 
letos ni kaj spodbudno za 
izlete. Lahko pa trdimo, da 
nam  je bilo vreme naklonjeno, 
ko nas je v sredo, 26. junija 
2013, spremljal lep, sončen dan 
in smo se z udobnim  
avtobusom  odpeljali do Celja; 
najprej na ogled starega gradu 
Celjskih grofov. Tu nas je 
pričakala prijazna vodička in 
razložila vlogo gradu, ker je 
danes precej obnovljen, in nam  
na kratko spregovorila o 
zgodovini in pom enu družine 
Celjskih grofov, ki predstavlja 
najbolj znano in 
naipom em bnejšo plemiško in 
vladarsko rodbino, ki je imela 
svojo m atično posest na 
obm očju današnje Slovenije. 
Zgodovina Celjskih grofov 
nam reč je pom em ben del 
zgodovine našega naroda. 
Družina je bila prvič om enjena 
okoli leta 1125, im enovana po 
Savinjski dolini, kjer je 
stanovala na gradu Žovnek ter 
bila lastnica še treh bližnjih 
gradov.
Družina je uživala velik ugled v 
plem iških krogih tistega časa, 
in  to še zlasti pri Habsburžanih; 
razpolagala je z velikim 
bogastvom, saj je imela v lasti 
številne gradove in upravljala 
številne dežele. Leta 1333 je 
pridobila še posest drugih 
izum rlih rodbin in s tem  Celje, 
ki je tako postalo nov rodbinski 
sedež. Veliko porast so Celjski 
grofje dosegli, ko je vodstvo 
rodbine prevzel Herm an II. 
okoli leta 1435, njegova 
aktivnost pa se je tragično 
končala, saj je bil leta 1456 v 
Beogradu žrtev atentata. S 
smrtjo tega kneza je celjska 
rodbina izgubila zadnjega 
moškega člana in celjsko posest 
so prevzeli Habsburžani.
Po kratkem postanku v grajski 
kavarnici nas je avtobus 
popeljal na bližnji Jožefov hrib 
nad Celjem, kjer je obsežen

mag. Renata Podbersiča ml. in 
p. Petra Lavriha. Vpisovanje se  
začne takoj, sicer najkasneje 
do 0 1 .0 8 .2 0 1 3 .  Program in 
vpisovanja na sedežih Novega 
glasa v Gorici in v Trstu. 
P o šten a  g o sp a  nudi oskrbo  
s ta r e jš ih  ljudi v ob lik i 
izm en ja v e . Več inform acij: 
0 0 3 8 5 2 3 8 6 7 4 4 .

Darovi
Župnija Barkovlje prispeva 50  
evrov za Karitas v Ajdovščini (za 
potrebne otroke).

sam ostan sv. Jožefa, ki ga 
upravljajo bratje lazaristi. Tu so 
nas prijazno sprejeli in  nam  
pripravili obilno in okusno 
kosilo. Na kraj spom inja letnica 
1679, ko so se Celjani zatekli 
sem in se zaobljubili, da bodo 
na tem  kraju zgradili cerkev v 
čast sv. Jožefu, če bodo 
obvarovani kuge. Bili so 
uslišani in obljubo izpolnili. Že 
do leta 1681 so zgradili baročno 
cerkev, ki s svojim zavetnikom

vse do danes varuje hrib, mesto 
in  deželo. Zgodovino cerkve in 
njeno notranjost nam  je v lepih 
besedah prikazal m lad pater ter 
nas vodil tudi po ostalem  delu 
hiše, s posebnim  postankom  v 
prenovljeni stavbi, kjer je 
m oderno urejen Dom za 
ostarele in  onem ogle osebe.
V Domu sv. Jožefa imajo še 
druge dejavnosti, in to v prvi 
vrsti duhovno-prosvetno 
dejavnost, orglarsko šolo, 
koncerte in  druge kulturne 
prireditve, penzionsko 
nastanitev, restavracijo in  
podobno.
Cas je nenehno  tekel in  nas 
opozarjal, naj nadaljujem o 
program. Zato smo se zahvalili 
vodstvu Doma in  se odpeljali v 
center Celja, da bi si pobliže 
ogledali nekatere zanimivosti 
mesta, ki stoji ob zavoju reke 
Savinje in teče v ozko dolino 
skozi Posavsko hribovje; 
naslednik davnega rimskega 
naselja Celeia in, kot smo že 
prej om enili, je bilo v srednjem 
veku sedež m ogočnih Celjskih 
grofov.
Najprej nas je pot vodila do 
opatijske cerkve sv. Danijela, 
današnje m estne stolnice. 
Cerkev je iz 12. stoletja z 
rom anskim  jedrom  in gotsko 
kapelo iz 14. stoletja. Tudi staro 
m estno jedro je zelo zanimivo z 
značilnim i portali, vežami, 
stopnišči in  arkadnim i hodniki. 
Tako smo prišli do renesančne 
stavbe iz 16. stoletja, 
im enovane Grofija. V njej so 
m estni muzej in druge 
kulturne ustanove. Med temi 
stavbami pa stoji še nekdanji, 
tako im enovani spodnji grad 
Celjskih grofov. Ob vrnitvi smo 
si ogledali še zunanjost 
M arijine cerkve iz 13. stol.
Po kratkem postanku na 
Trojanah smo se udeleženci 
izleta srečno in  zadovoljno 
vrnili na svoje domove.

AS

IG

V Marij anišču na Opčinah

Počitnice z vsebino

F oto  IG

Klub prijateljstva

Tokrat na izletu v Celju
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Boris Novkovič

V organizaciji Kluba goriških študentov

Inovativno Mesto 
mladih 2013

K lub goriških študentov 
(KGŠ), ki velja za enega iz
med največjih in  zelo ak
tivnih študentskih klubov v Slo

veniji, se lahko pohvali z dvema 
trad icionaln im a prireditvam a, 
po  katerih  je KGS tud i najbolj 
prepoznaven. Poleg Mortadelja- 
de, ki v un iverzite tn ih  m estih  
navdušuje študente spom ladi, 
na dom ačih tleh, v središču No
ve Gorice, vsako leto prirejajo 
večdnevni festival Mesto m la
dih.
Letos so se organizatorji nam e
sto preverjenega term ina v dneh 
pred prvim  m ajem  Mesto m la
dih odločili izpeljati zadnji teden 
šolskega leta, od 17. do 22. junija, 
ko je bila njihova ciljna publika 
po večini že razbrem enjena šol
skih obveznosti. Poleg novega 
term ina pa so v vrstah KGŠ izbra
li tud i nekoliko sprem enjen, a 
inovativen program  na že zna-

inovatorja Emila Benka). 
Glasbena vsebina letošnjega Me
sta m lad ih  je prinesla v Novo 
Gorico glasbena 
im ena, ki na ta ko
nec Slovenije ne 
zahajajo prav pogo
sto. Prvi festivalski 
dan se je končal z 
rap koncertom  
BEAT THE TUNNEL 
in nastopom  sloven
skih mojstrov rim a
ne besede. Med na
stopajočim i so bili 
ZLATKO, VELEBOR 
(Mrigo, Ghet, Mito,
Mkej) in  dom ači 
glasbeniki KING, DJ 
PIPSS ter VALTERAP.
Dogodek je bil v že
lezniškem  predoru  
Kostanjevica, s či
m er je KGŠ krstil to 
koncertno  lokacijo

v soboto s koncertom  hrvaškega 
glasbenika Borisa Novkoviča, ki 
je na Bevkov trg privabil več ti
soč glavo m nožico poslušalcev 
vseh generacij. Kot predskupina 
pa so za "yugo" nostalgijo poskr
beli Drugo Dugme.
Glavni organizator festivala Jan 
Softič je poudaril, da jim je z eki
po, ki od februarja letos deluje 
znotraj novega upravnega odbo
ra KGŠ, sponzorji ter podporo 
M estne občine Nova Gorica

n ih  ter novih lokacijah.
Tudi tokrat sta na festivalu Mesto 
m lad ih  prevladovala šport in 
glasba. Priredili so tu rn ir v n a
m iznem  nogom etu, skate conte- 
st in paintball tu rn ir ter poskrbe
li za rekreacijo na prostem, ko so 
lahko posamezniki poleg različ
n ih  vadb in  plesov poizkusili tu 
di Efighting napravo (novost v 
boriln ih  športih  novogoriškega

Deželni tajnik stranke Slo
venska skupnost dr. Da
mijan Terpin je bil 28. 

junija 2013 slavnostni govornik 
na proslavi ob Dnevu državnosti 
Republike Slovenije v Rožni Do
lini. Zaradi odmevne vsebine 
objavljamo njegov govor v  celoti: 
Spoštovani veterani vojne za Slo
venijo, spoštovani predstavniki 
Slovenske vojske in Policije, dr
žavnih in lokalnih oblasti, spoš
tovani vsi udeleženci, dragi 
rojaki!
Vesel in počaščen sem, da Vam 
na tej pomembni slovesnosti lah
ko prinesem pozdrav Slovencev, 
ki živimo v  sosednji državi, še po
sebej članov in aktivistov stranke 
Slovenska skupnost, zbirne stran
ke Slovencev v Italiji.
Tudi mi, tako imenovani zamej
ski Slovenci, smo bili zraven, ko 
se je v Sloveniji dogajal proces de
mokratizacije in osamosvajanja, 
ali bolje rečeno, bili smo del tega 
procesa.
Drznil bi si reči, da so se pri 
stranki Slovenska skupnost ob 
koncu 80. in v začetku devetdese
tih let prejšnjega stoletja učili de
lovanja večstrankarske demokra
cije številni najpomembnejši po
litiki prihodnje samostojne drža

in  požel veliko odobravanja tako 
s strani obiskovalcev kot oko
liških stanovalcev.
Drugi glasbeni večer se je v petek 
odvijal v Tokio baru. Na plesni 
zabavi TOUCH THE GROOVE so 
nastopili dom ači DJ-i Aleksij, 
Cyan in  Pattreek ter poskrbeli za 
plesno popestritev festivala. 
V rhunec in  hkrati konec pa je 
tokratno Mesto m ladih doživelo

ve Slovenije, še zlasti iz poli tičnih 
gibanj in novih političnih strank, 
ko so se takrat komaj rojevale in 
nato zmagale na prvih demokra
tičnih volitvah: sami smo nam 
reč imeli dolgoletne izkušnje z 
večstrankarsko demokracijo, ki 
jih v Sloveniji do takrat žal ni bi
lo.
Predvsem pa sem ponosen, da 
smo bili zraven med celotnim po
stopkom osamosvajanja naše ma
tične države Slovenije. Morda se v 
zamejstvu nismo vsi enako hitro 
navdušili nad idejo o smostojni 
Sloveniji in še zlasti tisti del 
manjšine, ki je imel največ koristi 
v  časih Jugoslavije in enopartij
skega sistema - je sprevidel, da je 
prav, da Slovenija postane samo
stojna in suverena država šele tak
rat, ko so se tudi nekateri od nek
danjih nosilcev prejšnjega režima 
v Sloveniji dokončno tudi sami 
odločili v tem smislu. 
Demokratično orientirani Slo
venci v Italiji smo se za samostoj
no in demokratično državo od
ločili že od vsega začetka. Ni res, 
kot je ob nedavni obletnici proce
sa zoper četverico nekdo zapisal v 
našem zamejskem dnevniku, da 
se nobena od zamejskih organi
zacij ni aktivno vključila v takrat

uspelo znova obuditi pravi slo
ves Kluba goriških študentov, ki 
ga je najbolj dejavna mladinska 
organizacija v Novi Gorici v 
zadnjih letih delno izgubila zara
di različnih razprtij znotraj vod
stva kluba. "Mesto m ladih 2013 
je bilo dokaz, da je KGŠ znova 
tam, kjer je vedno bil in kam or 
spada -  m ed mlade", je povedal 
po koncu festivala.

na protestna gibanja. Sam sem v 
tistem času vodil mladinsko sek
cijo naše stranke, ki je kljub dru
gačnim opozorilom zbrala med  
Slovenci v Italiji kar 1000podpor
nih podpisov za Janšo in ostale 
obtožence na vojaškem procesu

in jih na tiskovni konferenci slo
vesno izročila takratnemu pred
sedniku Odbora za varstvo člo
vekovih pravic Igorju Bavčarju, ki 
me je - naivnega, kot sem še bil 
takrat -  tudi podučil, zakaj je ti
skovni konferenci prisostvoval, 
čeprav nepovabljen, takratni ge

neralni konzul SFRJ v Trstu.
Ne bom pa nadaljeval naštevanja 
vseh aktivnosti, s katerimi smo se 
Slovenci v Italiji kot posamezniki 
ali v naših organizacijah vključili
v  proces osamosvajanja, Na vse, 
kar smo za našo matično državo

naredili, pa če je bilo to malo ali 
veliko, smo iskreno, iskreno po
nosni.
Današnja proslava je tudi spomin 
na pomemben dogodek, ko je bil 
z  drzno vojaško akcijo osvobojen 
mejni prehod v Rožni Dolini: 
sam se ga še sedaj živo spomi

njam, saj se je v tistih večernih u- 
rah vse dogoriškega Travnika sli
šalo pokanje granat v napadenih 
tankih. Seveda nekoliko v strahu 
sem pridrvel sem, do parkirišča 
na italijanski strani, in prvič v 
življenju v živo videl in ugotovil,

kaj je pravzaprav vojna. Lahko 
smo srečni, da je trajala le deset 
dni, in hvaležno se klanjamo spo
m inu na tiste, ki so v njej za sa
mostojnost in neodvisnost naše 
države darovali celo svoja živ
ljenja.
Demokratična in samostojna Slo

venija je že zaradi svojega nastan
ka pomenila velik napredek tudi 
za vse nas, ki živimo izven njenih 
meja: Italijani so na nas od takrat 
začeli gledati čisto drugače, z  veli
ko večjim spoštovanjem, skratka, 
postali smo v zavesti italijanske 
večine enakopravni in spoštova
ni kot Slovenci.
Naši sodržavljani italijanskega je
zika pa nas danes, po dvajsetih le
tih, vedno bolj začudeni sprašuje
jo, kaj se v Sloveniji pravzaprav 
dogaja. Kako je mogoče, da je ne
koč tako smelo napredujoče go
spodarstvo sedaj zabredlo v tako 
hudo krizo? Kako je mogoče, da 
država, ki so jo videli kot prvo na 
lestvicah ekonomskih kazalcev 
med vsemi novimi državami, ki 
so leta 2004 vstopile v EU, se da
nes nahaja skorajda "na repu" 
Evrope?
Za Slovenijo in Slovence je torej 
danes ključno vprašanje, kako 
priti iz tega stanja. Strinjam se z  
besedami predsednika Republike, 
ki je na proslavi ob dnevu držav
nosti dejal, da si moramo sami re
šiti težave, ki smo jih tudi sami 
povzročili. Potrebno je zaupanje 
ljudi vodločevalce političnih, go
spodarskih, pravosodnih in dru
gih institucij, ki pa ga je, glede na 
zadnja dogajanaja v državi, zelo 
malo.
In vendarle smo Slovenci v naj
hujših trenutkih znali “stopiti 
skupaj". To smo naredili pred 
dvaindvajsetimi leti in verjamem, 
da smo tega zmožni tudi danes. 
Verjamem, da Slovenija zmore!

Nedavna slovesnost v Rožni Dolini

"Se je Slovenija zmožna 
združiti moči!"

F oto  DP

Sveta Gora pri Gorici
Nova cerkev je bila dograjena že leta 1544. Ime
la je tri ladje in  štiri oltarje. Slovesno jo je 12. ok
tobra istega leta posvetil generalni vikar oglej
skega patriarha Egidij Falcetta. Pozneje so sredi 
cerkve postavili oltar Marijinega brezmadežnega 
spočetja ter vanj vzidali že om enjeno kam nito 
ploščo z besedam i angelskega pozdrava Devici 
Mariji.
Naslednje leto je 
beneški patriarh  
M arino G rim ani 
cerkvi daroval Ma
rijino podobo, ki 
jo še danes vidim o 
na glavnem  ol
tarju. Slika je delo 
beneškega slikarja 
Jakoba Palme Sta
rejšega. Poleg Ma
rije, ki v naročju 
drži Jezuščka, stoji 
na levi sv. Janez 
Krstnik. S prstom  
kaže na Božje De
te, na traku, ovi
tem  okrog palice, 
pa berem o napis: Glejte, Jagnje Božje. Na desni 
je starozavezni prerok Izaija. Njegov pogled je 
usm erjen v Jezuščka, v roki pa drži knjigo s pre
rokbam i o Zveličarjevem prihodu.
Ko so na oltar postavili sliko Matere Božje, so pr
votni leseni kip odstranili.
Romarji so na Sveto Goro prihajali v vedno 
večjih množicah, in sicer ne samo z Goriškega, 
am pak tudi s Krasa, iz 
Istre, Hrvaške, Furlanije,
Kranjske, Štajerske in  tu 
di Koroške.
Romarsko svetišče na 
Sveti Gori je najprej spa
dalo pod solkansko faro 
kot njena podružnica in 
zato so svetišče oskrbo
vali solkanski duhov
niki, ki so to  službo 
opravljali prib ližno  20 
let. Zaradi vedno večjega 
števila rom arjev pa je to 
postajalo vedno težje.
Prav v tistem  času pa so 
frančiškani iz Bosne, kot 
m nogi tamkajšnji prebi
valci, m orali bežati pred 
Turki. Avstrijski nadvoj
voda Karel jim  je tedaj zaupal oskrbo Marijinega 
svetišča na Sveti Gori, kam or so redovniki do
speli 11. septem bra 1565.
Svetogorsko svetišče so frančiškani oskrbovali 
več kot 200 let, in  sicer do leta 1785, ko je cesar 
Jožef II. sam ostan in  cerkev zaprl.
Ti prvi redovniki, bilo jih je 26, so najprej biva

li v Solkanu, kmalu pa so poleg cerkve postavili 
samostan, ki so ga v poznejših letih večkrat po
večali. Leta 1728 so cerkev in  sam ostan poveza
li s hodnikom . V tem  letu je cerkev dobila tudi 
nove orgle, ki so jih pri bogoslužju uporabljali do 
prve svetovne vojne.
Frančiškani so za svetišče na Sveti Gori skrbeli z 
vso ljubeznijo. Ljudstvo je prihajalo od vsepov
sod in  z navdušenjem  pripovedovalo o čudovi

tih  uslišanjih, ki 
jih je bilo deležno, 
kar je seveda nale
telo na hud  odpor 
protestantov, ki so 
se na vse kriplje 
trudili, da bi se ro
m anja na Sveto 
Goro prepovedala. 
Dr. Rudolf Klinec 
v zvezi s tem  piše v 
svoji knjigi Marija 
v  zgodovini Go
riške, da so kranj
ski stanovi že leta 
1541, torej samo 
dve leti po Mariji
nem  prikazanju, 

izročili v Lienzu cesarju Ferdinandu I. naslednjo 
pritožbo:
"V zadnjem  času se je osnovalo romarsko sve
tišče nad Solkanom v goriški pokneženi grofiji in 
tjakaj zahajajo množice vseh dežel in  jezikov. Tr
dijo, da so tamkaj spregledali slepci in  ozdraveli 
kruljavi. Vse to pa je le malikovanje in  zavajanje 
naivnežev. Bilo je že prepovedano, naj nihče tja

ne rom a in  išče čudežev. A zaman! Torej naj se 
zaradi božje časti slična rom anja prepovedo..." 
Kljub zaprekam, ki so jih postavljali protestanti, 
in  kljub lažem, ki so jih širili, so na Sveto Goro 
ljudje še kar naprej v velikih m nožicah romali in 
pri Materi Božji iskali pom oči in  utehe.

/dalje
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S slovenskega političnega obzorja

Vrnitev Zorana Jankoviča v državno 
politiko bi povzročila razpad vlade

Kratke
Štanjel /  Fotografska razstava Urbana Goloba
V petek, 19. julija 2013, bo ob 19. uri v Stolpu na vratih v Štanjelu 
odprtje fotografske razstave Urbana Goloba z naslovom Sozvočja. 
Umetnik bo postavil na ogled barvne fotografije iz gorskega sveta 
in črno bele fotografije iz koncertnega sveta. Avtorja in njegova 
dela bo predstavila dr. Špela Lozej; dogodek bosta oplemenitila 
pevec Metod Banko in kitarist Teo Collori s pesmimi z njune nove 
zgoščenke Pesem o morju.

V Sloveniji se je lani rodilo skoraj 22.000 otrok
V Sloveniji s e je  lani rodilo 21 .938  otrok ali devet manj kot leta 
2011. Naravni prirast je bil lani že sedmo leto zapored pozitiven: 
rodilo se je  2681  prebivalcev več, kot jih je umrlo. Naravni prirast 
na 1000 prebivalcev je znašal 1,3. Vrednost tega podatka pa se  
je lani drugo leto zapored znižala: leta 2011 za 0,2, lani pa za 0,3. 
Po podatkih Statističnega urada RS se  nihanja v smeri odlaganja 
materinstva, poznejših porok in manjših družin nadaljujejo. 
Otroke ima manj najstnic in žensk v zgodnjih 20 letih, narašča pa 
delež žensk, ki postanejo matere v svojih 30  letih. Od vseh žensk,

ki so rodile lani, jih je bilo 54 odstotkov starih 30  ali več let, pred 
tremi desetletji, leta 1982, pa 17 odstotkov.
V zadnjem času so ženske v Sloveniji, ko rodijo, v povprečju pet 
let starejše od žensk, ki so rojevale v začetku 80. let. Povprečna 
starost žensk, ki so rodile lani, je bila 30,5 leta, povprečna starost 
tistih, ki so lani rodile prvič, pa 28,9 leta. Odlaganje materinstva 
se  še  ni ustavilo.
Lani smo znova zabeležili nove najvišje povprečne starosti mater 
ob rojstvu otrok po drugi svetovni vojni. Tudi lani so več kot 
polovico vseh otrok - tokrat že šesto leto zapored - rodile matere, 
ki niso bile poročene. Med materami prvorojencev, rojenih lani, 
pa je bilo neporočenih 65 odstotkov.
Podatki statističnega urada o umrljivosti pa kažejo, da je v 
Sloveniji lani umrlo 19.257 prebivalcev. V primerjavi z letom 2011  
je bilo število umrlih oseb lani višje za 558  ali za tri odstotke. 
Navadno umre največ prebivalcev v zimskih, najmanj pa v 
poletnih mesecih. Lani jih je največ umrlo marca, najmanj pa 
septembra.
Stopnja umrljivosti dojenčkovje lani prvič padla pod vrednost dva 
in s  tem dosegla najnižjo vrednost doslej, to je 1,6. Ta pove, da 
je med vsemi lani živorojenimi otroki pred prvim letom starosti 
umrl vsak 609. otrok, pred petdesetimi leti pa je pred prvim 
rojstnim dnem umrl vsak 33. otrok.
Slovenija se  med državami članicami EU uvršča med tiste z 
najnižjo umrljivostjo dojenčkov. Leta 2011  so  bile pred Slovenijo 
le Švedska, Finska, Estonija in Češka. Glede na znižanje vrednosti 
tega kazalnika v letu 2012  pa lahko pričakujemo, da se  bo 
Slovenija uvrstila v sam vrh med državami članicami EU z najnižjo 
umrljivostjo dojenčkov.

Napovedujejo, da bo tudi 
letos v obdobju, ki se za
čne ob koncu junija in 
se bo končalo nekako ob koncu 

avgusta, na Hrvaškem preživelo 
svoj dopust ozirom a počitnice 
okoli m ilijon 
Slovencev. To je 
pravzaprav 
polovica vsega 
našega prebivalst
va in  om enjeni 
podatek bi lahko 
dal misliti, da fi
nančna in  vses
plošna kriza v 
Sloveniji nista ve
liki, če om ogoča
ta velika potovan- 
ja in  m nožične 
počitnice, den i
m o v Hrvaški 
Istri, pa vzdolž 
več kot tisoč kilo
metrov dolge dal
m atinske obale.
Pa vendar je treba 
upoštevati, da bo
do Slovenci, ki so 
oz. bodo počit
nikovali kjerkoli, 
letos občutno skrajšali svoj odd
ih in  tudi trošijo občutno manj 
denarja, kot so ga v prejšnjih 
prim ernejših časih.
V naši družbi, državi in  politiki 
pa se tudi v tem  počitniškem ča
su dogajajo ali napovedujejo do
godki, ki utegnejo še poglobiti 
krizo in  povzročiti sprem em be 
pri vodenju izvršilne oblasti. Iz 
analize delovanja strank je 
razvidno, da ves čas poteka bod
isi h rupno  in  javno ali pa tiho  in 
zvijačno soočanje m ed politiko, 
ki išče navdihe in  vzore v pretek
losti, v nekdanji Jugoslaviji, na 
Balkanu, in  politiko t. i. evropske 
zavesti. Nosilca om enjen ih  us
m eritev sta dr. Igor Lukšič, 
predsednik stranke Socialni 
demokrati, ter opozicijski SDS in 
Nova Slovenija, krščanska in 
ljudska stranka. V vladajoči koali

ciji jim je uspelo, da je parlam ent 
prejšnji teden sprejel popravek 
letošnjega proračuna, ki pred
videva kar poldrugo m ilijardo 
evrov primanjkljaja. Primanjkljaj 
zeva tudi v vseh drugih državnih

blagajnah, vendar se, tako kaže, 
koalicija ne vznemirja in  zaskr- 
blja dovolj. Vlada bo primanjklja
je poskušala odpravljati s čedalje 
večjimi davčnimi in  drugačnim i 
obrem enitvam i prebivalstva ter 
vseh javnih dejavnosti in  gospo
darstva. Kakšen bi bil lahko 
odziv naših ljudi, vladajočih, kot 
že zapisano, ne skrbi. Omenja se 
m ožnost, da bi zaradi pom an
jkanja sredstev celo ukinili javno 
zdravstvo, to bi se zgodilo proti 
koncu leta. Vendar vlada tega na
jbrž ne bo dopustila, ker bi sicer 
spodbudila ogorčenje Slovencev 
in  seveda tudi prebivalcev 
drugih narodnosti na ulicah. 
Vlada se na razmere odziva tudi 
z zatrjevanjem, ki ga stalno pon 
avlja, da bo Slovenija vse svoje 
težave lahko premagala sama in 
zato ne potrebuje podpore in  po

moči m ednarodne skupnosti, to 
je t. i. trojke. V ladna koalicija 
hoče skratka na oblasti ostati 
sama, kar ji razm erje glasov v 
državnem zboru tudi omogoča. 
Pred dnevi pa je v koaliciji nastal 

spor o tem, kdo naj 
bi v p rihodnje bil 
predsednik vlade. 
Ali naj prem ierka 
ostane Alenka 
Bratušek, ki je 
deležna podpore 
večine poslancev 
svoje stranke, Pozi
tivne Slovenije, in  
vseh drugih koali
cijskih strank, ali 
pa naj se v državno 
politiko vrne Zo
ran  Jankovič, us
tanovitelj in  zdaj 
začasno "zam rzn
jen" predsednik 
stranke Pozitivna 
Slovenija in  tudi 
ljubljanski župan. 
Kaže, da se bo 
poskušal znova 
povzpeti na vrh 
državne politike. 

M ožnosti sedanje predsednice 
vlade so dobre, saj se je izkazala 
tudi za političarko, ki ji uspeva 
pridobivati simpatije in  podporo 
za svojo politiko v EU. Obisk in  
pogovore Alenke Bratušek z 
nem ško kanclerko Angelo 
Merkel deli slovenske politike 
razumejo in  tolmačijo kot uspeh 
premierke, saj naj bi jo nemška 
kanclerka podprla v vsem njen
em delovanju in  načrtih. Neka
teri slovenski politiki pa zatrjuje
jo, da je Alenka Bratušek m ed 
obiskom  v Berlinu popustila 
vsem  stališčem in pogledom  
nemške voditeljice in  obljubila, 
da jih bo uresničevala. Od tod tu 
di sporočila o soglasjih obeh 
voditeljic.
V časniku Delo so dne 12. julija 
o Zoranu Jankoviču zapisali, "da 
ga brem eni poročilo komisije za

preprečevanje korupcije, t. i. vs
tajniki zahtevajo njegov um ik iz 
politike, obremenjuje ga sporno 
poslovanje podjetij v lasti njegov
ih sinov, tudi ni bil po zadnjih 
parlam en tarn ih  volitvah 
sposoben sestaviti nove vlade". 
O Alenki Bratušek pa so v om en
jenem  časopisu zapisali, "da n i
ma političnih izkušenj, podpora 
njej v stranki je negotova, zaradi 
krize in  vladnih ukrepov pa se ji 
bo tudi podpora javnosti zm an
jšala. Zanimivo je razmišljanje 
Mojce Matoz, odgovorne ured
nice Delavske enotnosti, glasila 
Zveze svobodnih sindikatov 
Slovenije. O Alenki Bratušek je 
zapisala, "da se obnaša 
hlapčevsko do neoliberalnega 
Bruslja in  tudi ona kot premierka 
ne vodi Slovenije v pravo smer". 
Zdaj torej v Sloveniji pričakujejo 
odločitev Zorana Jankoviča, ali 
bo na skorajšnjem kongresu 
stranke Pozitivna Slovenija zno
va kandidiral za njenega 
predsednika in  se poskušal vrni
ti v državno politiko. Če bi m u 
to uspelo, bi povzročil odstop 
vlade Alenke Bratušek, nastanek 
nove politične krize in 
posledično bi spodbudil prihod 
t. i. evropske trojke v Slovenijo.
V slovenski kroniki dogajanja v 
preteklih  dneh  je, m enim o, 
pom em bna tudi novica o izidu 
stote številke revije Sladkorna 
bolezen, glasila Zveze društev di
abetikov Slovenije. Izšla je v 
nakladi 18.000 izvodov in  objavl
ja veliko prispevkov o sladkorni 
bolezni in  njenem  preprečevan
ju v Sloveniji, kjer naj bi bilo 
sedaj že več kot 130.000 ljudi s 
sladkorno boleznijo. Velika veči
na, približno 90%, jih ima slad
korno bolezen tipa 2, ki je 
starostna oblika sladkorne 
bolezni. V Sloveniji pa je sladko
rni bolezni nam enjena tudi revi
ja Dita, ki jo izdaja Zavod za izo
braževanje o diabetesu.

Marijan Diobež

kakih  100 dn i, nakar m u  je v 
p re te k lem  te d n u  o č itn o  
p rek ipe lo . N esoglasja zno tra j 
s tranke je najp re j izrazil z 
b u rn o  k ritiko  p ro raču n sk eg a  
reba lansa , ki ga je p red  
k ra tk im  ob rav n av ala  v lada

pod  vodstvom  Bratuškove. Na 
d an  je pov lekel "staro  
m a n tro " , da država L jubljani 
še vedno  n i v rn ila  tis tih  sred
stev, ki jih  ji je odvzela  p rva 
Janševa vlada. Izrazil je doka
jšn je razočaran je  n a d  d e 
jstvom , da "k riv ice” n i b ila  
sposobna poprav iti n iti n jem u  
bližja vlada. M alo za tem  se je 
razširila  novica, da naj bi 
Jankovič želel p o n o v n o  vstopi
ti v državno po litiko  skozi os
rednja vrata, ki jih  predstavlja 
p redsedstvo  največje v lad n e  
stranke. D o zaključka redakci
je sicer še n i jasno, kako resne

so te nam ere . Če b i se to  u res
ničilo , je nasledn je  vprašanje 
povezano s specifično težo, ki 
si jo je v zadn jih  m esecih  p ri
dob ila  Bratuškova in  koliko bo  
sp o so b n a  s trn iti  s tran k in e  
vrste okoli sebe.

Jankovičeva vrn itev  za 
Slovenijo zelo nezaželena
Jankovičeva v rn itev  n a  vod il
n o  m esto  v strank i b i b ila  za 
S lovenijo  p rava katastro fa. 
P o m en ila  b i n am re č  konec 
zda jšn je  v la d n e  koalicije. 
Državljanska lista je že m arca 
postavila kot pogoj za vstop v 
v la d n o  koalicijo  Jankov ičev  
o d sto p  z v o d iln eg a  m esta  v 
strank i. In  tu d i v p re jšn jih  
d n e h  sta DL in  tu d i SD že 
napovedali, da b i v tren u tk u , 
ko b i Jankov ič  p o n o v n o  p re 
vzel s tranko  PS, izstop ili iz 
vlade. To seveda p o m en i padec

izvršne oblasti. Lahko si sam o 
m is lim o , kaj bo  n a  to  rekla 
Evropa. S lovenija je že danes 
n a  m e jn em  o bm očju  in  ne bi 
p renesla  n o b e n ih  h u jš ih  p re 
tresov, kaj šele pad ec  v lade. 
Zaradi pogostih  dokapitalizacij 
b a n k  je javn i p rim an jk lja j v 
p rv em  če tr tle tju  p resegel 10 
odsto tkov  (najvišja dovoljena 
v red n o s t pa je 3 odsto tke), v 
tek u  je zelo d e lik a ten  proces 
sanacije b an k  s slabo banko  in  
privatizacije d ržavn ih  podjetij. 
Te ukrepe je zah tevala Evropa, 
n jihovo  izvajanje pa je p o g o 
jeno  ne sam o z v lado  s p o ln i
m i p o o b la stili, am pak  celo 
širše z dokaj e n o tn im  
nas topom  celotnega p o litične
ga spek tra  strank . F in an čn a  
konsolidacija, za katero  je v la
da A lenke Bratušek izbrala p o t 
rezov in  zviševanja davkov, je 
še en a  stroga zahteva Evropske 
kom isije . M aja je S lovenija 
kljub slabem u stanju  javn ih  fi
n a n c  d o b ila  novi dve leti, da 
u red i svoj p ro račun . O b tem  je 
Evropska kom isija poudarila , 
da bo  sproti nadzorovala uvel
javljanje u k repov  za iz h o d  iz 
krize. Padec v lade, ki b i se 
zgod il v p rim e ru , da bi 
Jankov ič  p o n o v n o  po sta l 
p redsedn ik  PS, pa b i s sabo p ri
nesel (v najbo ljšem  p rim eru ) 
tri m esece popo lne  zam rznitve 
slovenske politike. V Bruslju bi 
popen ili. Trojka b i b ila  v tem  
p r im e ru  dejansko neizbežna . 
Človek včasih res n e  ve več, kaj 
naj si m isli.

Andrej Čemic

Ljubljanski župan naj bi ponovno naskakoval predsedstvo stranke

Bo Jankovič pokopal Slovenijo?

Slovenska po litika je v p re
jšnjem  ted n u  doživela n e 
n av a d en  "deja-vu". Vr

n itev  Z orana Jankoviča. D obre 
tr i m esece po  o dstopu  z vrha 
stranke zaradi poročila Komisi
je za preprečevan je  korupcije 
(KPK) se je v slovenskih  m ed i
jih  razširila  novica, da bo  
Jankov ič  v k ra tkem  spet 
naskakoval v rh  stranke Pozitiv
n a  Slovenija. To bo  v zelo n e 
go tovem  vsakdan jiku
slovenske politike in  predvsem  
dom ačega  gospodarstva  nov

za dve veliki težavi: p rva je n o 
tran je  narave in  vezana n a  
stran k o  P ozitivna Slovenija. 
D ruga pa, p o m em b n ejša  in  s 
p o te n c ia ln o  zelo  h u d im i 
po sled icam i, je vezana n a  
ce lo tno  državo.
Jankovič novi-stari predsednik  
PS
Z oran  Jankov ič  je n e u ra d n o  
napovedal, da se bo  sep tem bra 
že spet po tegoval za prvo  
m esto  v stranki. U radno  sicer 
tega še n i k o m e n tira l n iti  n i 
p o trd il te h  svojih nam er. De-

m o čan  sunek, ki b i bil, če b i se 
u resn ič il, lah k o  u so d e n  za 
S lovenijo . P ravzaprav gre p ri 
m o reb itn i Jankovičevi v rn itv i

jstvo pa je, da bo d o  zaradi tega 
znotra j stranke nastale  p rece
jšnje n ap e to sti. Že res, da je 
Jankovič v Pozitivni Sloveniji

ed in i (ne) fo rm aln i gospodar, 
p red  jav n o stjo  p a  danes 
stranko predstavlja p red sed n i
ca A lenka Bratušek. Bratuškova 
je n as led ila  p rav  Jankov iča  v 
tren u tk u , ko ljubljanski župan  
n i b il več "sprejem ljiv" človek 
za v o d en je  v o d iln e  stranke 
slovenske v lade. Ja n u a rja  je 
n am re č  KPK ug o to v ila  fi
n a n č n e  n e p ra v iln o s ti p ri 
š tev iln ih  b a n č n ih  tran sa k c i
jah, povezan ih  z Jankovičem . 
N ep o ja sn je n ih  transakcij naj 
b i b ilo  za 2,5 m ilijo n a  evrov. 

N ajbolj spo rne  so tiste 
transakcije, ki so šle iz 
b lagajne MOL preko ra
z ličn ih  pod je tij do  
družbe KLM, v kateri je 
Jankov ič  več ko t 60- 
o d s to tn i lastn ik . 
Razkritje n e tran sp ar- 
e n tn ih  d en a rn ih  gibanj 
je b ilo  v zp o re d n o  s 
p o d o b n im  očitkom , ki 
ga je KPK naslovila  n a  
tak ra tn eg a  p rem iera  
Janeza  Janšo . Zaradi 
tega je Janševa v lada 
ta k ra t pad la . Da b i PS 
lah k o  "n eo m ad eže- 
vano" oblikovala novo 
koalicijo , je "m o ra l"  z 
v o d iln eg a  m esta  v 

stranki odstop iti tu d i Jankovič 
(čeprav je o h ra n il še bolj 
sp o ren  sto lček  ljub ljanskega 
župana). Jankovič je m iroval le

1

Zoran Jankovič

Dr. Igor Lukšič
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Po izsledkih nemške raziskave

V Evropi zaradi krize 
manj rojstev

Finančna stiska na Goriškem

Prejemniki socialne pomoči 
so predvsem brezposelni

V Evropi se je zaradi krize 
zm anjšalo  število  roj
stev, kaže študija in štitu 

ta  za dem ografske raziskave 
M ax P lanck iz nem škega Ro
stocka. G ospodarska kriza, ki se

brezposelnosti odpovedali n a 
raščaju. To je b ilo  najbolj opaz
n o  pri m lad ih , ki so ali naj bi 
im eli prvega otroka, ugotavlja 
inštitu t.
Eno največjih vprašanj v  dem o-

\
>V J

je začela leta 2008, je zaustavi
la zviševanje stopnje rojstev v 
prak tično  celo tn i Evropi. 
Število rojstev na žensko se je v 
28 evropskih državah zniževalo 
h itre je  tam , kjer se je h itre je  
zviševala stopnja brezposelno
sti. To je najm očneje prizadelo 
južnoevropske države, kot sta 
Španija in  H rvaška, p a  tu d i 
M adžarsko, Irsko in  Latvijo.
Še posebej ljudje, m lajši od  25 
let, so se ob  naraščanju  stopnje

grafskih raziskavah je vpliv  go
spodarsk ih  razm er n a  rep ro 
dukcijo . Študija in š titu ta  je 
dokazala, da v Evropi stopnja 
brezposelnosti vp liva n a  p r i
p rav ljenost ljud i n a  rojstvo 
otrok, poudarja ena od  avtoric 
M ichaela Kreynfeld.
Če se torej stopnja brezposelno
sti zviša za en o  odsto tno  točko, 
se s topn ja  ro d n o sti m ed  že n 
skami, starim i od  20 do 24 let, 
zm anjša za 0,1 odsto tno točko v

Evropi in  za 0,3 odsto tne točke 
v južni Evropi.
Še posebej m o čn o  sprem em bo 
je kriza povzročila v  Španiji. 
Tam je b ila  stopnja rojstev na 
začetku tisočle tja  p ri 1,24 
otroka na žensko in  se je do le
ta  2008 zvišala n a  1,47 otroka. 
V letu  2009 pa se je znižala na 
1,4 o troka n a  žensko, do  leta 
2011 pa je pad la  že n a  1,36 
otroka n a  vsako Španko. 
M edtem  je n a  Češkem , Polj
skem, v Veliki Britaniji in  Italiji 
ekonom ska kriza le zaustavila 
rast stopnje rojstev. V Rusiji in  v 
Litvi kriza n i im ela  p o m e m b 
nejšega vpliva, p o d o b n o  pa 
velja za Nemčijo, Avstrijo in  Švi
co, kjer je bil učinek  le m ajhen . 
Slovenijo so raziskovalci uvrsti
li v skup ino  držav srednje in  
vzhodne Evrope, za katero je b i
la prav tako ugotovljena m oč
na  povezava m ed  naraščanjem  
stopnje brezposelnosti in  pad 
cem  stopnje rodnosti. Iz grafič
n ih  podatkov  je m ogoče raz
brati, da je izb ruh  krize v Slo
veniji zaustavil zviševanje sto
pn je  rodnosti, večjega padca 
rodnosti pa do leta 2011 Slove
nija n i izkusila.
In š titu t je v raziskave za zdaj 
preučil le podatke m ed  letom a 
2001 in  2010 ter del podatkov 
iz leta 2011.

Bodite pozorni!

Naj bo uporaba spleta tudi 
med počitnicami varna

Sp le t je nepogrešljiv  tu d i v 
p o le tn e m  času. Z n jim  
lahko  p o p es trim o

preživljanje po čitn ic  v zavetju 
dom ačega dom a, lahko  pa je 
tu d i nepogrešljiv  sopo tn ik  pri 
o rganiziran ju  p očitn ic  v tujin i. 
P rogram  V arni n a  in te rn e tu  
svetuje, kako varn o  upo rab lja
ti splet v času počitn ic .
V vodiču  so op isane najpogo
stejše "počitniške" goljufije, na 
katere lahko  u p o rabn ik i n a le
tijo, ko n a  sp letu  pregledujejo 
raz lične  p o n u d b e  za 
preživljanje počitn ic .
Ce želite p reko spleta najeti za
seb n i ap a rtm a , ga iščite n a  
uveljav ljen ih  p o sred n išk ih  
po rta lih , kjer so razvidne tu d i 
ocene d ru g ih  uporabn ikov . Z 
n a je m o m  prek  n ep o z n a n e  
sp le tne stran i se nam reč  lahko 
zgodi, da boste na je li n e o b 
stoječ ap a rtm a . Izogibajte se 
nakazilu  denarja  n ep o sred n o  
n a  bančn i račun  ponudn ika , še 
posebej pa bodite  pazljivi, če si

stem  od  vas zah teva  p lačila  
ap a rtm aja  preko  sistem a We- 
stern  U nion.
P o d obno  se vam  lahko  zgodi

VARNI NA INTERNETU, 
TUDI NA POČITNICAH

VARNI
NA INTERNETU

tu d i z n ak u p o m  letalske karte 
ali v sto p n ice  za k o n ce rt ter

n a jem o m  av tom o
bila. Š tevilni lažni 
p o n u d n ik i p reko 
fik tiv n ih  sp le tn ih  
s tran i p rodaja jo  
raz lične  storitve, 
zato n a  p o sred 
n išk ih  p o r ta l ih  

preverite, ali dejansko res o b 
stajajo. Znak za p rev id n o st je 
lahko tu d i sp le tn i naslov agen
cije ali p o n u d n ik a  storitev, ki 
uporab lja  brezp lačni e lek tron 
ski predal, kot je npr. gm ail.
Če boste  m ed  p o č itn icam i, 
p redvsem  v tu jin i, brskali po  
javn ih  računaln ik ih , po tem  se 
izogibajte vpisovanju  osebn ih  
podatkov  in  gesel. Bolj p rip o 
ročljivo se je povezati v javno 
brezžično  om režje. Pri tem  je 
p o treb n o  preveriti, da se pove
zujete na pravo om režje hotela, 
kavarne ali d ru g e  točke, kjer 
dostopate do  spleta. Če sta na 
voljo  n eš ifriran o  in  šifrirano  
om režje, je bolje izbrati šifrira
no.
M ed u p o rab n im i nasveti je tu 
di pazljiva u p o rab a  gostovanja 
(roam inga) v tu jin i. Pri p ren o 
su p o datkov  lahko  n as tan e jo  
visoki stroški, zato je v  tu jin i 
p am e tn o  izk lop iti gostovanje 
in  podatkovno  povezavo vk lo
p iti le po  potrebi.
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V Centru za socialno delo 
Nova Gorica opažajo, da 
dlje časa prejemajo denar

no socialno pom oč predvsem ti
sti, ki intenzivno iščejo delo. V 
začetku julija je bilo m ed prejem
niki 914 oseb ali družin na Go
riškem, ajdovski center za social
no delo pa je letos izplačal skupaj 
1701 rednih in  342 izrednih de
narnih  socialnih pomoči. 
"Opažamo, da se na Centru za so
cialno delo Ajdovščina oglaša ve-

cialne transferje pokazala šele v 
prihodnjih  mesecih, ko bodo 
upravičeni do redne denarne so
cialne pomoči, saj trenu tno  za- 
prošajo le za izredno pomoč.
Na Goriškem opažajo, da so med 
novimi prejemniki predvsem ti
sti, ki iščejo prvo zaposlitev, ki so 
zaključili izobraževanje in  se 
prijavili na zavodu za zaposlo
vanje ter samske osebe med 35 in 
45 leti, ki so izgubili zaposlitev in 
se jim je na zavodu za zaposlo-

liko več posameznikov in  družin, 
ki so v stiski, kot pa je potem  od
danih  vlog in  izdanih odločb. 
Razlog za to je predvsem v dejst
vu, da je denarna pom oč vračlji
va, še dodatno oviro pa pom eni 
vknjižba na premoženje v prim e
ru redne denarne socialne po
moči", je za STA povedala direkto
rica centra Bogomira Ipavec. 
Delavci Primorja imajo trenutno 
še pravico do nadomestila na za
vodu za zaposlovanje, zato se bo 
realnejša slika revščine skozi so-

vanje prekinilo nadom estilo. V 
prvi polovici leta je bilo novih 
upravičencev do rednih denarnih 
socialnih pomoči okrog deset od
stotkov.
"Med tistimi, ki se zaradi vračila 
in  zaznambe premoženja ne od
ločijo za denarno socialno po
moč, pa je veliko takih, ki zapro
sijo za pravico do obveznega in 
dodatnega zdravstvenega zavaro
vanja", so za STA povedali v novo
goriškem centru za socialno de
lo.

Strokovna sodelavka obm očne 
službe Zavoda za zaposlovanje RS 
Nova Gorica Kladis Kravos je za 
STA povedala, da se rast brezpo
selnosti od marca letos umirja. 
"Na obm očni službi Nova Gorica 
smo v juniju zabeležili 304 prija
ve v evidenco brezposelnih. Sku
pno se je v prvih šestih mesecih 
prijavilo 2361 brezposelnih oseb, 
kar je 19,8 odstotka več kot v 
enakem obdobju leta 2012. Naj
več prijav je bilo iz razlogov izteka 
pogodbe za določen čas (51,3 od
stotka) in  iz razlogov stečaja oz. 
presežnih delavcev (24,7 od
stotka) ", je povedala Kravosova. 
V prvem polletju se je na Uradu 
za delo Ajdovščina v evidenco 
brezposelnih prijavilo 538 oseb, 
kar je 15,2 odstotka več kot v 
enakem obdobju lani. Na Uradu 
za delo Nova Gorica je bilo v tem  
obdobju število prijav višje za 
20,3 odstotka.
Ob koncu junija 2013 je bilo na 
O bm očni službi Nova Gorica 
prijavljenih 5696 brezposelnih 
oseb. Število brezposelnih je v 
primerjavi z junijem lani višje za 
17 odstotkov, v primerjavi z de
cembrom 2012 pa je nižje za 1,3 
odstotka.
Letos se je iz evidence brezposel
nosti odjavilo 2430 oseb, od tega 
se jih je 1600 zaposlilo oz. samo
zaposlilo, kar je 206 več kot v 
enakem obdobju leta 2012. Na Aj
dovskem pa se je uspelo zaposliti 
405 osebam, kar je 27 odstotkov 
več kot v enakem obdobju lani. 
Največ povpraševanj po novih de
lavcih je bilo letos v predeloval
n ih  dejavnostih, gradbeništvu, tr
govini, raznovrstnih poslovnih 
ter strokovnih, znanstvenih in 
tehničnih dejavnostih.

Ena najuspešnejših visokošolskih ustanov v Sloveniji

Novogoriška univerza ustvari 70 
odstotkov prihodkov od raziskav

Univerza v Novi Gorici je 
od leta 2007 sodelovala 
v 30 projektih, s katerimi 
je iz različnih evropskih skladov 

pridobila preko devet milijonov 
evrov in  zaposlila 31 novih  vi
soko izobraženih sodelavcev. Po 
besedah rektorja Danila Zavrta
nika pa je lani že 70 odstotkov 
svojih prihodkov pridobila iz raz
ličnih raziskav.
Po teh kazalcih je tako 
Univerza v Novi Gorica 
ena najuspešnejših slo
venskih univerz na po
dročju raziskovanja. O 
tem  so na nedavni 
predstavitvi univerze in  
n jen ih  raziskovalnih 
projektov spregovorili z 
ministrom za gospodar
ski razvoj in  teh n o lo 
gijo Stankom  Stepiš
nikom.
Minister je poudaril ve
lik pom en raziskovalne 
dejavnosti za razvoj 
univerz. Po njegovih 
besedah je prenos tega 
znanja naprej v gospo
darstvo izrednega po 
mena, brez tega pa gospodarstvo 
enostavno ne m ore biti konku
renčno.
V Sloveniji je po m inistrovih be
sedah nakopičenega veliko 
znanja, kar 90 odstotkov vsega 
ne znam o nikjer uporabiti ali pa 
nam  uide v tujino. Zato bi ga 
m orali znati bolje izkoristiti, s 
tem  pa svetu dati višjo dodano 
vrednost naših  izdelkov. "Po
m em bno je, da se usm erjam o v

tista znanja in  raziskave, ki jih 
potrebuje naše gospodarstvo, in 
ta univerza to počne", je še dejal 
Stepišnik.
Za boljšo izkoriščenost različnih 
raziskav bi morale univerze skr
beti za ustanavljanje start up 
podjetij. Vendar je Zavrtanik po
vedal, da to na Goriškem počne 
Primorski tehnološki park, s ka
terim  novogoriška univerza tudi

sodeluje.
Novogoriška univerza se bo v 
prihodnje poleg razvoja sedanjih 
raziskovalnih laboratorijev in 
centrov širila tud i na področje 
biom edicinskih znanosti. "Osre
dotočam o se na tri ključna po 
dročja: to je raziskovanje sodob
n ih  materialov, biom edicine in 
okolja. Ta tri področja bodo ste
ber za raziskovanje na univerzi za 
prihodnje desetletje", je povedal

prorektor za raziskave Univerze 
v Novi Gorici Gvido Bratina.
V zadnjem času so veliko pozor
nost nam enili predvsem projek
tu Sungreen, za katerega so pri
dobili preko štiri m ilijone evrov 
evropskih sredstev. Po besedah 
Bratine je ta projekt pom em ben 
za celotno Slovenijo, saj bodo s 
tem  denarjem  nakupili nekaj 
vrhunske raziskovalne opreme.

Novogoriška univerza se sooča še 
z eno težavo - to je velika razdro
bljenost na več lokacij. Tako ima 
trenutno  dve fakulteti v Gorici, 
eden izm ed podiplom skih štu
dijev se izvaja celo v Benetkah. 
Prostori univerze pa so razsejani 
od Rožne Doline do Ajdovščine 
in  Vipave, kjer bo v prihodnje 
univerza pridobila nove prostore 
za razvoj biom edicinskih znano
sti.
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V najnovejšem naravnem rezervatu Furlanije-Julijske krajine

Otožni objem karnijskih 
gora -  Dolina potoka Alba

Mužca si z m ožem  
vsekakor nisva p o 
drobneje ogledala, kaj
ti bilo je že pozno in  dan sva na

m enila ogledu doline potoka Al
ba, v italijanščini Val Alba. 
Dejansko je to  stranska dolina 
večje in bolj znane Val Aupe nad 
Mužcem, pot je lahko najti, saj 
nas tja vodijo številni kažipoti. 
Vzpon se začne za vasjo Pradis, z 
avtom se kar nekaj časa vozimo 
po sicer asfaltirani in  dobro vz
drževani, a zelo ozki gorski poti. 
Deželni naravni rezervat doline 
potoka Alba je eden izmed naj
novejših tovrstnih parkov in naj
novejši v deželi Furlaniji-Julijski 
krajini, saj je uradno nastal pred 
sedm im i leti, leta 2006. Ob ogle
du parka im a človek vtis, da je le
pota doline prišla na dan ob 
gradnji plinovoda družbe Snam, 
saj se gre tem u zahvaliti, da vodi 
do parka lepo vzdrževana cesta, 
del planinskih poti pa je speljan 
celo po trasi sami. Dejansko naj 
bi naravni rezervat nastal na po
budo krajanov in  deželnega ura
da, ki skrbi za kmetijstvo, narav
no dediščino, gore in  gozdove, 
denar za ureditev parka pa je pri
spevala Evropska zveza. Gre za 
nekaj manj kot 3000 hektarjev 
veliko površino nad Mužcem, ob 
strugah potokov Alba in Simon. 
Sicer je zanimivo, da o parku ne 
vedo veliko niti sami prebivalci

Mužca. Ko smo v središču naselja 
povprašali za pot, nas je mlajša 
gospa začudeno pogledala in  
pojasnila, da je tam  v okolici sa
m o Val Aupa in  da te naše desti- 
nacije ne pozna. Od kod pa m e
n i zamisel za izlet, se boste 
vprašali. Z m ožem  sva sem zašla 
zaradi zanimive in lepo izdelane 
brošure, ki sem jo našla v veži re- 
pentabrske občinske uprave. In 
brošure so seveda vedno in  na
lašč tako napisane, da si človek 
ne more kaj, da ne bi obiskal opi
sanih krajev. O dolini potoka Al
be je b ilo  poleg osnovnih  po 
datkov napisano, da je vedno 
polna obiskovalcev. Na srečo teh 
ni bilo in je bila tišina enkratna, 
res pa je tudi, da so bila vrata za
vetišča Vualt, ki naj bi bilo vedno 
odprto, lepo zaklenjena. Pa tudi 
vode je bilo v strugi tako malo, 
da so nam  o slapovih in vodnih 
igrah ostale le sanje. Kljub tem u 
m oram  priznati, da je dolina le
pa in  izjem no divja, v njej se 
srečujejo m editeranski gozdovi 
in  alpska pobočja, porasla z m a
cesnom  in rušjem , jelka in  
bukev ter skromni in  prilagodlji
vi bor.
M ed pešačenjem  po dolini sva 
na deblih nekaterih dreves opa
zila skrite lovske videokamere, ki 
so bile, kot je pojasnjevala tabla, 
nam enjene opazovanju in preš
tevanju divjadi. Zaradi neokrnje

ne narave nam reč zahajata v ne
p rehodna pobočja doline celo 
medved in  ris iz sosednje Slove
nije, vsaj tako trdijo upravitelji 
parka. Osebno so se m i zdela str
m a skalnata pobočja precej ne
prim erna za medveda, ki je pri 
plezanju bržkone nekoliko n e
rodna zver. Dolina se ponaša z 
visokim številom perna tih  pre
bivalcev, ptičjih vrst, ki tu  gnez
dijo, je nad osemdeset. Na skal
natih  grebenih se srečujeta sokol 
selec in orel, simbol doline pa je 
črna žolna, največja in  obenem  
najbolj ogrožena v številni druži
n i evropskih žoln. Ptica je vranje 
velikosti, vitkega in  žam etno čr
nega telesa z rdečim čopom na 
glavi, zanim ivo pa je, da svoje 
gnezdo izdolbe v še zdravo buko
vo drevo in ga nato pusti nekaj 
let praznega, da se duplina u tr
di. In teligen tna ptica im a naj
manj štiri različne oblike glasov
nega kom uniciranja, s katerim  
izraža teritorialnost, strah ali 
željo po paritvi. Ko dolbe luknje 
v les, je tako glasna, da jo lahko 
slišimo tudi kilom eter daleč. 
Narava je tu  tako divja in  človeku 
nenaklonjena, da si samo najbolj 
izurjeni pohodnik i lahko zaže
lijo plezanja na slikovite vrhove 
ali vzponov do bivakov pod nji
mi, še najtežje pa si je p red
stavljati katerokoli človeško 
dejavnost m ed previsnimi skala-

Ob 30-letnici nagrade

Odslej skupno nagrajevanje 
Našega športnika'/ / 1

O d torka, 9. julija, je tudi 
uradno, da bo letos, ob 
30-letnici nagrade, pri
reditev Naš Športnik, ki iz leta v 

leto vrednoti najboljše posamez
nike in  ekipe iz našega zamejstva 
in  s slovenske Primorske, dožive
la skupno imenovanje športnikov 
z obeh strani meje. V duhu od
pravljenih meja torej nič več loče
n ih  lestvic primorskih in  zamej
skih posameznikov ter ekip. Jaš 
Farneti in  Simon Sivitz Košuta se 
bosta torej odslej lahko merila z 
Vasilijem Žbogarjem za naslov

rančev, med temi pa bosta m ora
la biti s po vsaj enim  im enom  za
stopana tako Primorska kot slo
venski šport v Italiji. Najverjetneje 
bo vseh 18 nom inirancev na pri
reditvi, za katero so potrdili ter
m in med božičem in novim  le
tom, nagrajenih vsaj s simbolnim 
obeležjem. Jubilejna podelitev 
decem bra 2013 bo kot kaže v 
Sežani.
Za najboljše športnike in  postave 
bosta paritetno  glasovali kom i
sija prim orskih časnikarjev, ki se 
združujejo v aktivu Društva

naš ŠDortni^

športnika leta na brezm ejnem  
Primorskem. To so skupaj skleni
li športni novinarji z obeh strani 
meje, predstavniki medijev, ki od 
leta 1983 uresničujejo podelitev 
z naslovom Naš Športnik. To so 
Primorski dnevnik, novinarski in 
programski oddelek deželnega se
deža RAI za Furlanijo Julijsko 
krajino, spletni portal Slosport, 
Radio in  TV Koper. Napredno od
ločitev je vzpodbudilo tudi 
Združenje slovenskih športn ih  
društev v Italiji. Zaobjete katego
rije bodo še naprej posamezniki, 
posameznice in  ekipe. Za vsako 
od treh nagrad bo šest nom ini-

športnih novinarjev Slovenije, in 
novinarjev, ki pokrivajo šport v 
sodelujočih zamejskih medijih. 
Kot rečeno bosta m ed n o m in i
ranci (ne med trojico na zm ago
valnem  odru!) im ela nekakšno 
zajamčeno zastopstvo vsaj enega 
im ena v vseh treh  kategorijah 
tako Prim orska kot Zamejstvo. 
Na prvi pogled bodo nam reč 
naši športniki, Slovenci v Italiji, v 
tem  posebnem  zgodovinskem 
trenutku s težavo prodrli do na
grad. Navsezadnje je bazen šport
nikov m ed Obalo, Krasom, Po
stojnsko, Idrijsko, Posočjem in 
Novogoriško objektivno bistve

mi. A kljub tem u je dolina polna 
žalostnih zgodovinskih spom e
nikov, ki nam  pripovedujejo o 
dolgi in  kruti prvi svetovni vojni. 
Tu so rovi, zavetišča, obram bne 
točke in celo ostanki vojaške bol
nišnice.
No, ker sem že om enila vešče 
pohodnike, naj dodam, da sem 
sama sicer zelo vzdržljiv hodec, 
prepadnih poti in  vrtoglavih raz
gledov pa me je strah in  se jim 
raje izogibam. Zato sva z m ožem 
izbrala turo, p rim erno  tud i za 
družine z otroki. Avto sva pusti
la na parkirišču, kjer se konča 
vozni del ceste in  tabla prepove
duje avtom obilom  nadaljnjo pot 
v dolino. Od tod sva se najprej 
odločila za zelo lepo in  razgled
no stezo, ki prečka strm o po 
bočje z razgledom na strugo po
toka. Vode je bilo malo, lep je bil 
le en sam tolm un, tisti, ki ga naj
dem o na vseh brošurah in  splet
n ih  vodnikih. Po uri ali še manj 
sva že bila sredi lepe ravnine, 
edine v dolini, porasli z ze
lenjem. Kažipot naju je usmerjal 
še deset m inu t naprej do izvira 
potoka Alba. A tu  sva se uštela. 
Ker sva iskala slikovit gorski izvir 
v skali, sva kraj enostavno prezr

la in še dobro uro hodila navkre
ber, nekaj po stezi, nekaj po cesti, 
dokler nisva spoznala, da hodiva 
m im o markacij. Vrnila sva se na
zaj in  spoznala, da je tako opeva
ni izvir le del že široke struge, 
kjer se voda, ki je nekje prej po
niknila, spet vrne na površje. In 
nato čez manj kot kilom eter spet 
ponikne. A vseeno, gorski potoki 
so lepi in  prisluhnila sva žubo
renju Albe ter pila čisto studenč
nico. Nazaj grede sva šla še do 
koče, ki pa je, kot kaže, zaradi po

m anjkanja obiskovalcev nevz- 
drževana in  stalno zaprta. Torej, 
n i nam a preostalo drugega, kot 
da spijeva sok in  pospraviva bor
no malico ter se skoraj lačna od
praviva nazaj v dolino kar po 
glavni poti.
No, dolina Albe je, predvsem za
radi svojega divjega izgleda, 
vsekakor vredna obiska, krožna 
pot do koče je povsem nenapor
na, le na to ne pozabite: ne 
pričakujte preveč!

Suzi Pertot
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no širši. Toda po drugi strani smo 
imeli v teh tridesetih letih med 
zamejci celo vrsto vrhunskih  
športnikov, ki niso bili čisto nič 
slabši kot primorski kolegi. Zakaj 
bi jih ne imeli tudi danes in  ju
tri? Seveda, vsako leto najbrž ne 
bom o im eli športnika Prim or
ske, včasih pa, upajm o, že. Tudi 
zaradi tega je sklep z naše strani 
pogum en. Predvsem pa je dalj
noviden in m enda plemenit. No
vinarji, ki v tem  prostoru poroča
m o o športu, smo že od nekdaj 
kovali to odločitev, o njej smo si 
_________  bili v bistvu edini tu 

di s prim orskim i ko
legi na vsakoletnih 
srečanjih in  p ri
pravljalnih se
stankih. Zamisel je 
zdaj vendarle dozo
rela v preobrat, ki 
poudarja ta brezmej
ni, skupni primorski 
slovenski športni 
prostor. Kocka je 
padla, zdaj je treba 
počakati, kako se bo 
novost obnesla v pr
v ih  skupnih izved
bah. Verjamemo, da 
se bo obnesla dobro. 
Povezovanje m ed 
italijansko in  sloven

sko stranjo bi m oralo biti tako še 
tesnejše, v času, ko lahko v n o 
gom etu italijanska društva na 
vseh nivojih sestavijo ekipe v ce
loti s slovenskimi igralci.
Ob vsem  tem  pa bo Primorski 
dnevnik s podporo Združenja 
slovenskih športn ih  društev v 
Italiji po drugi strani zagotovo 
vztrajal pri posrečeni pobudi 
športn ih  Oskarjev, s katerim i v 
bistvu razglasi svoje junake, se 
pravi najboljše športnike leta 
med tistimi, ki branijo barve še- 
stdeseterice društev, včlanjenih v 
ZSŠDI.

HC

Priznam , da sem se v dvorani Sala Rom ana v 
Ogleju, kjer vsako leto točno na praznik oglej
skih krščanskih m učencev in  svetnikov M ohorja 
in  Fortunata, ki sta zavetnika goriške nadškofije 
in  dežele Furlanije-Julijske krajine, v kateri ži
vim, spraševal: "Kaj sploh počnem  tukaj"? Naj
prej zato, ker praznik pade na 12. julija, ko je po 
letje po navadi na višku in  je v dvorani v popol
danskem  času skoraj vedno neznosno vroče, po 
navadi pa vsi, ki tja prihajam o, sam zahajam  v 
Oglej na ta dan že najmanj 20 let, pridem o ureje
ni, oblečeni tako, kot se za velike dogodke spo
dobi, m oški im am o zato vedno suknjiče in  nam  
je zaradi tega vsem  neznosno vroče, tud i zaradi 
vlage, ki še kako pogojuje življenje v Furlanski 
nižini, kjer tudi sicer živim. Drugič pa zato, ker 
sem v tisti lepi dvorani, ki govori o drugih časih, 
saj bi zato, da bi danes bila sodobna, potrebova
la korenito prenovo, poslušal že veliko takih pre
davanj in  predstavitev knjig, m ed katerimi sem 
se zelo, zelo dolgočasil, pa četudi so ugledni 
možje govorili o pom em bnih  rečeh. Velikokrat 
sem imel pri poslušanju takih predavanj tisti ne
prijetni občutek, ki se ga ne moreš znebiti, ker se 
ti kar naenkrat zazdi, da prisostvuješ obupnem u 
leporečju, za katerim  ni vsebine. Že itak ne pre
našam  praznih floskul polnega baročnega ali pa 
naravnost rokokojevsko obarvanega govorjenja, 
še manj pa zares odvečno govorjenje v jeziku, ki 
ga nihče, niti tisti ne, ki ga govori, ne razume, go
tovo pa govorec za svojimi izrečenim i besedam i 
ne stoji z dejanji in ne z lastno držo. Tako praz
no govorjenje pride najbolj do izraza in  je najbolj 
očitno takrat, ko se govori o svetih rečeh, o stva
reh, o katerih bi se smelo in  lahko govorilo le 
takrat, ko se jih pozna, se v izrečene besede za
res verjame in  se za vsemi izrečenim i besedam i 
stoji z lastnim  življenjem. Tu m islim  predvsem 
na govorjenje o Bogu, o veselem sporočilu evan
gelija, o zadnjih, tem eljnih vprašanjih in  rečeh, 
o vsem tistem  torej, kar bi nas m oralo osmišlja- 
ti, bi nam  m oralo odpirati vrata v N epoznano in 
v  Večno. Kako porazno je poslušati včasih ljudi, 
ki govorijo o svetih rečeh tako, da jih znižajo na 
raven oguljenega, praznega frazarjenja, ali, še 
slabše, ko govorijo o Bogu z že izdelanim i, vi- 
sokodonečim i, a praznim i besedami, za katere 
se zdi, da jim  še sam govorec ne verjame. Pa n i
sem "žleht", verjemite, da nisem, a o evangeliju 
se ne sme govoriti s puhlim i besedami, saj se o 
Besedi lahko in  sme govoriti le z življenjem. 
Pred kratkim  je prijateljica na sedežu mojega av
tom obila videla zajetno knjigo z naslovom Etika 
življenja, ki jo je napisal Schockenhoff Eberhard, 
izdala jo je Celjska M ohorjeva družba in  prinaša 
razmišljanja o tem eljnih načelih in  konkretnih 
vprašanjih  s področja bioetike. V zborno  slo
venščino sta jo prevedlajože Urbanija in  Gregor 
Lavrinec, sprem ne besede pa napisala Rom an 
Globokar in  Jože Trontelj.
Nejeverno m e je vprašala, ali to jaz berem. O d
govoril sem, da berem . Pom olčala je in  me 
vprašala, zakaj to berem, ter m i še enkrat pove
dala, da sama n im a rada branja, da ne bere rada 
knjig, čeprav osebe, ki bi tako ljubila življenje, 
kot ga ljubi ona, skorajda ne poznam . Sam pa 
svoje življenje nerazdružljivo povezujem s knji
gam i, zato sem to napisal, kako zavezana je 
življenju, pa čeprav ji, zavezani, kot je, življenju 
danes in  tu, m anjka občutek za tisto, kar nas pre
sega ter dela večne, in  m i prostodušno vedno 
znova rada pove, da sama ne veruje ne v Boga, še 
manj pa v Cerkev. Tudi zato, da me jezi, to vem,

pravzaprav radoživo podraži, ker ve, da hodim  v 
cerkev, kot se po dom ače reče tem u, da skušam 
sam biti kristjan.
"Zakaj pa bereš to"? je vrtala naprej.
"Zato, ker sem jezen nase in  na družbo, v kateri 
živim, se v njej ne prepoznavam  več in  posred
no tudi samega sebe ne", sem bil kratek, a sem 
ji vseeno še povedal, da sem se za to knjigo od
ločil predvsem zato, ker sem hotel še enkrat pre
brati dober tekst o etiki, ki smo ji včasih rekli tu 
di morala, danes jo nekateri im enujejo tudi etos, 
a je v naši družbi dom ala nikjer ni več, razen 
m orda v zasebnosti, tej pogubni zasebnosti, ki 
nam  vsem onem ogoča, da bi bili danes še spo
sobni živeti kot skupnost!
"In če hočem  kaj napisati o etiki, m oram  vede
ti, kaj je etika, ker se danes vse preveč govori, da 
nikjer n i več etike, a se istočasno niti ne ve več, 
kaj etika sploh je", sem končal.
Vem, ni razumela.
Pa saj je prav tako, sem pom islil sam pri sebi. 
N ismo vsi enaki, pri njej občudujem  življenjsko 
zavezanost sedanjosti, iskreno poštenje, ko mi 
vedno znova priznava, da je knjige nikdar niso 
zanimale, kot tud i rada doda, da je "v knjigah 
vse preveč nakladanja, tako, k 'r  neki"!
To, ja.
In sem bil zato letos vesel v Ogleju, ker sem po
slušal lepe, polne besede moža m ajhne, nepo
m em bne postave, a velikega duha. Kardinal Dio- 
nigi Tettamanzi je bil nam reč odličen, za svojimi 
preprostim i, jasnim i besedam i je bil z vsem  
svojim življenjem , a istočasno tud i top lo  člo
veški, ko je čisto um irjeno priznal, da je Cerkev 
sestavljena iz nas grešnikov, ki se prevečkrat ne 
zavedamo, da se z nam i zgodovina ne konča. 
Dan kasneje, v soboto, sem šel na rodno Vipav
sko, v razkošju vročega poletja sem ob enih  po
poldan ustavil avto ob vaškem pokopališču in 
šel obiskat m am o in  očeta pod cipreso, ki jo je 
oče pred davnim i leti zasadil in sedaj tam  oba 
skupaj počivata. Po kratkem postanku sem odšel 
prav do vsakega nagrobnika; vedno več ljudi 
nam reč poznam  na pokopališču kot pa v vasi, za 
vsakogar, ki tam  leži, im am  spomin, pred vsakim 
nagrobnikom  sem zagledal obraz, za vsakim  
obrazom  sem videl zgodbo življenja.
Zvečer sem dom a sam odejno poiskal slovito 
zbirko poezij Antologija mesteca Spoon River, s 
katero je pesnik Edgar Lee Masters postal zvezda 
za vse čase. V slovenščino je njegove izjem ne pe
smi prevedel Janez M enart, sam sem prebiral an
gleški original in  se spom nil prijatelja Vilka.
Po telefonu me je Vilko v nedeljo vprašal, "če se 
spom nim  Henryja".
"Se, ja", sem odvrnil.
Pa sem v zbirki vseeno poiskal pesem z naslo
vom  Francis Turner v M enartovem  prevodu: 
"Kot otrok
nisem  mogel tekati okrog in  se igrati.
Kot fant sem lahko samo m alo srknil, 
a ne pil-
kajti škrlatinka m i je okvarila srce.
Vendar tu  spim
potešen od skrivnosti, za katero ve le Mary.
V vrtu sredi akacij, katalp in dehtečih trt 
sem jo sredi tistega junijskega popoldneva, 
sedeč tesno ob njej, poljubil 
in  moja duša, že itak na tem, da zapusti telo, 
se je z ustnic dvignila v višave".
Odložil sem knjigo, tam  pod u tico  v vroči 
Spodnji Furlaniji, pogledal predse in  zamrmral: 
"Poletje je krasno"!
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Samostan Jvari (foto LH)

Lončarstvo med potjo (foto LH)

o b n o v ila  š tev iln e  cerkve-sa- 
m o s ta n e  in  daje v tis  novega 
k u ltu rn e g a  ž iv ljen ja  in  p r i
p a d n o s ti h  k rščansk i civ iliza
ciji.
Poslovili sm o se od  Tbilisa in  
prišli v n ek d an jo  p resto ln ico  
M tskheta. O biskali sm o sam o
stan  Jvari, tj. Sv. k riža z zn a 
m e n ito  cerkvijo Svetitskhove- 
li, k jer naj b i b ila  v k rip ti sh 
ra n je n a  Jezusova  tu n ik a . 
Cerkev je b ila  zgrajena p red  t i
soč leti ter o b d an a  z obzidjem , 
da se je o h ra n ila  do  d an ašn jih  
d n i. V n o tran jo s ti je b ila  p o 
slikana z ik o n am i in  p o d o b a 
m i tr in a js tih  sirsk ih  m enihov ,

ki so v šestem  s to le tju  p riš li 
u s ta n a v lja t sa m o sta n e  v to  
deželo . Ves sa m o sta n  s cerk 
vijo spada p o d  zaščito  k u ltu r
n e  ded išč ine  UNESCA.
O b cesti raste veliko  orehov . 
O rehe  u p o rab lja jo  p ri p rip ra 
vi raznovrstn ih  jedi. G ruzija je 
z n a n a  tu d i po  ra z n o v rs tn ih  
kakovostn ih  v in ih  in  pivu. Pri 
jedi sm o  se p rilagod ili n jihov i 
h ra n i, p ri k a te ri u p o rab lja jo  
raz n o v rs tn e  zač im b e  in  a ro 
m a tičn e  rastline. Im ajo  veliko 
parad ižn ikov , kum aric  in  bu č  
te r  d ru g e  ze len jave . Ju tra n ji  
zajtrk  je b il povsod  evropski. 
Srečevali sm o se z d ru g im i tu-

lišča v Rim , od  k o d er sm o  z 
n o č n im  le to m  prispeli v glav
n o  m esto  G ruzije T bilisi ob  4. 
u ri zjutraj po  k rajevnem  času. 
N a le ta lišču  nas je p ričak a la  
vo d ičk a  N ana , ki nas  je 
sp rem lja la  n a  v sem  p o to 
van ju . Z u d o b n im  kom bijem , 
k jer je b ilo  p ro sto ra  za p e tn a j
st ljudi, sm o  obiska li vse za n i
m ivosti, kot je b ilo  n a  p ro g ra 
m u  potovanja.

v in i m esta  in  G ruzije. Tbilisi 
naj b i p o m e n ilo  izvir m lačn e  
vode, tj. top lice , ki so b ile  že v 
b izan tin sk em  času, v tre tjem  
sto le tju  p o  Kr. in  so še danes 
izvirki te rm a ln ih  voda. Reka 
Kura, ki teče p o  sredi m esta , 
n ek a k o  d e li s ta ri de l od  n o 
vejšega, je m o tn e , ru m e n k a 
ste barve zaradi ta l in  pov rši
ne, po  kateri se preliva. Im ajo  
pa  veliko m in e ra ln ih  voda, ki

svojo zg o d o v in o  že v  šestem  
sto le tju  pr. Kr., ko sta se dve 
p lem en i, Egrisi in  Kartli, en o  
n a  zah o d u , d ru g o  n a  v zh o d u  
d an a šn je g a  o zem lja  b o jev a li 
do  k o n čn e  zm age Kartlov, ki 
so pozne je  u s tan o v ili središče 
v M tsk h e ti, k je r so še d an es  
a rh e o lo šk e  iz k o p an in e . V 
zače tku  IV. sto le tja  p o  Kr. je 
p rišla  n a  dvor kralja M iriana 
kot vo jna u je tn ica  b izan tinsko  
dek le  N in o , ki je p rid o b ila  
kralja za krščanstvo. Sveta N i
n o  je p osta la  aposto l Georgije, 
kralj M irian  je le ta  337 p rog la
sil krščanstvo  za u ra d n o  vero 
G eorgije . O d tedaj se je 
k rščan stv o  š irilo  z u s ta 
n av ljan jem  sa m o sta n o v  in  
p o jav ili so se p rv i zap isk i v 
g ruzinskem  jeziku.
V T bilisu  sm o se povzpeli na 
trd n ja v o  N arika la  oz. n a  
a rh e o lo šk e  iz k o p an in e , n a d  
ka terim i se dviga obno v ljen a  
cerkev sv. N ikolaja iz 12. -13. 
stoletja, ki je še v ed n o  v obno-

N ajprej sm o  se šli o d p o č it v 
h o te l d o  d ese te  u re  z ju tra j. 
N ato  se je začel o b isk  m esta  
Tbilisi. V odička N ana n a m  je 
začela p ripovedova ti o zgodo-

izv ira jo  iz Kavkaza, n a  k a te 
rem  so tu d i večn i ledenik i. 
G ruzinc i ali kakor sam i sebe 
im en u je jo  Sakartvelo, tj. lju d 
stvo G eorgije, so začeli p isa ti

vi. Pod n e k d a n jo  trd n ja v o  
sm o v ideli kupo le  n ek d a n jih  
kopališč , k jer so se ko p ali v 
te rm a ln i vodi z veliko  količi
n o  žvepla.
O b iska li sm o  tu d i ka to liško  
sto lno  cerkev M arijinega v n e 
bovzetja , ki je b ila  zgrajena v 
d ru g i p o lo v ic i 19. sto letja , v 
času sovjetske okupacije  je b i
lo  v  njej skladišče; cerkev so 
obnov ili le ta  1999, ko je prišel 
n a  ob isk  G ruzije papež Janez 
Pavel II.
Na trgu  svobode, kjer je nekoč

stal k ip  L enina, so le ta  2006 
postav ili n o v  steber, n a  kate
rem  kraljuje sv. Jurij, zavetn ik  
m esta  in  G eorgije. N ikjer n i
sm o opazili znam en j ali o b e 
ležij p re jšn je  k o m u n is tič n e  
n ad v lad e , o d p rav ili so vsa 
zn am en ja  v  m uzeje . D ržava je

risti, n a jv eč  je b ilo  Judov, 
neka m anjša  sk u p in a  N em cev 
te r Rusov in  d o m ačin i. U sta
vili sm o se tu d i ob  se jm u kera
m ike in  d ru g ih  ro č n ih  iz
delkov, kožuhov in , kavkaških  
kap iz ovčjega krzna.
Zvečer tre tjeg a  d n e  sm o  p r i
speli b lizu  m esta  Kutaisi, kjer 
so n am  d o d elili ho te lske sobe 
v n e k d a n ji p o le tn i  S ta linov i 
rez id en c i, k jer je d an e s  tu d i 
zdravilišče. V en i izm ed  k o n 
fe re n č n ih  sob  sm o im e li 
v eč e rn o  n ed e ljsk o  sv. m ašo . 
Postregli so n am  s tip ičn o  g ru 
zinsko večerjo.

/  dalje 
JM

Potovanje v Gruzijo na Kavkaz (1)

Kulturni in verski biseri te 
zanimive dežele

Kavkaška sam o sto jn a  in  
n e o d v isn a  rep u b lik a  
G ruzija ali bo lje  G eor

gija, kot jo  raje im en u je jo  d o 
m a č in i, lež i m e d  Č rn im  
m o rjem  in  A zerbajdžanom  na 
v zh o d u , n a  ju g u  m eji n a  
Turčijo in  A rm enijo, n a  severu 
pa  n a  Rusijo in  d ru g e  
kavkaške rep u b lik e . O bsega 
p rib liž n o  69 .700  km 2 in  im a 
n ad  štiri in  p o l m ilijona p reb i
valcev. G ruzincev  ali Georgij- 
cev je okrog  70%, d ru g i p a  so 
p rip ad n ik i so sed n jih  ljudstev. 
V ečina G ruzijcev se p riznava 
za p rav o slav n e . O d k ar se je 
odcepila  od  Sovjetske zveze le
ta  1991, se v ed n o  bolj ozira po  
z a h o d u . G lavn i jezik  n i več 
ru šč in a , tem v eč  g ru z in šč in a  
oz irom a z a h o d n i evropski je 
ziki si u tira jo  p o t v to  deželo, 
ki je p o n o sn a  n a  svojo zgodo
vino .
Za p o to v a n je  se je o d lo č ila  
m a jh n a  skup ina , ker so n ek a 
te ri iz razili b o ja ze n  za rad i 
n e ja sn e g a  p o lo ža ja  v ju ž n i 
O setiji, ki je sicer v G ruziji, a 
p o d  n a d z o ro m  m iro v n ih  sil 
Evropske un ije .
O d p o to v a li sm o  20. ju n ija  
p ro ti večeru  z ronškega leta-

Deveta in deseta številka mladinske revije Galeb

Veselo na poučne počitnice!

Tako vzklika Galeb na n a
slovnici zadnje letošnje, 
dvojne številke, za maj in 
junij, ki je izšla ob koncu šolske

ga leta. Naslovnica Gregorja So
siča, drugošolčka OŠ Albert Sirk 
iz Križa, v živahnih barvah kar 
prekipeva od veselja, ki ga p ri
našajo poletni čas in  z njim  težko 
pričakovani počitniški dnevi. V 
njih je dovolj časa tudi za dobro 
branje, ki ga nedvom no nudi za
jetni Galeb. V njem  je veliko pe
smic, končni razplet pa ponujajo 
zgodbe v nadaljevanjih, ki so 
kratkočasile bralce v dolgih zim
skih dneh. Zvezdana M ajhen ob 
nežni ilustraciji Mojce Cerjak je 
stihe nam enila  "ljubezenskim  
čustvom", ki v najstniških letih 
tako burno  valovijo, in  šolam, ki 
v poletni zapuščenosti zaidejo v 
depresijo, kar se "še dolgo pozna
- / saj tudi nas zamorijo". M arti
na Legiša je v pesmico ujela ti
skarskega škrata, ki je grozen ne
pridiprav, saj se pritihotapi v be
sedila in  vnaša zmedo. Duhovito 
ga je v krepkih zam ahih čopiča 
ilustriral Štefan Turk. On je tudi

avtor ilustracije debelušnega čr
vička Polda, ki spremlja šegavo 
pesmico M artine Legiša, pa tudi 
zadovoljnega sončeca iz pesmice 
Narobesvet, v katerem "Sonce se
v dežju umije, / dežek gre na son
ce spat"; s hudom ušnim  prizvo
kom jo je napisala Klarisa Jova
novič. Dunja Jogan je segla po 
barvah, da bi z njim i opisala pe
smico Vse poti, ki jo je Dušan 
Kalc spletel iz tržaških vasi, "Od 
Opčin do Trsta". Končno se je 
lahko spet vrnila v domači brlog 
Volčja družina v zgodbi Volčja 
ljubezen, ki jo je stkala Štefka Kac 
M arn in  z njo opozorila, da m o
ramo spoštovati "zveri" in jih pu
stiti v njihovem  naravnem  do
m ovanju. Katerina Kalc je kot 
vselej oprem ila besedilo s p o 
menljivimi, razgibanimi ilustra
cijami. Srečen konec je dočakala 
tudi pripoved Čajanka pri Kozi- 
m i in pri Kamili, kateri je tudi 
tokrat zelo privlačno likovno po
dobo v živahnih barvah prispe
vala Andreja Peklar. Pravljico 
Oblaki, leteči dežnik in kamniti 
mostje  Helena Jovanovič konča

la s ponovno vzpostavljenim pri
jateljstvom otrok dveh mest, ki 
ju je spet združil trden kam niti 
most; v m estu Kamenju je konč
no  deževalo, tako da se je suha 
pokrajina odela v cvetočo pisa
nost in  zeleno prostranost. Ljub
ka Galuška v zgodbici Maje Gal 
Štromar je razkrila staršem kon
cert, ki ga zna zaigrati le prebu
jajoča se narava. V le-tej prebiva 
tudi metuljčica Kamila, ki kralju
je v dveh stripih Sandre Kump: v 
prvem je poklonila pikapolonici 
raznobarvne pike, v drugem  pa 
deklici skupaj s ptičkam a pom a
gala rešiti papirnatega zmaja, 
ujetega v vejevje. Marjeta Zorec 
je pobrskala po pripovedkah in  
priredila dolenjsko ljudsko pripo
ved o povodnem  možu v Krki, ki 
so ga ljudje imenovali Brbuč in 
ga je z urokom  ugnal grajski stra
žar Grom. Prizor je v tem nih  bar
vah opisala Marjana Šegula Miš. 
N ina Kokelj in  Saška Rakef sta še 
zadnjič zasukali pero in  napisali 
zgodbo o svinčniku in  flavtistu, 
likovno podobo je izdelala Nina 
Mrdenovič. Vlaško ljudsko prav

ljico iz Grčije Ovce z  zlatim ru
nom, o ovcah, ki so prinesle pa
stirju srečo, je prevedla in  priredi
la Klarisa Jovanovič, ilustriral pa 
Dušan Muc. M artina Malalan ob

risbah Katerine Kalc predstavlja 
zdravilni rastlini, velecvetni luč- 
nik (včasih ga srečamo tudi na 
prodnatem  soškem bregu), ki

ima zdravilno moč pri zdravlje
nju bolezni dihal, in  netresk, ki 
raste tudi po opečnatih strehah 
in  so ga v ljudskem zdravilstvu u- 
porabljali pri piku žuželk, ranah,

opeklinah... V Galebovi delavni
ci Jasna M erku' nazorno  kaže, 
kako napravimo prenosni grad iz 
papirja. Še zadnjič so v tem  let

niku bralci lahko prebrali o živa
lih, ki nastopajo v ljudskih rekih 
in  besednih  zvezah. Tokrat je 
Klarisa Jovanovič izbrala jazbeca: 
kdor je npr. čudak, je pravi jaz
bec... Jazbeca s koruzo v gobcu je 
z ironičnim  pridihom  v razpoz
navni tehniki in  pastelnih bar
vah upodobil Veno Dolenc. 
Medved in  Miška v stripu Majde 
Koren in  Bojana Jurca se od
pravljata na izlet. Popeljala se bo
sta s kolesom! Strip najmlajšim  
bralcem  nevsiljivo in  privlačno 
predstavlja različna vozila.
V majsko in  junijsko številko so 
četrtošolci OŠ Fran Milčinski -  
Katinara prispevali zapise o 
zajčkih, ki so nastali na Galebo
vi velikonočni delavnici, ko so 
pripravili piščančke iz jajc in  
piškote v obliki zajčkov in  posla
li Galebu risbice, ki jih je navdih
nila zgodbica o blejskem povod
nem  možu. Šolarji OŠ Albert Sirk
-  Križ so opisali in  narisali vtise o 
obisku gospe Soče Košuta in  g. 
Jurija Žerjala ob dnevu osvobo
ditve in  poslali še risbice o pom 
ladi. Učenci OŠ I. Grbec - M. G. 
Stepančič - Škedenj so pripravili 
strip o dedku in  sladoledu. 
Prijetno branje in  razigrane 
počitnice!
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